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Οι εξελίξεις στο Κυ-
πριακό είναι τέτοιες, 
που δεν επιτρέπουν 

άλλες ψευδαισθήσεις. Οι 
Τούρκοι δεν υποχωρούν και 
οι Βρετανοί αναλαμβάνουν 
ρόλο προκλητικών αβαντα-
δόρων. Με στόχο τη νομιμο-
ποίηση της διχοτόμησης και 
σταδιακά την πλήρη τουρκο-
ποίηση. Και ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας δεν έχει χρόνο 
για να παρακολουθεί, απλώς, 
τα γεγονότα. ∆ιότι θα τον 
πλακώσουν…
Συνέχεια στη σελίδα 2

Αβανταδόροι 
και συμπληγάδες
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Κατάλογο 
αιτηµάτων θέτουν 

οι πολύτεκνοι 
στον Πρόεδρο 
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Πώς η ξηρασία 
αναβιώνει 
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Ανέλαβαν δράση οι Βρετανοί και προωθούν ιδέες δικές τους και της Τουρκίας, µε 
πρόσχηµα την επανέναρξη των συνοµιλιών για λύση του Κυπριακού. Έχουν ήδη 
προχωρήσει σε επαφές µε την Αθήνα και τη Λευκωσία, χρησιµοποιώντας το φυσι-

κό αέριο, που είναι συναφές µε θέµατα κυριαρχίας και ειδικής κυριαρχίας, ως εργαλείο 
για να τετραγωνίσουν τον κύκλο. Η πρακτική αυτή δηµιουργεί συνθήκες για την υποβάθ-
µιση της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας και την αναβάθµιση του ψευδοκράτους, πριν από τη 
διευθέτηση του προβλήµατος µέσω Κοινής Επιτροπής των δύο πλευρών, στη λογική της 
εν δυνάµει λύσης. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

Τετραγωνίζουν 
τον κύκλο 

οι Βρετανοί

ΤΙ ΕΝΝΟΟΥΝ ΟΤΑΝ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΕ ΝΕΑ ΚΙΝΗΤΡΑ ΣΤΟΥΣ Τ/Κ

 Εβδοµάδα διεργα-
σιών και εξελίξεων 
αυτή που µπαίνει σε 
σχέση µε το πολυσυ-

ζητηµένο θέµα
ΣΕΛΙ∆Α 21

∆ΥΟ ΣΚΕΛΗ
περιλαµβάνει 
η πρόταση 

της Κυβέρνησης 
για το πέναλτι 

του 12%

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ
ΟΙ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ 
ΑΝΑΘΕΩΡΟΥΝ 
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ΣΤΗΝ ΑΝ. ΜΕΣΟΓΕΙΟ
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Με «στηµένα» 
ψηφοδέλτια 
κοµµατικής 

γραµµής 
φαγώθηκε ο 

Πελεκάνος 
ΣΕΛΙ∆Α 11

Ο τέως Υπουργός Εσωτερικών εξηγεί τι έπρεπε να 
γίνει και δεν έγινε και πώς το συγκρίνει µε το ΓεΣΥ

Βαρά καμπανάκι συναγερμού 
ο Νουρής για τη μεταρρύθμιση 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 

∆ύο σενάρια: 
Πώς αλλάζουν 

τις ΑΟΖ και πώς 
εµπλέκουν Λίβανο, 
Ισραήλ και Αίγυπτο 

Πώς συνδέουν την 
ισότιµη κυριαρχία 

µέσω κοινής 
Επιτροπής για τη 

συνεκµετάλλευση 
του φυσικού αερίου 
και καθορισµό ΑΟΖ 

µε την Τουρκία 

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης δεν μπορεί να είναι 
παρατηρητής των όσων 
διαδραματίζονται στο Κυ-
πριακό, αλλά ενεργητικός 
δρων. Πώς δύναται, όμως, 
να είναι τέτοιος, όταν η 
πρωτοβουλία των κινήσε-
ων ανήκει στην τουρκική 
πλευρά, η οποία θεωρεί 
ότι τα μονομερή μέτρα για 
τους Τουρκοκυπρίους ήταν 
«μαϊμού»; Βρίσκει, μάλιστα, 
ως συμμάχους της τούς 
Βρετανούς, οι οποίοι ισχυ-
ρίζονται ότι ο Πρόεδρος θα 
πρέπει να δώσει και άλλα 
κίνητρα. Και δη το φυσικό 
αέριο, μέσα από μια διαδι-
κασία που θα στηρίζεται, 
ακόμη και σιωπηρώς, στην 
αποδοχή της ισότιμης κυ-
ριαρχίας πριν από τη λύση, 
για να καθορίσει το τελικό 
διχοτομικό αποτέλεσμα. 

Ο Πρόεδρος έχει παγι-
δευτεί. Ήδη, αρχίζει να γίνε-
ται λόγος για νέο αδιέξοδο 
και για τους κινδύνους 
που αυτό εγκυμονεί. Το 
ερώτημα, που οφείλει ν’ 
απαντήσει ο Ν. Χριστοδου-
λίδης, είναι το εξής: Πώς 
επιβιώνει ο Ελληνισμός 

της Κύπρου; Γνωρίζει ή 
όχι; Διότι, το «σχέδιο Α», 
που υιοθετεί, δεν αποδί-
δει και δεν θα αποδώσει. 
Το αντιλαμβάνεται και ο 
ίδιος. Όπως και κάτι άλλο: 
Αυτοί που σήμερα τον 
σπρώχνουν στην υφιστά-
μενη διαδικασία, η οποία 
αποτυγχάνει εδώ και 50 
χρόνια, είναι οι ίδιοι που θα 
του φορτώσουν την ευθύνη 
του αδιεξόδου. Είτε αυτοί 
ονομάζονται Βρετανοί είτε 
κομματικό κατεστημένο. 
Καθείς για τους λόγους του. 

Επί του παρόντος ο 
Πρόεδρος μπορεί να 
βολεύεται ως ιχνηλάτης των 
γεγονότων. Σύντομα, όμως, 
θα βρεθεί ενώπιον διχοτο-
μικών συμπληγάδων, που 
δημιουργούνται ήδη από 
Τούρκους και Βρετανούς. 
Και απειλούν να τον συνθλί-
ψουν. Ο ίδιος έχει δικαίωμα, 
ως Νίκος Χριστοδουλίδης, 
να πλακωθεί. Είναι δική 
του επιλογή. Είναι, όμως, 
Πρόεδρος και ως ανώτατος 
θεσμός δεν έχει δικαίωμα 
να επιτρέψει στον οποιονδή-
ποτε να πλακώσει εμάς ως 
λαό και την πολιτειακή μας 
ύπαρξη. Αυτή, δηλαδή, της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Τ
έσσερεις μόλις 
μήνες πριν από 
την υιοθέτηση της 
μεταρρύθμισης 
του παρόντος μο-
ντέλου της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης, οι 

αναφορές περί στρεβλώσεων και… 
χρεοκοπημένου μοντέλου δίνουν 
και παίρνουν. Ο τέως ΥΠΕΣ, Νί-
κος Νουρής, κλήθηκε μέσω συ-
νέντευξης που παραχώρησε στη 
«Σημερινή» να δώσει μια ξεκάθαρη 
εικόνα αλλά και ν’ απαντήσει στις 
ερωτήσεις μας, όντας ο αρχιτέκτο-
νας, θα μπορούσαμε να πούμε, της 
κολοσσιαίας αυτής προσπάθειας.

 Ο ίδιος δεν κρύφτηκε πίσω 
από το δάχτυλό του,  δίνοντας μια 

εικόνα από τα ενδότερα του χρο-
νικού. Πώς ξεκίνησε, ποια ήταν η 
αρχική του μορφή και πώς κατέ-
ληξε η μεταρρύθμιση. Γιατί άνοιξε 
εκ νέου η συζήτηση ξαφνικά και 
ποιους εξυπηρετεί; Υπάρχουν και 
θα υπάρξουν στρεβλώσεις και προ-
βλήματα. Ποια και πόσα από αυτά 
προλαβαίνουμε να διορθώσουμε 
μέχρι την 1η Ιουλίου και ποιους 
βαραίνουν οι ευθύνες; Μέσα σε 
όλα αυτά ο Νίκος Νουρής στάθηκε 
και στην πραγματική πεμπτουσία 
της μεταρρύθμισης καθώς και πώς 
σε βάθος χρόνου θα αλλάξει τη 
ζωή του πολίτη/δημότη. 

Η «άκαμπτη» Βουλή 
και οι τροπολογίες 
που… μεταμόρφωσαν 
τη μεταρρύθμιση

Κύριε Νουρή, όντας ο Υπουρ-
γός που ηγήθηκε της προσπάθειας 
και ετοίμασε την μεταρρύθμιση 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, στο 
πλαίσιο της δημόσιας σφαίρας δεν 

θα ήταν υπερβολή να υποδείξου-
με ότι παρατηρείται μια έντεχνη 
προσπάθεια αποδόμησης και 
υποβάθμισής της μόλις τέσσερεις 
μήνες πριν από τις εκλογές και κατ’ 
επέκτασιν την πρακτική εφαρμο-
γή της. Γιατί θεωρείτε ότι άνοιξε 
τώρα αυτή η συζήτηση; Ποιους και 
γιατί εξυπηρετεί η καρατόμησή 
της και μήπως τελικά δεν έγιναν 
όσα έπρεπε να γίνουν για να πάρει 
σάρκα και οστά;

Κατ’ αρχήν θεωρώ ότι δεν ήταν 
η ενδεδειγμένη στιγμή να υπάρ-
ξει συγκεκριμένη παρέμβαση εκ 
μέρους της εκτελεστικής εξουσίας 
και δη του ΥΠΕΣ με τον τρόπο που 
έγινε και κυρίως το να χαρακτηριστεί 
το μοντέλο της μεταρρύθμισης ως 
χρεοκοπημένο. Προσωπικά, αυτός 
είναι και ο λόγος που θεώρησα υπο-
χρέωσή μου να παρέμβω γιατί πολύ 
απλά, παρά τα όποια προβλήματα δι-
ακρίνουν σήμερα τη μεταρρύθμιση, 
εντούτοις κατηγορηματικά θεωρώ 
ότι είναι 100% ένα πολύ καλύτερο 
αυτοδιοικητικό μοντέλο σε σχέση 
με το υφιστάμενο παρωχημένο και 
ξεπερασμένο μοντέλο που βρίσκεται 
σήμερα σε λειτουργία. Παρά ταύτα, 
το συγκεκριμένο μοντέλο που θα 
εφαρμοστεί από την 1η Ιουλίου 
θέλω να θυμίσω ότι δεν είναι η 
πρόταση της Κυβέρνησης, όπως 

«Το σπουδαιότερο κοµµάτι αυτής της µεταρ-
ρύθµισης, το οποίο θα το αισθανθεί σταδιακά 

στο πετσί του ο πολίτης, ο δηµότης, είναι η 
λειτουργία των επαρχιακών οργανισµών» 
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ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 
Για έγκυρη και αξιόπιστη ενηµέρωση στο 
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Βαρά 
καμπανάκι 
συναγερμού 
ο Νουρής 
για τη μεταρρύθμιση 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
Ο τέως Υπουργός Εσωτερικών εξηγεί τι έπρεπε 
να γίνει και δεν έγινε και πώς το συγκρίνει με το ΓεΣΥ 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 



αυτή κατατέθηκε τον Μάρτιο του ’20 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Το 
συγκεκριμένο μοντέλο διελάμβανε 
17 καινούριες οντότητες, Προέδρους 
των Επαρχιακών Οργανισμών ως 
τους Δημάρχους των εκάστοτε Μη-
τροπολιτικών Δήμων και σαφώς 
λιγότερους αντιδημάρχους, για τους 
οποίους γίνεται πάρα πολύς λόγος. 
Παρά ταύτα η Βουλή των Αντιπρο-
σώπων, δημοκρατικά ψήφισε αυτό 
που ψήφισε με πάρα πολλές τρο-
πολογίες,  οι οποίες κατατέθηκαν 
τις τελευταίες 48 ώρες στη Βουλή. 
Αυτές οι τροπολογίες διαμόρφω-
σαν το νομοσχέδιο όπως το έχουμε 
μπροστά μας σήμερα. Εντούτοις η 
δημοκρατία επιτάσσει ότι η εκτελε-
στική εξουσία είναι υποχρεωμένη 
να υπακούσει και να εφαρμόσει το 
συγκεκριμένο μοντέλο. Όταν ψηφί-
στηκε το νομοσχέδιο, η Κυβέρνηση 
εκδήλωσε την αντίθεσή της σε συ-
γκεκριμένες πρόνοιες με τον πλέον 
εμφαντικό τρόπο, αναπέμποντας τον 
νόμο πίσω στη Βουλή, ζητώντας 
από τη Βουλή να επανεξετάσει 
την απόφασή της για κατάργηση 
του συμπλέγματος του Ακάμα, να 
θυμίσω. Αυτό ήταν κάτι το οποίο 
έστελνε ένα «μήνυμα» στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, παρά ταύτα 
η Βουλή επέμεινε στη θέση της, 
με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 
να έχει πλέον δύο επιλογές. Ή να 
αναφέρει τον νόμο στο Ανώτατο 
Δικαστήριο -κάτι που σημαίνει ότι 
θα παρέπεμπε τη μεταρρύθμιση στις 
ελληνικές καλένδες- ή να υπογρά-
ψει τον νόμο για να προχωρήσει η 
μεταρρύθμιση, να δούμε τη μεγάλη 
εικόνα ουσιαστικά ευελπιστώντας 
ότι στην πορεία η Βουλή θα έκανε 
δεύτερες σκέψεις για να επανεξετά-
σει τις διάφορες στρεβλώσεις. Δεν 
έγινε καμιά διόρθωση, όμως, επι-
πρόσθετα η Κυβέρνηση ζήτησε τότε 
τη μετάθεση των εκλογών από τον 
Δεκέμβριο του ’21 στον Ιούλιο του 
’24, δίνοντας με αυτόν τον τρόπο 
γύρω στον ενάμιση χρόνο διορία, 
τόσο στην εκτελεστική εξουσία και 
το ΥΠΕΣ όσο και στους αιρετούς 
για να προετοιμαστούν κατάλλη-
λα, ώστε την 1η Ιουλίου του ’24 
να έχουμε εφαρμοσμένη τη νέα 
μεταρρυθμιστική προσπάθεια. 

Στρεβλώσεις και προ-
βλήματα με πυλώνες το 
ΥΠΕΣ και τη Βουλή

Έχοντας μπει ουσιαστικά στην 
τελική ευθεία, ποιες είναι, κατά 
τη γνώμη σας, οι εκκρεμότητες 
που απομένουν και δημιουρ-
γούν στρεβλώσεις; 

Από τις δηλώσεις του ΥΠΕΣ 
-που επαναλήφθηκαν και σήμερα 
(σ.σ. Τετάρτη, 14/2)-  φαίνεται ότι 
δεν έγιναν σε αυτό το μεταβατικό 
στάδιο όλα όσα έπρεπε να γίνουν, 
τόσο από την πλευρά των διαφόρων 
υπηρεσιών όσο βεβαίως και από την 
πλευρά των αιρετών. Άρα, λοιπόν, αν 
θέλουμε να είμαστε αντικειμενικά 
σωστοί, αυτό που πρέπει να πούμε 
είναι ότι υπάρχουν ουσιαστικά δύο 
κατηγορίες προβλημάτων. Υπάρχουν 
τα προβλήματα τα οποία είναι κα-
θαρά αρμοδιότητα του Υπουργείου 

Εσωτερικών και των αιρετών και 
αφορούν τα θέματα της συστέγασης 
των υπηρεσιών, θέματα μετακίνησης 
προσωπικού, θέματα ενοποίησης 
των μηχανογραφικών συστημάτων. 
Προβλήματα τα οποία οφείλουν να 
τα λύσουν πριν από την 1η Ιουλίου, 
για να μην αποτελούν τροχοπέδη 
στη μεταρρύθμιση. Υπάρχουν και 
μια σειρά από προβλήματα θεσμικά, 
τα οποία απαιτούν την εμπλοκή της 
Βουλής και τα οποία, βεβαίως, είναι 
αδύνατο να διορθωθούν μέχρι την 
1η Ιουλίου ή να εξεταστούν καν. Και 
αναφέρομαι στα θέματα του Προέ-
δρου του Επαρχιακού Οργανισμού 
-του εκλελεγμένου-, τα θέματα των 
Αντιδημάρχων κ.ο.κ. Αυτά τα προ-
βλήματα θα πρέπει να συζητηθούν 
και να εξεταστούν ταυτόχρονα και 
μετά την 1η Ιουλίου, και θα υπάρχει 
ο χρόνος για να γίνουν διορθωτικές 
κινήσεις. Θέλω, προλαβαίνοντας κά-
ποιους που ενδεχομένως να αμφι-
σβητήσουν αυτές τις τοποθετήσεις, 
να πω ότι κάτι ανάλογο συμβαίνει 
σήμερα με το Εθνικό Σύστημα Υγείας, 
που είναι επίσης μια άλλη τεράστια 
μεταρρύθμιση. Τέσσερα ολόκληρα 
χρόνια μετά την εφαρμογή του ΓεΣΥ 
ακόμα συζητούμε και προβαίνου-
με σε νομοθετικές τροποποιήσεις 
υπέρ των ασθενών, όταν εντοπίζονται 
προβλήματα. Άρα, λοιπόν, υπάρχει 
πεδίον δόξης λαμπρόν για όλους 
τους διοικούντες, εντοπίζοντας τα 
διάφορα προβλήματα που έχουν 
αναδειχθεί ή άλλα που μπορεί να 
αναδειχθούν, να τα διορθώσουν 
μετά την 1η Ιουλίου. 

«Στο σενάριο 
κατάρρευσης, ευθύνες 
θα έχουμε όλοι»

Στο απευκταίο σενάριο τού να 
μην τελεσφορήσει ή ακόμη και 
να καταρρεύσει η μεταρρύθμιση, 
ποιος θα φέρει το βάρος της ευθύ-
νης; Η προηγούμενη Κυβέρνηση,  
που επιμελήθηκε τον σχεδιασμό 
της; Η Βουλή των Αντιπροσώπων, 
με τις αλλαγές που ψήφισε; Ή η 
τωρινή Κυβέρνηση;

Δεν υπάρχει τέτοιο σενάριο 
-εννοώ κατάρρευσης του συγκε-
κριμένου μηχανισμού- διότι έχουν 
ήδη τεθεί οι ασφαλιστικές δικλίδες, 
αλλά θέλω ν’ απαντήσω και να πω 
το εξής: Όταν παίρνεις αποφάσεις, 
από όποια θέση και αν υπηρετείς, 
προφανώς και έχεις ευθύνες στο με-
ρίδιο που σου αναλογεί. Επομένως, 
η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Εάν 
στην απευκταία εκείνη περίπτωση 
επισυμβεί εκείνο το οποίο με ερω-
τάτε, ευθύνες θα έχουμε όλοι. Τόσο 
όσοι μελετήσαμε και ετοιμάσαμε 
τα νομοσχέδια, όσο βεβαίως και οι 
σημερινοί διοικούντες, για τις ενέρ-
γειες στις οποίες έχουν προβεί. Όλοι 
όσοι έχουμε πάρει την οποιαδήποτε 
απόφαση σαφώς και θα έχουμε ευ-
θύνη, αλλά, επαναλαμβάνω,  θεωρώ 
ότι αυτή η ερώτηση ενδεχομένως 
να προκύπτει με αφορμή την ατυ-
χή συζήτηση που γίνεται αυτές τις 
μέρες εξαιτίας του γεγονότος ότι 
έγιναν κάποιες άστοχες δηλώσεις εκ 
μέρους της εκτελεστικής εξουσίας, 
σε μια λανθασμένη χρονική στιγμή. 

Είμαστε στην περίοδο που πρέπει 
να είμαστε εξαιρετικά εποικοδο-
μητικοί και εργατικοί και βεβαίως 
να πιεστούν και οι υπηρεσιακοί 
αλλά και οι αιρετοί της Τ.Α. για να 
λύσουν τα διάφορα προβλήματα 
και όχι να αναλωνόμαστε σε έναν 
δημόσιο διάλογο αναδεικνύοντας 
τα προβλήματα. Δεν είναι η ώρα της 
ανάδειξης, όσοι ασχοληθήκαμε με 
την περίπτωση, τα ξέρουμε. Είναι 
η ώρα της επίλυσής τους.

Η τρίτη μεγαλύτερη 
μεταρρύθμιση 
από ιδρύσεως της ΚΔ 

Είναι ευρέως αποδεκτό ότι, σε 
μία τέτοιας κλίμακας μεταρρύθ-
μιση, που επιτυγχάνεται μόνο 
μέσω ριζικών αλλαγών τόσο τε-
χνοτροπίας όσο και νοοτροπίας 
και επηρεάζει τεράστιο φάσμα 
του πληθυσμού, μαγικό ραβδί 
δεν υπάρχει. Ποια είναι όμως 
τα βασικά συστατικά για μια 
πετυχημένη -έστω και σε πρώ-
τη φάση- συνταγή; Τι πρέπει 
κατ’ ανάγκην ν’ αλλάξει και τι 
χρειάζεται για να εφαρμοστεί 
το μοντέλο; Υπάρχουν πρόνοιες 
που μπορούν να διαφοροποιη-
θούν σε τόσο σύντομο χρονικό 
διάστημα; 

Κατ’ αρχήν να πω ότι η μεταρ-
ρύθμιση της Τ.Α. είναι ενδεχομένως 
η τρίτη μεγαλύτερη μεταρρύθμιση 

που επιτυγχάνεται, από ιδρύσεως 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, θε-
ωρώντας τις δύο άλλες, την κατάρ-
τιση του θεσμού των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και το Εθνικό Σύστημα 
Υγείας. Επομένως, μιλώντας για μια 
κολοσσιαία μεταρρύθμιση,  προ-
φανώς θα έχουμε προβλήματα και 
έχουμε προβλήματα. Κατά δεύτε-
ρον να πω ότι γίνεται πάρα πολύς 
λόγος και πολλή κουβέντα για τις 
συνενώσεις των Δήμων ωσάν και 
η ουσία της μεταρρύθμισης είναι οι 
συνενώσεις των Δήμων. Θα πω ότι 
ως άνθρωπος που εργάστηκα πάρα 
πολλά χρόνια, κατ’ αρχήν υπηρέτησα 
την Τ.Α. για 17 ολόκληρα χρόνια αλλά 
μεταγενέστερα και στη Βουλή και 
τελευταία ως Υπουργός, θεωρώ ότι 
έχω μιαν αξιοσημείωτη παρουσία 
στα δρώμενα της Τ.Α. -το αν ήταν 
επιτυχής θα κριθεί από τον κόσμο 
και την ιστορία- αυτό το οποίο λοιπόν 
θέλω να πω είναι ότι η συγκεκριμένη 
μεταρρύθμιση, η πεμπτουσία ή η 
ουσία αυτής της μεταρρυθμιστικής 
προσπάθειας που κάνουμε, δεν είναι 
οι συνενώσεις. Οι συνενώσεις δεν 
ήταν ούτε για την Κυβέρνησή μας 
αυτοσκοπός, ήταν όμως το εργαλείο 
για να πάμε σε εξοικονομήσεις και σε 
βελτιώσεις των υπηρεσιών. Αυτό το 
οποίο είναι το σπουδαιότερο κομμάτι 
αυτής της μεταρρύθμισης, το οποίο 
θα το αισθανθεί σταδιακά στο πετσί 
του ο πολίτης, ο δημότης,  είναι η 

λειτουργία των επαρχιακών οργα-
νισμών. Αναγνωρίζοντας ότι στην 
Κυπριακή Δημοκρατία είχαμε έναν 
τεράστιο κατακερματισμό υπηρε-
σιών -και αναφέρω χαρακτηρι-
στικό παράδειγμα το νερό και την 
αποχέτευση- στην Κύπρο σήμερα 
έχουμε πάρα πολλές διαφορετικές 
τιμές νερού γιατί δυστυχώς η χώρα 
μας υδρεύεται είτε από μονάδες 
αφαλάτωσης -με μια διαφορετική 
τιμή- είτε από μονάδες τριτοβάθμιου 
νερού με άλλη διαφορετική τιμή είτε 
από ιδιωτικές πηγές με άλλη τιμή 
είτε από κρατικές πηγές και ούτω 
καθ’ εξής. Ως αποτέλεσμα υπάρχει 
ανισότητα στην αντιμετώπιση των 
πολιτών αυτής της χώρας όσον αφορά 
τους λογαριασμούς ύδρευσης. Θε-
ωρώντας λοιπόν το νερό ως εθνικό 
πλούτο και όχι ως ιδιοκτησία της Α 
ή της Β κοινότητας, έχουμε θέσει 
τις Αρχές ύδρευσης κάτω από τους 
επαρχιακούς οργανισμούς, για να 
υπάρξει ακριβώς ενοποίηση μετα-
ξύ της συγκεκριμένης τιμολόγησης, 
μεταξύ άλλων, για να απολαμβάνουν 
οι πολίτες ίση αντιμετώπιση. Το ίδιο 
περίπου θα συμβεί και στο θέμα της 
αποχέτευσης, που σήμερα υπάρχουν 
αποχετευτικά συστήματα σε μιαν 
επαρχία και κάποια άλλα σε μια 
άλλη, οι οποίες έχουν διαφορετικές 
χρεώσεις. Όλα αυτά λοιπόν πρέπει 
να εξορθολογιστούν. 

Το τρίτο και πιο δύσκολο κομμάτι 
που θα έχουν να διαχειριστούν οι 
επαρχιακοί οργανισμοί αφορά την 
αδειοδότηση. Σήμερα, εάν υποβά-
λετε εσείς την αίτηση για την ανοι-
κοδόμηση του σπιτιού σας σε μία 
Α’ πολεοδομική Αρχή, μπορεί να 
σας εκδώσει την πολεοδομική ή 
την οικοδομική άδεια μέσα σε 30 
μέρες, ενώ αν εγώ υποβάλω την αί-
τησή μου σε μία άλλη πολεοδομική 
Αρχή, μπορεί να μου την εκδώσει 
σε 1 ή 2 χρόνια. Αυτά πρέπει να 
σταματήσουν. Και για να σταματή-
σουν, ενοποιήσαμε τις υπηρεσίες, 
μεγαλώσαμε τους οργανισμούς και 
τους φορείς τους θέσαμε κάτω από 
το επαρχιακό επίπεδο για να περι-
ορίσουμε τα προβλήματα, να μην 
υπάρχει διάχυση των συγκεκριμέ-
νων αρμοδιοτήτων σε πέραν της 
μιας επαρχίας, σκοπεύοντας και 
στοχεύοντας στο να εξορθολογή-
σουμε αυτές τις βασικές υπηρεσί-
ες,  συμπεριλαμβανομένης και της 
τέταρτης υπηρεσίας -που είναι η 
διαχείριση στερεών αποβλήτων- 
ούτως ώστε να δώσουμε στους 
πολίτες πραγματικά ποιοτικότερες 
υπηρεσίες και προϊόντος του χρό-
νου σε χαμηλότερο κόστος. Αυτή 
είναι η μεταρρύθμιση την οποία 
θα νιώσει ουσιαστικά ο δημότης. 

Κατά τ’ άλλα, τα υπόλοιπα των 
προβλημάτων, που είτε κάποια εί-
ναι γνωστά είτε κάποια θα προ-
κύψουν από την εφαρμογή αυτής 
της τεράστιας μεταρρύθμισης, θα 
πρέπει να ρυθμιστούν ακριβώς από 
τους αρμοδίους στην εξέλιξη του 
χρόνου. Δεν υπάρχουν ανυπέρ-
βλητα εμπόδια στη Δημοκρατία, 
υπάρχουν μεγαλύτερα και μικρότε-
ρα προβλήματα και έτσι θα πρέπει 
ν’ αντιμετωπιστούν.

«Φαίνεται ότι δεν έγιναν σε αυτό το μεταβατι-
κό στάδιο όλα όσα έπρεπε να γίνουν, τόσο από 

την πλευρά των διαφόρων υπηρεσιών όσο 
βεβαίως και από την πλευρά των αιρετών»
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Α
νέλαβαν δράση 
οι Βρετανοί, και 
προωθούν ιδέες 
δικές τους και 
της Τουρκίας, 
με πρόσχημα 
την επανέναρξη 

των συνομιλιών για λύση του Κυ-
πριακού. Έχουν ήδη προχωρήσει 
σε επαφές με την Αθήνα και τη 
Λευκωσία χρησιμοποιώντας το 
φυσικό αέριο, που είναι συναφές 
με θέματα κυριαρχίας και ειδικής 
κυριαρχίας, ως εργαλείο για να 
τετραγωνίσουν τον κύκλο. Η πρα-
κτική αυτή δημιουργεί συνθήκες 
για την υποβάθμιση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και την αναβάθμι-
ση του ψευδοκράτους, πριν από 
τη διευθέτηση του προβλήματος 
μέσω Κοινής Επιτροπής των δυο 
πλευρών, στη λογική της εν δυ-
νάμει λύσης. 

Σε συνεννόηση με την 
Τουρκία 

Πιο συγκεκριμένα, μία από 
τις προτάσεις των Βρετανών, την 
οποία παραδέχονται ότι έχουν 
συζητήσει με τους Τούρκους, 
αφορά -μεταξύ άλλων- τα εξής: 
Να συσταθεί μια κοινή Επιτροπή 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυ-
πρίων για το φυσικό αέριο και την 
εκμετάλλευσή του. Χωρίς, όμως, 
να είναι καθορισμένο το νομικό 
της καθεστώς. Χωρίς, δηλαδή, 
να είναι κάτω από την Κυπρι-
ακή Δημοκρατία, που συνιστά 
το μόνο αναγνωρισμένο κράτος 
στον ΟΗΕ και στην ΕΕ. Εφόσον 
τα βρει η εν λόγω Επιτροπή σε 
πρώτο στάδιο, θα μπορεί εν συ-
νεχεία να κληθεί η Τουρκία για 
να γίνει καθορισμός κοινών ΑΟΖ. 
Υπενθυμίζεται ότι, σχετικές με το 
θέμα δηλώσεις, δηλαδή για την 
κοινή Επιτροπή συνεκμετάλλευ-
σης του φυσικού αερίου, είχαν 

γίνει τον Ιούλιο του 2019 από 
τον κατοχικό ηγέτη Ερσίν Τατάρ. 
Είχε, μάλιστα, στείλει τις θέσεις 
του γραπτώς προς τα Ην. Έθνη. 
Τον Οκτώβριο του ’23 ο  Τούρκος 
ΥπΕξ Χακάν Φιτάν είχε προβάλει 
τη θέση περί συμφωνίας μεταξύ 
Κύπρου και Τουρκίας για την 
ΑΟΖ, αλλά με τη συγκυριαρχική 
συμμετοχή των Τουρκοκυπρίων. 
Η πρόταση αυτή απορρίφθηκε 
από τη Λευκωσία και έγινε η αντι-
πρόταση περί συμφωνίας με βάση 
το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο 
της Θάλασσας, που παραπέμπει 
στα κυριαρχικά δικαιώματα της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και 
μόνο. Την ίδια περίοδο επα-
νέλαβε ενώπιον του κατοχικού 
ηγέτη την υπογραφή συμφω-

νίας μεταξύ ψευδοκράτους και 
Ελληνοκυπρίων, όπως είπε, για 
τη συνεκμετάλλευση του φυσικού 
αερίου. Ακολούθως, τη  σκυτά-
λη πήραν από τους Τούρκους οι 
Βρετανοί, οι οποίοι ανέλαβαν να 
την προωθήσουν, μαζί με άλλες 
ιδέες, που έχουν να κάνουν με 
μια φόρμουλα συγκαλυμμένης 
ισότιμης κυριαρχίας, η οποία είναι 
συναφής με τις αποκλειστικές 
εξουσίες που μπορούν να έχουν 
οι Τουρκοκύπριοι σε περίπτωση 
λύσης και δη στο πλαίσιο μιας 
«χαλαρής ομοσπονδίας», συνο-
μοσπονδιακού χαρακτήρα. Αυτά 
μάλλον θα τα πει λίαν συντόμως 
ο Πρόεδρος κατ’ ιδίαν με τους 
Βρετανούς, όταν θα μεταβεί στο 
Λονδίνο. 

Η Τουρκική Εταιρεία 
Πετρελαίου και 
βραχυκύκλωμα 

Θα πρέπει πάντως να επισημαν-
θεί ότι, από πλευράς ψευδοκράτους, 
είναι η Τουρκική Εταιρεία Πετρελαί-
ου. Υπό αυτές τις συνθήκες, η Άγκυρα 
θα είναι ούτως ή άλλως στο παιχνίδι 
της συνεκμετάλλευσης, διεκδικώντας 
δικαιώματα εκ μέρους των Τουρ-
κοκυπρίων, αλλά στο πλαίσιο των 
παράνομων συμφωνιών της με το 
ψευδοκράτος, που θα επιδιώξει να 
νομιμοποιήσει. Συνεπώς, η Άγκυρα 
δεν θα είναι μόνο στη διαδικασία 
για την ΑΟΖ, αλλά και σε εκείνη 
της συνεκμετάλλευσης, μια εξέλιξη 
που θα ήταν δυνατό να περιπλέξει 
την κατάσταση, διότι η Κυπριακή 
Δημοκρατία έχει ήδη υπογράψει 

συμφωνίες εκμετάλλευσης. Τι θα 
συμβεί υπό αυτές τις συνθήκες; Πι-
στεύει κάποιος ότι η Τουρκία δεν 
θα αξιώσει οφέλη; Είναι πρόδηλος 
ο κίνδυνος να καθυστερήσει και να 
εγκλωβιστεί η διαδικασία της εκμε-
τάλλευσης του φυσικού αερίου στις 
αξιώσεις της Άγκυρας και να τεθεί 
στην εξής βάση: Δεν πρόκειται να 
γίνει η εκμετάλλευση χωρίς συμ-
φωνία. Οπότε, ή θα γίνουν δεκτοί οι 
όποιοι τουρκικοί όροι ή θα μείνει 
το φυσικό αέριο στον πάτο. 

Πονηρά σκεπτόμενοι… 
χωρίς καθεστώς 

Οι Βρετανοί, κατά τις επαφές 
τους, δεν αναφέρονται σε καθεστώς 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
εντάσσουν αυτήν την αντίληψη στη 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Τετραγωνίζουν τον κύκλο
με ισότιμη κυριαρχία
μέσω ΑΟΖ και φυσικού αερίου

ΤΑ ΚΊΝΗΤΡΑ ΠΟΥ ΠΡΟΤΕΊΝΟΥΝ ΟΊ ΒΡΕΤΑΝΟΊ ΕΧΟΥΝ ΤΟΥΡΚΊΚΟ ΔΊΧΟΤΟΜΊΚΟ ΧΑΡΑΚΤΗΡΑ

Έβαλαν στο τραπέζι το θέμα κοινής Επιτροπής για συνεκμετάλλευση χωρίς το κέλυφος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και καθορισμό ΑΟΖ μεταξύ Ε/κ, Τ/κ και Τουρκίας 

Το τουρκικό βαθύ κράτος, για να επιτύχει τους στρατηγικούς του σχεδιασμούς, προσφέρει σε γειτονικές μας χώρες, όπως ο Λίβανος, το Ισραήλ και η Αίγυπτος, τμή-
ματα της κυπριακής ΑΟΖ. Επί τη βάσει των αντιλήψεων του ναυάρχου Cihat Yayci και άλλων καθηγητών πανεπιστημίου και των όσων διδάσκονται στις Στρατιωτι-
κές Ακαδημίες της Τουρκίας και περνούν ως θέσεις και στο Υπουργείο Εξωτερικών (Ο χάρτης δημοσιεύθηκε για πρώτη φορά στη «Σημερινή», στις 26/3/2017).



λογική τής εν δυνάμει λύσης. Δη-
λαδή, εφόσον υπάρχει δέσμευση 
των δύο πλευρών ότι ο βορράς 
θα είναι εσαεί τουρκικός και ο 
νότος ελληνικός, τότε θα πρέπει 
ν’ αφήσουμε σταδιακά πίσω την 
υφιστάμενη κατάσταση, δηλαδή 
εκείνη της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, και να εξετάσουμε εκείνη της 
διευθέτησης. Όπως συναφώς πλη-
ροφορούμαστε, αυτή η πρόταση 
είναι τμήμα των όσων έχει δηλώσει 
ο Ύπατος Αρμοστής της Βρετανίας 
στην Κύπρο περί κινήτρων προς 
τους Τουρκοκυπρίους, πέραν των 
μονομερών μέτρων, που είχε ήδη 
ανακοινώσει ο Πρόεδρος. 

Το ακατόρθωτο 
Πρόσθετα, οι Βρετανοί διπλω-

μάτες έχουν τονίσει ότι: Πρώτο, θα 
ήταν δύσκολο, αν όχι ακατόρθωτο, 
να πιστεύει κάποιος ότι οι Τούρκοι 
θα δεχτούν να συζητήσουν επί 
της ουσίας εάν δεν τους δοθούν 
κίνητρα. Πρόκειται, δηλαδή,  περί 
μίας μορφής ευγενικού διπλω-
ματικού εκβιασμού,  στην εξής 
βάση: Εάν θέλετε επανέναρξη των 
συνομιλιών,  πρέπει να βάλετε ως 
κίνητρο στο τραπέζι το φυσικό 
αέριο, αλλιώς δεν θα προωθηθεί 
η διαδικασία, θα αποτύχει και θα 
χρεωθεί το κόστος η ελληνοκυπρι-
ακή πλευρά, που την ζήτησε και δη 
ο Πρόεδρος. Δεύτερο, υπάρχουν 
ελληνοκυπριακά κόμματα, που 
συγκλίνουν με τις δικές τους και 
τις τουρκικές θέσεις.

Η Κυβέρνηση 
Επί του παρόντος, η κυπρια-

κή Κυβέρνηση κρατά εκτός των 
συνομιλιών το θέμα του φυσικού 
αερίου και αυτή είναι η στάση του 
Υπουργείου των Εξωτερικών ως 
θέση του ίδιου του Προέδρου και 
δη προεκλογική. Θεωρεί, δε, ότι η 
προώθησή του από κόμματα και 
πολιτικούς δυσκολεύει το έργο της. 
Διότι, όπως επισημάνθηκε από κυ-
βερνητικές πηγές, δεν είναι μόνο οι 
Βρετανοί, αλλά και οι Γερμανοί που 
επικαλούνται τα ελληνοκυπριακά 
κόμματα και πολιτικούς ή άλλους 
παράγοντες, πρώην Υπουργούς 
κ.λπ, με τους οποίους έχουν επαφές 
για να προωθήσουν τις ιδέες του 
φυσικού αερίου, ως κερκόπορτα 
για την αναβάθμιση του ψευδο-
κράτους πριν από τη λύση, στη 
λογική της πολιτικής ισότητας και 
της ισότιμης κυριαρχίας. 

Ελληνικός εξοστρακισμός 
και στρατηγικό κενό

Πάντως, το ελληνικό Υπουργείο 
των Εξωτερικών, στο οποίο έγινε, 
εκτός των άλλων, η σχετική με το 
θέμα βολιδοσκόπηση, επιδίωξε να 
την εξοστρακίσει, τονίζοντας ότι δεν 
μπορεί να καταργηθεί το καθεστώς 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
θέματα κυριαρχίας, όπως είναι αυτά 
της ΑΟΖ, να συζητούνται απλώς 
από κοινές Επιτροπές. 

Αυτά είναι εκ των πραγμάτων 
τα κενά στρατηγικής των Αθηνών 
και της Λευκωσίας, που είναι 

συναφή με μια διαδικασία, η 
οποία μοιάζει με ναρκοπέδιο. 

Η όποια εμπλοκή των Τουρ-
κοκυπρίων στην εκμετάλλευση 
του φυσικού αερίου θα πρέπει να 
γίνει με την επιστροφή τους κάτω 
από το νομικό κέλυφος της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας και όχι όπως 
επιδιώκουν οι Βρετανοί, οι οποίοι 
προσδοκούν στην αποδοχή του 
ψευδοκράτους (νομικό καθεστώς 
acknowledgement) πριν από τη 
λύση. Είναι, δε, πρόδηλον ότι το 

φυσικό αέριο και η εκμετάλλευσή 
του  είναι ζητήματα που αφορούν 
στην κυριαρχία των κρατών και η 
ΑΟΖ με τα ειδικά κυριαρχικά δι-
καιώματα. Τέτοια δικαιώματα έχει 
μόνο η Κυπριακή Δημοκρατία. 

Αίγυπτος 
και Γαλάζια Πατρίδα 

Απ’ όσα ισχυρίζονται οι Βρετα-
νοί, για να προχωρήσει η διαδι-
κασία θα πρέπει να γίνουν νέες 
υποχωρήσεις από την κυπριακή 

Κυβέρνηση και δη επί των ισότι-
μων κυριαρχικών δικαιωμάτων, 
που θα προκαθορίσουν το απο-
τέλεσμα της τελικής διχοτομικής 
διευθέτησης. Μάλιστα, τη στιγμή 
που οι Βρετανοί, σε συνεννόηση 
με την Άγκυρα, προωθούν τη 
συνεκμετάλλευση του φυσικού 
αερίου χωρίς να διευκρινίζουν 
ότι κάτι τέτοιο θα συμβεί μόνο 
κάτω από την κυριαρχία της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, οι Τούρκοι 
φλερτάρουν πλέον με την Αίγυπτο. 

Και αυτό που έχουν κατά νουν εί-
ναι να καθορίσουν μαζί της ΑΟΖ 
σε βάρος των συμφερόντων της 
Κύπρου και της Ελλάδος, καθώς 
και στην πρακτική εφαρμογή της 
Γαλάζιας Πατρίδας. Και τη  γεω-
πολιτική κυριαρχία της Άγκυρας 
στην Ανατολική Μεσόγειο με λά-
φυρο την Κύπρο. Ας ελπίσουμε 
ότι η τουρκική επεκτατικότητα θα 
συνεχίσει να δημιουργεί υποψίες 
στο Κάιρο για τις προθέσεις της 
Άγκυρας… 

ΠΟΛΙΤΙΚΗ 18.02.2024 5

Υπάρχουν, μεταξύ άλλων, δυο σενάρια, τα οποία θα ήταν δυνατό 
να εξελιχθούν με βάση τα όσα οι Τούρκοι έκνομα διεκδικούν από 
την Κυπριακή Δημοκρατία σε επίπεδο ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας

Σενάριο Α 
Η Τουρκία διεκδικεί περί το 
41% της Κυπριακής ΑΟΖ 
για τον εαυτό της, 31% για 
τους Τκ, και αφήνει το 28% 
στην Κυπριακή Δημοκρατία. 
Συνεπώς, εάν η συζήτηση 
αρχίσει στο πλαίσιο Κοινή 
Επιτροπής Ε/κ και Τ/κ, χωρίς 
να βρίσκονται νομικά και θε-
σμικά κάτω από το κέλυφος 
των κυριαρχικών δικαιω-
μάτων του ενιαίου κράτους 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
τότε θα συμβεί το εξής: Η 
Άγκυρα θα θέλει να πάρει το 
41% της Κυπριακής ΑΟΖ και 
το ομόσπονδο ή συνομό-
σπονδο πολιτειακό σύστημα 
της Κύπρου το 59%. Θα 
γίνει δηλαδή κατανομή, κατά 
την οποία οι Ε/κ θα λάβουν 
το 28% και οι Τ/κ το 31%. 
Ποιο είναι το τρικ; Εφόσον 
είναι η Τουρκική Εταιρεία 
Πετρελαίων που ενεργεί 
και εκμεταλλεύεται τις 
πηγές φυσικού αερίου και 
πετρελαίου του ψευδοκρά-
τους, σημαίνει ότι η Άγκυρα 
προσδοκά τον έλεγχο και 
την εκμετάλλευση του 72% 
της Κυπριακής ΑΟΖ. Είτε η 
συμφωνία είναι πριν από 
τη λύση είτε είναι μετά από 
αυτή. Βεβαίως, υπάρχουν 
συμβόλαια με ξένες εταιρεί-
ες, τα οποία έχει υπογράψει 
η Κυπριακή Δημοκρατία, 
οπότε ενδέχεται επί τούτου 
και δη επί των ωφελημάτων, 
που θα έπρεπε να είχε η 
Τουρκία, να τεθεί ζήτημα 
διακανονισμού. 

Σενάριο Β
Η Τουρκία είναι έτοιμη να δώσει τμήματα τής Κυπριακής ΑΟΖ σε Λίβανο, Ισραήλ και Αίγυπτο, προκειμένου να κερδίσει την εύνοιά τους. Επί τη βάσει 
αυτού του σεναρίου θα ήταν δυνατό να γίνει η εξής κατανομή της Κυπριακής ΑΟΖ σε σχέση με την Τουρκία, τα γειτονικά μας κράτη και την ομόσπον-
δη ή τη συνομόσπονδη Κύπρο, είτε ακόμη και σε μια διευθέτηση δύο χωριστών κρατών: Η Άγκυρα παίρνει το 41% της Κυπριακής ΑΟΖ προς τα δυτικά, 
προσφέρει το 25% στον Λίβανο, την Αίγυπτο και το Ισραήλ και αφήνει στην ομόσπονδη ή συνομόσπονδη Κύπρο, το 34%. Από αυτό το 34%, το 3% 
βρίσκεται στα βόρεια και το 31% στα νοτιοανατολικά. Μέρος των γεωτρήσεων που έγιναν σήμερα εντός της Κυπριακής ΑΟΖ εμπίπτουν, σύμφωνα με 
τουρκικού σχεδιασμούς, στην ΑΟΖ που θα πάρει η Αίγυπτος. Ούτως ή άλλως, εάν θεωρηθεί ότι η Κοινή για παράδειγμα Επιτροπή Ε/κ και Τ/κ αποφασίζει 
στη βάση της συνεκμετάλλευσης, θα είναι δυνατό να συμβεί το εξής: Από τις έρευνες, στις οποίες έχει προβεί σήμερα η Κυπριακή Δημοκρατία, θα έχουν 
οφέλη μεν οι Τ/κ, αλλά εφόσον η διαχείριση γίνεται από την Τουρκική Εταιρεία Πετρελαίων, καθόλου παράξενο δεν είναι να ζητήσει η Άγκυρα μερίδιο 
για να δώσει την έγκρισή  της υπό το πρόσχημα ότι δεν είχε το δικαίωμα να συμμετάσχει πριν από τη συμφωνία Ε/κ και Τ/κ, λόγω της υφιστάμενης 
κατάστασης. Υπό αυτές τις συνθήκες, ποιος μπορεί να ισχυριστεί ότι δεν θα εγείρει θέμα διαφυγόντων κερδών; 
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ΗΠΑ - Κύπρος και οπλισμός Ε.Φ.   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Α
ΞΙΖΕΙ, ίσως, να 
τεθεί το ερώτη-
μα: Πόσα άραγε 
σύγχρονα αμε-
ρικανικά όπλα 
κατάφερε να 
εξασφαλίσει για 

την Εθνική Φρουρά η Kυβέρνησή 
μας, αφ’ ότου τέθηκε σε ισχύ από 
1η Οκτωβρίου 2022 η πλήρης 
άρση του εμπάργκο όπλων προς 
την Κύπρο από τις ΗΠΑ, με από-
φαση του Στέιτ Ντιπάρτμεντ; Πόσο 
ισχυρότερες καθίστανται, εξαιτίας 
τούτου, τώρα ή στο άμεσο μέλλον, 
οι Ένοπλες Δυνάμεις της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας; Στο πλαίσιο 
των αναπτυσσόμενων στο βέλτιστο 
σχέσεων με την υπερδύναμη, πόσο 
πειστικά και αξιόπιστα αυξάνεται, 
από τις ΗΠΑ, η Αποτρεπτική Ισχύς 
της Κύπρου, έναντι της εδρεύουσας 
στα σκλαβωμένα από τον Αττίλα 
’74 ελληνικά εδάφη της βόρειας 
Κύπρου, επιθετικά ταγμένης και 
διαρκώς καραδοκούσας, τουρκικής 
στρατιωτικής απειλής;

- Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ Εξωτερικών 
των ΗΠΑ, Άντονι Μπλίνκεν, βε-
βαίωνε από τότε το Κογκρέσο 
πως «η Ουάσιγκτον έκρινε ότι η 
Κυπριακή Δημοκρατία πληροί τις 
απαραίτητες προϋποθέσεις βάσει 
της σχετικής νομοθεσίας για την 
έγκριση εξαγωγών, επανεξαγωγών 
και μεταφορών αμυντικού υλικού»...

- Και ο Μπλίνκεν εννοούσε, 
βέβαια, προ διετίας, την επί ένατο 
ήδη έτος κυβερνώμενη από τον 
Νίκο Αναστασιάδη Κυπριακή 
Δημοκρατία. Σημαίνων στενό-
τατος συνεργάτης και Yπουργός 
Εξωτερικών του οποίου υπήρξε ο 
νυν ΠτΔ Νίκος Χριστοδουλίδης. 
Με τον οποίο και εναγκαλίζεται,  
ευφροσύνως, ακόμη και διερχόμε-
νος σταθμεύοντας στο Aεροδρόμιο 
Λάρνακος ο Αμερικανός Υπ.Εξ. 
Πιστοποιώντας κατ’ επανάληψιν 
βεβαίως το άριστο των σχέσεων.

ΕΝΤΟΝΩΣ πιεστικότερα τίθεται, 
όμως, τώρα το ερώτημα των αμε-
ρικανικών εξοπλισμών. Επειδή: 
Η Κύπρος, συντασσόμενη με τις 
αποφάσεις των Δυτικών χωρών, της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και εκείνων 
του ΝΑΤΟ (πλην της εμπράκτως 
επαμφοτερίζουσας Τουρκίας), έχει 
διακόψει τις οικονομικές της σχέσεις 
με τη Ρωσία του Πούτιν, μετά από 
την ρωσική εισβολή της 24.2.2022 
στην Ουκρανία. Στις κυπρο-ρωσι-
κές όμως σχέσεις περιλαμβανόταν 
και σημαντικό μέρος του χρήζοντος 
πλέον ανανέωσης οπλισμού της 
Ε.Φ., το οποίο είναι ρωσικής προ-
ελεύσεως,  από το 1996, εξαιτίας 
του τότε ισχύοντος αμερικανικού 
σε βάρος της Κύπρου εμπάργκο.

- Ποία και πόση επετεύχθη, λοι-
πόν, από 1.10.2022 προοπτική και 
συμφωνία αμερικανικής αναπλή-

ρωσης ή και αντικατάστασής του; 
Ποια οπλικά συστήματα έχει εξα-
σφαλίσει από τις ΗΠΑ η Κύπρος; 
Και τι πιθανότητες διατηρούνται 
για κάτι τέτοιο, ενόψει της αρξάμε-
νης εσχάτως επανασυγκόλλησης 
των σχέσεων ΗΠΑ-Τουρκίας και 
των υποσχέσεων ακόμη και για τα 
αεροσκάφη F-35, που έδωσε προ 
ημερών στην Άγκυρα η Βικτώρια 
Νούλαντ του Στέιτ Ντιπάρτμεντ;

ΤΟ ΕΡΩΤΗΜΑ εγείρεται και 
κάθε φορά που συμβαίνει μονάδες 

Ειδικών Επιχειρήσεων της Εθνικής 
Φρουράς να πραγματοποιούν (και 
πολύ καλά κάνουν) κοινές ασκή-
σεις με τμήματα των αμερικανικών 
ενόπλων δυνάμεων που έρχονται 
στο νησί με το διερχόμενο συχνά 
από την περιοχή Πολεμικό Ναυ-
τικό των ΗΠΑ.

- Μόλις πρόσφατα συνδιοργα-
νώθηκε από την Εθνική Φρου-
ρά και τις Ένοπλες Δυνάμεις των 
ΗΠΑ, η ΤΑΜΣ «PROTEAS - 03» 
με αντικείμενο τη σχεδίαση και 
εκτέλεση ειδικών επιχειρήσεων, 
όπως ανακοινώθηκε. Συνασκήθη-
καν από τη Μονάδα Υποβρυχίων 

Καταστροφών ΜΥΚ οι ΟΫΚάδες 
του Ναυτικού της ΕΦ, με τους πε-
ριλάλητους Seals του US Navy. Και 
γνωρίζουμε ότι το έχουν πει οι Αμε-
ρικανοί ασκηθέντες πως θαυμάζουν 
τις επιδόσεις των ΟΫΚάδων μας. 
Αλλ’ οι δικοί μας στερούνται τα 
μέσα και τον εξοπλισμό των Seals.

ΧΡΗΣΙΜΟ είναι να θυμίσουμε 
μιαν... ανέκδοτη «μικρο-ιστοριού-
λα»: Το 1992 η τότε Διοίκηση 
της ΜΥΚ του Ναυτικού της ΕΦ 
επιτυχώς «τεχνούργησε» αθό-

ρυβα να εξοπλιστεί, μέσω Ελλά-
δος, με κάποιες δεκάδες μικρών 
αμερικανικών όπλων: Αυτόματα 
τυφέκια Μ-16, εκτοξευτήρες βομ-
βίδων Μ-203, πολυβόλα Μ-60. 
Φαίνονταν και στις φωτογραφίες 
των βατραχανθρώπων κατά τις 
ετήσιες παρελάσεις της ΕΦ της 
1η Οκτωβρίου εκείνων των ετών.

- Το 2003, μετά την απονέκρωση 
απ’ το 2000 του Δόγματος Ενιαί-
ου Αμυντικού Χώρου Ελλάδας - 
Κύπρου και την κατάργηση των 
ετήσιων ασκήσεων «Νικηφόρος 
-Τοξότης» από την κυβέρνηση Κώ-
στα Σημίτη - ΠΑΣΟΚ των Αθηνών, 

η εν Λευκωσία πρεσβεία των ΗΠΑ 
διέταξε την... εξαφάνιση του όποιου 
ελάχιστου αμερικανικού οπλισμού 
της ΕΦ. Μέχρι και τα... κειμήλια 
αμερικανικών όπλων του Β΄ Πα-
γκοσμίου Πολέμου που είχε και 
στον όλεθρο του 1974 η ΕΦ, κάποια 
μουσειακά και απενεργοποιημένα 
ημιαυτόματα Μ-1 Γκάραντ, αυτό-
ματα Μ-3 και Τόμσον σε βιτρίνες 
παλαιού οπλισμού των διαδρόμων 
του ΓΕΕΦ... εξαφανίστηκαν. Και οι 
ΟΫΚάδες εμφανίζονταν πλέον στις 
παρελάσεις με τα ρωσικά αυτόματα 
ΑΚ-74. Για να μην... θυμώνει ο 
τότε στρατιωτικός ακόλουθος της 
πρεσβείας των ΗΠΑ στη Λευκωσία.

ΤΑ ΠΡΑΓΜΑΤΑ έκτοτε άλλα-
ξαν. Οι κυβερνώντες στις ΗΠΑ, διά 
στόματος Μπάιντεν κιόλας, λένε 
ότι θεωρούν πλέον την Κυπριακή 
Δημοκρατία ως... στρατηγικό τους 
εταίρο! Πόση λοιπόν αμερικανική 
ενίσχυση του εξοπλισμού των κυ-
πριακών ενόπλων δυνάμεων έχει 
άραγε ζητήσει έως τώρα από την 
Ουάσιγκτον και πόση έχει επιτύχει 
η κυπριακή Κυβέρνηση;

ΠΡΟΦΑΝΩΣ οι απαντήσεις 
σε αυτά τα ερωτήματα δεν παρη-
γορούν. Εκτός μόνο την... Τουρκία. 
Όταν ανακοινώθηκε 1η Οκτωβρίου 
2022 η «πλήρης άρση του εμπάρ-
γκο όπλων προς την Κύπρο από 
τις ΗΠΑ», είχε σπεύσει ο Ερντογάν 
να δηλώσει διαμαρτυρόμενος ότι 
«δεν αποδεχόμαστε την απόφαση 
των ΗΠΑ να άρουν το εμπάργκο 
όπλων κατά της ρωμιο-κυπριακής 
διοίκησης». Έκτοτε δεν υπήρξε πε-
ραιτέρω... λόγος να διαμαρτυρηθεί! 
Για τι άλλωστε;

Η ΠΑΡΑΜΕΛΗΣΗ της Αμυντι-
κής Θωράκισης της Κύπρου είναι 
δείγμα πολιτικής και της νυν κυβέρ-
νησης του Νίκου Χριστοδουλίδη. 

Το έχει υπογραμμίσει πρόσφατα 
και στη δική του αρθρογραφία (π.χ. 
16.2.2024,  «Φ») ο διατελέσας επί 
τέσσερεις μήνες το 2006 και πα-
ραιτηθείς τότε Υπουργός Άμυνας, 
πρώην Υπαρχηγός ΓΕΕΦ, στρα-
τηγός Φοίβος Κλόκκαρης:

«Στον τομέα της άμυνας και της 
ασφάλειας η παρούσα Κυβέρνηση 
δεν τήρησε την προεκλογική δέ-
σμευση του Προέδρου της ΚΔ να 
ενισχύσει την αποτρεπτική ικανότητά 
της. Δεν τηρήθηκε η δέσμευση για 
αύξηση του προϋπολογισμού άμυ-
νας σε ποσοστό 2% επί του ΑΕΠ. Ο 
προϋπολογισμός άμυνας του 2024 
περιορίσθηκε στο ανεπαρκές ποσο-
στό του 1,8% με πρόταση νόμου της 
Κυβέρνησης. Ο συντελεστής έκτακτης 
εισφοράς για την άμυνα μειώθηκε 
από 30% σε 17%»...

Υπό τον τίτλο «Να ανακοπεί η 
πορεία τουρκοποίησης της Κύπρου 
- Αναγκαία η αναθεώρηση της πολι-
τικής της Κυπριακής Δημοκρατίας», 
ο στρατηγός Κλόκκαρης στο άρθρο 
του, αφού υπενθυμίζει ότι «το Δόγ-
μα του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου 
είναι ανενεργό από το 2000 και η 
Τουρκία κυριαρχεί στον θαλάσσιο 
χώρο μεταξύ Κύπρου-Ρόδου», ση-
μειώνει και τα εξής:

«Η στρατιωτική ισχύς της ΚΔ 
είναι αποδυναμωμένη. Είχε επι-
κρατήσει η λανθασμένη ‘σχολή 
σκέψης’ ότι οι μικρές χώρες είναι 
μάταιο να δίδουν βαρύτητα στη 
στρατιωτική ισχύ. Αυτό είχε ως 
συνέπεια τη μεγάλη συμπίεση των 
προϋπολογισμών άμυνας και την 
απότομη μείωση της στρατιωτικής 
θητείας, χωρίς να μεταβληθεί η 
τουρκική απειλή, με αρνητικές επι-
πτώσεις στο αξιόμαχο της Εθνικής 
Φρουράς (μέσα, οπλικά συστήματα, 
επάνδρωση, ετοιμότητα, ηθικό)»...

Το 2003, μετά την απονέκρωση απ’ το 
2000 του Δόγματος Ενιαίου Αμυντικού 

Χώρου Ελλάδας - Κύπρου και την κατάρ-
γηση των ετήσιων ασκήσεων «Νικηφό-

ρος -Τοξότης» από την κυβέρνηση Κώστα 
Σημίτη - ΠΑΣΟΚ των Αθηνών, η εν Λευ-
κωσία πρεσβεία των ΗΠΑ διέταξε την... 

εξαφάνιση του όποιου ελάχιστου αμερι-
κανικού οπλισμού της ΕΦ. Μέχρι και τα... 

κειμήλια αμερικανικών όπλων του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου, που είχε και στον 
όλεθρο του 1974 η ΕΦ, εξαφανίστηκαν

Στην κλίμακα 
του αεροσκά-
φους των ΗΠΑ 
ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλί-
δης καλωσο-
ρίζει τον διερ-
χόμενο από το 
Aεροδρόμιο 
Λάρνακας, 
Υπουργό Εξω-
τερικών των 
ΗΠΑ, Άντονι 
Μπλίνκεν,  τον 
παρελθόντα 
Νοέμβριο.
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Τ
ο Παρίσι, με συνολι-
κό πληθυσμό 12,6 
εκ. (μητροπολιτική 
περιφέρεια), αποτε-
λείται από 20 δημο-
τικά διαμερίσματα 
(arrondissements). 

Η Νέα Υόρκη, με πληθυσμό 8.5 
εκ., έχει πέντε ∆ήμους, καθένας 
από τους οποίους αποτελεί και μια 
κομητεία της. Το Λονδίνο, με πλη-
θυσμό 9 εκ., έχει 32 διαμερίσματα. 
Η Μόσχα, με πληθυσμό 12,5 εκ., 
έχει 12 διοικητικά διαμερίσματα. 
Η Αθήνα και ο ∆ήμος Αθηναίων 
έχουν πληθυσμό 640.000 κατοίκων 
(ο πληθυσμός του πολεοδομικού 
συγκροτήματος Αθήνας ανέρχε-
ται στα 3 εκ. κατοίκους), με έναν 
δήμαρχο. Η… τεράστια… απέρα-
ντη Κύπρος, όμως, με πληθυσμό 
940.000 (στις ελεύθερες περιοχές), 
θα διοικείται προσεχώς από 20 
δημάρχους, 93 αντιδημάρχους, 
πέντε περιφερειάρχες, διευθυντές 
και 442 δημοτικούς συμβούλους. 
Παρακαλώ, κάνετε τη σύγκριση, 
για να καταλάβετε πόσο αδίστακτη 
είναι η κομματοκρατία που επέβαλε 
αυτόν τον απίστευτο χρηματοβόρο, 
κοστοβόρο τραγέλαφο.

Το ενδιαφέρον βρίσκεται στις 
λεπτομέρειες. Ο μικρός ∆ήμος 
Πόλεως Χρυσοχούς, π.χ., εκτός 
από τον δήμαρχο, θα έχει και 
14 (!!) αντιδημάρχους και 16 
δημοτ. συμβούλους. Οι περισ-
σότεροι ∆ήμοι έχουν μεταξύ 20 
και 30 συμβούλων. Από την 1η 
Ιουλίου θα κληθούμε να αδρο-
πληρώνουμε τις ευνοιοκρατικές 
συναλλαγές σε ένα νομοσχέδιο, 
του οποίου τα κόμματα άλλαξαν 
κυριολεκτικά τα φώτα. Σημειώστε: 
Οι δήμαρχοι των μεγάλων ∆ήμων 
(Λευκωσίας, Λακατάμιας-Τσερίου, 
Στροβόλου, Λεμεσού, Ανατολικής 
Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου και 
Παραλιμνίου-∆ερύνειας) θα έχουν 
ετήσιες απολαβές €77.656 έκαστος. 
Στους μετρίου μεγέθους ∆ήμους 
(Λατσιών-Γερίου, Πολεμιδιών, 
∆υτικής Λεμεσού, Αραδίππου, 
Μενεού-∆ρομολαξιάς, Ανατολικής 
Πάφου, Πόλεως Χρυσοχούς και 
Αγίας Νάπας), οι απολαβές κα-
θορίζονται σε €61.125 ετησίως. 

Οι δήμαρχοι πιο… φτωχών 
∆ήμων (Αθηένου και Ακάμα) 
θα έχουν αντιμισθία €54.359 και, 
τέλος, ο δήμαρχος Λευκάρων θα 
έχει ετήσιες απολαβές €46.593. Οι 
μηνιαίες απολαβές καθενός από 
τους δημάρχους θα είναι €5.953. 
Οι υπόλοιποι δήμαρχοι, ανάλογα 
με τις κατηγορίες, θα έχουν μη-
νιαίες απολαβές €4.778, €4.181 
και €3.584 αναλόγως μεγέθους. Η 
αντιμισθία των αντιδημάρχων μειώ-
νεται μέχρι και €1.792 τον  μήνα σε 
κοινότητες με λίγους ψηφοφόρους. 
Όλοι εμείς, που θα πληρώνουμε 

αυτές τις στρατιές των δημάρχων, 
αντιδημάρχων, περιφερειαρχών, 
διευθυντών και δημοτικών συμ-
βούλων, εμβρόντητοι ακούσαμε 
τις προάλλες (8/2/2024), από τον 
σημερινό Υπουργό Εσωτερικών, 
να φορτώνει στο «πάρε-δώσε» 
των κομμάτων ήδη διαφαινόμε-
νες στρεβλώσεις στον νόμο για 
τη μεταρρύθμιση της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης και ότι «έφτιαξαν 
δήμους που θα χρεοκοπήσουν»! 
Γιατί θα χρεοκοπήσουν; ∆ιότι, είπε, 
παρατηρούνται «αστοχίες επειδή 

ελήφθησαν αποφάσεις, όχι με βάση 
τεχνοοικονομικά δεδομένα, όπως 
αυτά προέκυπταν από διάφορες 
μελέτες των εμπειρογνωμόνων, 
αλλά με άλλα κριτήρια». 

Πρόσθεσε πως «η Πάφος και ο 
Στρόβολος δεν συνενώνονται με άλ-
λες τοπικές Αρχές, παραμένοντας 
αυτόνομες οντότητες, παρά την ειλημ-
μένη απόφαση να μη μείνει κανείς 
μόνος». Παράλληλα, καυτηρίασε το 
γεγονός ότι «μικροί ∆ήμοι, κατόπιν 
αντιδράσεών τους, κατάφεραν να 
συνενωθούν με μικρό αριθμό κοι-
νοτήτων». Σύμφωνα με τον Υπουργό 

Εσωτερικών, «ρυθμίσεις που ψήφισε 
η Βουλή έχουν ως αποτέλεσμα τη 
δημιουργία μη βιώσιμων ∆ήμων, 
αφού σε αρκετές περιπτώσεις δεν 
δημιουργείται η κρίσιμη πληθυ-
σμιακή μάζα που απαιτείται, ούτε 
και τα οικονομικά οφέλη από τις 
συνενώσεις». Με απλά λόγια, τα 
περισσότερα κόμματα έκοψαν και 
έραψαν τους δήμους στα δικά τους 
ευνοιοκρατικά, ρουσφετολογικά, το-
πικιστικά μέτρα, για να ικανοποιή-
σουν δικούς τους παράγοντες και 
ψηφοθηρικές στοχεύσεις. 

∆εν διαφωνεί κανείς ότι η Τοπική 
Αυτοδιοίκηση πρέπει να ανασυ-
γκροτηθεί, να εκσυγχρονιστεί και 
να λειτουργήσει αποτελεσματικά 
για τους δημότες. Οι δηλώσεις του 
αρμόδιου Υπουργού πυροδότησαν 
σκληρές αντιπαραθέσεις κομμάτων 
και της κυβέρνησης Χριστοδουλίδη. 
Τα μεγάλα κόμματα (∆ΗΣΥ, ΑΚΕΛ, 
∆ΗΚΟ) επέκριναν τον Υπουργό 
Εσωτερικών και τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας πως, αντί έγκαιρα 
να είχαν επιλύσει στρεβλώσεις 
και αρρυθμίες, αναζητούν άλλοθι 
και, τέσσερεις μήνες πριν από τις 

εκλογές, επιρρίπτουν ευθύνες στα 
κόμματα. Ειδικά ο πρόεδρος του 
∆ΗΚΟ, Ν. Παπαδόπουλος, πήρε 
σκληρή απάντηση από τον τέως 
Υπουργό Εσωτερικών, Ν. Νουρή. Σε 
εκτενή ανακοίνωσή του καταγράφει 
πολλές ενστάσεις και απορρίψεις 
από το ∆ΗΚΟ και καταγγέλλει:

«Είναι το δικό του κόμμα που 
είτε καταψήφισε συγκεκριμένες 
διορθωτικές τροπολογίες είτε κατέ-
θεσε σωρεία άλλων τροπολογιών, 
που και τις δαπάνες εκτόξευσαν 
και δυσλειτουργία προκαλούν». 
Ο μ. τέως Υπουργός Εσωτερικών, 
Σ. Χάσικος, όπως επισημαίνει ο 
Ν. Νουρής, είχε προτείνει μοντέ-
λο με πέντε μόνο ∆ήμους. Όλα 
τα κόμματα έπεσαν πάνω του να 
τον λιντσάρουν, διότι τους χαλούσε 
την ευνοιοκρατική μανέστρα. Το 
2011 οι ∆ήμοι ήταν 24. Αίφνης, 
με πρόταση της τότε κυβέρνησης 
Χριστόφια, όλα τα κόμματα αύξη-
σαν τους δήμους στους 30. Στις 
7/3/2020, η κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη κατέθεσε Νομοσχέδιο στη 
Βουλή για την ΤΑ. 

Μεταξύ άλλων, λέγει ο Ν. Νουρής, 
προνοούσε την «σύσταση 17 ∆ήμων, 
Πρόεδρο των Επαρχιακών Οργα-
νισμών τον εκάστοτε ∆ήμαρχο του 
Μητροπολιτικού ∆ήμου, ενώ η πο-
λεοδομική και οικοδομική αδειοδό-
τηση θα παρέμενε στους ∆ήμους. Στο 
σύνολό της η πρόταση στόχευε στην 
εισαγωγή της έννοιας της διοικητικής 
αυτοτέλειας των ∆ήμων, στον τερμα-
τισμό της παρέμβασης του κράτους, 
στην οικονομική αυτοτέλεια με την 
κατάργηση της κρατικής χορηγίας, 
στην ενίσχυση της διαφάνειας αλλά και 
την συμμετοχικότητα των πολιτών».

Γιατί γίνεται λόγος για στρεβλώ-
σεις λίγους μήνες πριν από την 
υλοποίηση της σημαντικής αυτής 
μεταρρύθμισης; Την απάντηση δί-
νει ο τέως Υπουργός Οικονομικών, 

Κ. Πετρίδης. Καταγγέλλει πως το 
νομοσχέδιο που κατατέθηκε τότε 
από την κυβέρνηση Αναστασιάδη 
ήταν πολύ αισιόδοξο με την πλήρη 
υποστήριξη της Ένωσης ∆ήμων. 
«∆εν έγινε εφικτό, αλλοιώθηκε, ξε-
χειλώθηκε», πρόσθεσε. Ποιοι το 
αλλοίωσαν, ποιοι το ξεχείλωσαν; Το 
άθλιο «πάρε-δώσε» κομμάτων για 
να επιτευχθεί, δήθεν, «συναίνεση». 
Έτσι: Σχηματίστηκαν μη βιώσιμοι 
∆ήμοι, αποτέλεσμα πολιτικής συν-
διαλλαγής. Αυξήθηκε ο αριθμός των 
∆ήμων από 17 σε 20. ∆ημιουργή-
θηκαν νέες πολύπλοκες κοστοβόρες 
δομές. Αφαιρέθηκαν σημαντικές 
αρμοδιότητες από ∆ήμους. Για να 
ικανοποιηθούν φιλοδοξίες, εγωισμοί 
και σκοπιμότητες.

Για πέραν της μιας δεκαετίας τα 
πολιτικά κόμματα χαρακτήριζαν 
ως χρεοκοπημένο το υφιστάμενο 
μοντέλο της Τ.Α. ∆ιεκδικούσαν τον 
εκσυγχρονισμό του με μείωση του 
αριθμού των ∆ήμων, βελτίωση 
των παρεχόμενων υπηρεσιών 
και μείωση των λειτουργικών 
εξόδων υπέρ των δημοτών. Θα 
νόμιζε κανείς πως η οικονομική 
κρίση και κατάρρευση, η Τρόικα 
και η ΕΕ θα προσγείωναν, επιτέ-
λους, τους κομματάρχες και θα 
τους υποχρέωναν να νοιάζονται 
πρώτα και μόνο για το δημόσιο 
συμφέρον και την εξυπηρέτηση των 
δημοτών. Αλλ’ όχι! Αυτή η μάστιγα 
της ∆ημοκρατίας δυναμίτισε κάθε 
προοπτική βιώσιμης λειτουργίας 
των ∆ήμων. Και έχουμε μια Κυβέρ-
νηση-παιδική χαρά που, αίφνης, 
διερωτάται γιατί ∆ήμοι θα χρεοκο-
πήσουν, ενώ όφειλε να γνωρίζει 
και να αντιμετωπίσει στρεβλώσεις 
και αρρυθμίες. Η Κυβέρνηση και ο 
Πρόεδρος βρίσκονται στην εξουσία 
έναν χρόνο. ∆εν θα έπρεπε ήδη 
να είχαν επιλύσει τα περισσότερα 
προβλήματα;

Η κομματοκρατία δυναμίτισε την προοπτική
μιας λειτουργικής Τοπικής Αυτοδιοίκησης ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Θα νόµιζε κανείς πως η οικονοµική κρί-
ση και κατάρρευση, η Τρόικα και η ΕΕ θα 
προσγείωναν, επιτέλους, τους κοµµατάρ-
χες και θα τους υποχρέωναν να νοιάζο-

νται πρώτα και µόνο για το δηµόσιο συµ-
φέρον και την εξυπηρέτηση των δηµοτών. 
Αλλ’ όχι! Αυτή η µάστιγα της ∆ηµοκρατίας 

δυναµίτισε κάθε προοπτική βιώσιµης 
λειτουργίας των ∆ήµων. Και έχουµε µια 

Kυβέρνηση-παιδική χαρά που, αίφνης, 
διερωτάται γιατί ∆ήµοι θα χρεoκοπήσουν, 
ενώ όφειλε να γνωρίζει και να αντιµετω-

πίσει στρεβλώσεις και αρρυθµίες
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Μου φαίνεται ότι όλος αυτός 
ο πόλεμος αλληλοκατηγοριών 
γύρω από το θέμα της μεταρ-
ρύθμισης της Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης είναι απλώς καβγάς 
περί... όνου σκιάς. Ενός όνου, 
που τον βάλαμε... πίσω από το 
αμάξι, αλλά κανένας δεν θέλει να 
φορτωθεί την ευθύνη γι’ αυτό. Κι 
έτσι επιχειρεί να την φορτώσει 
στους άλλους. 

Λοιπόν. Ας μην προσπαθεί 
κανένας να βγάλει την... ουρά του 
απ’ έξω. Όλοι έχουν το μερίδιό 
τους για την ιλαροτραγική κατά-
σταση στην οποία έχει περιέλθει 
η μεταρρύθμιση της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης. 

Και επειδή δεν πρέπει ποτέ 
να ξεχνάμε πώς ξεκίνησε αυτή 
η ιστορία, θυμίζουμε ότι οι ξένοι 
εμπειρογνώμονες, που είχαμε 
φέρει το 2014, είχαν εισηγη-
θεί πέντε μόνον Δήμους για 
όλη την Κύπρο. Για να έχετε 
ένα μέτρο σύγκρισης, τόσους 
ακριβώς Δήμους (πέντε) έχει 
και η... Νέα Υόρκη, με πληθυσμό 
εννιά εκατομμυρίων. 

Αλλά η αππωμένη μικρομε-
γαλονησίδα μας σνόμπαρε τους 
εμπειρογνώμονες και πέταξε 
την πρότασή τους στον Κοτσι-
άτη. Ακολούθησαν παζαρέματα 
ανάμεσα στην προηγούμενη 
Κυβέρνηση και τη Βουλή και, 
ύστερα από αρκετό κοιλιοπό-
νημα, η Κυβέρνηση κατέθεσε 
πρόταση για 17 Δήμους (από 
τους πέντε που είχαν προτείνει 
οι τεχνοκράτες). Αλλά ούτε αυτοί 
θεωρήθηκαν αρκετοί. Με επι-
μονή της τότε αντιπολίτευσης 
(ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ βασικά) οι 
Δήμοι αυξήθηκαν τελικά στους 
20. Για να το θέσω διαφορετικά, 
η μεταρρύθμιση της Τοπικής 

Αυτοδιοίκησης ρυθμίστηκε από 
την τοπική... αυτοϊκανοποίηση 
των κομμάτων, για να εξυπη-
ρετήσουν τις μικροκομματικές 
τους σκοπιμότητες. 

Και τέλος πάντων φθάσαμε 
στο σήμερα, τέσσερεις μήνες πριν 
από την έναρξη εφαρμογής της 
μεταρρύθμισης, να τσακωνόμα-
στε για το ποιος φταίει που η 
μεταρρύθμιση γι’ αλλού ξεκίνησε 
κι αλλού βρέθηκε και μοιάζει 
με κυρία που παραμορφώθηκε 
από αποτυχημένο λίφτινγκ. 

Και να ακούνε οι δημότες ότι 
η μεταρρύθμιση θα τους βγει 
ξινή από οικονομικής απόψε-
ως και ότι θα πρέπει να χρυσο-
πληρώνουνε και πολυάριθμους 
Αντιδημάρχους.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό που 
κρατάμε είναι τη διαβεβαίωση 
του Προέδρου της Δημοκρατί-
ας ότι η Κυβέρνησή του είναι 
αποφασισμένη να εφαρμό-
σει τη μεταρρύθμιση και, εάν 
χρειαστούν αλλαγές, θα πάει 
στη Βουλή για να τις πετύχει. 
Σ’ αυτό πρέπει να συμβάλουν 
όλοι. Περιλαμβανομένων όλων 
εκείνων που σήμερα ερίζουν 
περί όνου σκιάς. Διότι αν δεν 
κινηθούν έγκαιρα, ο... γάδαρος 
θα ψοφήσει πριν προλάβει να 
φάει... τσιαΐριν, κατά τη λαϊκή 
ρήση.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Διερωτώνται οι πολίτες τι χρειά-
ζονται τόσοι πολλοί Αντιδήμαρχοι 
στους νέους Δήμους, τους οποίους 
προβλέπει η μεταρρύθμιση της 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Θα διαθέ-
τουμε συνολικά 93 Αντιδημάρχους, 
σε 20 Δήμους. Πρωταθλητής ο 
Δήμος Πόλης Χρυσοχούς, με 14 
Αντιδημάρχους, μάσσιαλλα! 

Για να είμαι ειλικρινής, εγώ 
δεν βλέπω με αρνητικό μάτι την 
ύπαρξη τόσων πολλών Αντιδημάρ-
χων, με την προϋπόθεση, όμως, ότι 
θα αξιοποιηθούν για τη βελτίωση 
της απόδοσης των Δήμων και πιο 
συγκεκριμένα για την αύξηση των 
εσόδων τους. 

Για παράδειγμα, θα μπορούσαν 
οι Αντιδήμαρχοι ενός Δήμου να 
επικεντρωθούν στην προώθη-
ση των... πολιτικών γάμων, που 
αποφέρουν όχι ευκαταφρόνητα 
κέρδη. Στην προώθηση των κανο-
νικών γάμων, εννοείται, όχι των... 
εικονικών. Οι Αντιδήμαρχοι θα 
παρίστανται στη σχετική τελετή, 
φορώντας... κυπριακές βράκες, και 
θα σχηματίζουν και χορωδία, η 
οποία θα τραγουδά (μεταφρασμέ-
να στα αγγλικά) τα παραδοσιακά 
τραγούδια του γάμου. «Call her 
mother» («Φωνάξετε της μάνας 
της»), «Hour good and hour gold» 
(«Ώρα καλή τζι ώρα γρουσή») και τα 

λοιπά. Αυτό το φολκλορικό στοιχείο, 
με το κύρος, μάλιστα, των εκλε-
λεγμένων Αντιδημάρχων, είναι 
σίγουρο ότι θα αρέσει στους ξένους 
και θα προσελκύσει και πολλούς 
άλλους για να παντρευτούν εδώ. 

Μια άλλη δραστηριότητα, την 
οποία θα μπορούσαν να αναλάβουν 
οι Αντιδήμαρχοι, είναι ένας νέος 
θεσμός, τη δημιουργία του οποίου 
εισηγείται η στήλη. Θα είναι «Ο 
πρωινός καφές με τους δημότες». 
Σε κάθε Δημαρχείο θα υπάρχει 
ένας ειδικά διαμορφωμένος χώ-
ρος σαν καφενείο, όπου θα μπορεί 
ο κάθε δημότης να πάει, να πιει 
τον καφέ του κερασμένο από τον 
Δήμο και να αναφέρει τα τυχόν 
παράπονά του ή και τις εισηγήσεις 

του στους Αντιδημάρχους, που θα 
επανδρώνουν το καφενείο. Αυτή 
η άμεση επαφή των Αντιδημάρ-
χων με τους δημότες, οι οποίοι 
θα αισθάνονται ότι κάποιος δίνει 
σημασία στα προβλήματά τους, θα 
είναι ένα «συν» για τους Δήμους. 
Ούτως ή άλλως, τον δωρεάν καφέ, 
στο τέλος είναι ο... δημότης που θα 
τον πληρώσει.

Θέλω να σημειώσω ότι προτείνω 
τις πιο πάνω δραστηριότητες των 
Αντιδημάρχων, καθώς διάβασα 
ότι, με βάση τη μεταρρύθμιση, θα 
έχουν περιορισμένα καθήκοντα, 
δηλαδή θα είναι... αθκιασεροί. Ε, να 
έχουν να κάνουν και κάτι χρήσιμο 
οι άνθρωποι.

ΜΠΟΞΕΡ

Τοπική ή... 
κομματική αυτοδιοίκηση;

Έχεις την αίσθηση ότι έχεις ξα-
ναδεί και προεκλογικά το έργο που 
εκτυλίσσεται μπροστά σου τις τε-
λευταίες ημέρες. Κάτι σαν πολιτικό 
ντεζαβού. Στη σκηνή οι τρεις μονο-
μάχοι των προεδρικών εκλογών να 
διασταυρώνουν και πάλι τα ξίφη 
τους, όπως πριν από έναν χρόνο. 
Σαν να μην πέρασε ούτε μια μέρα 
από τότε. Που βλέπαμε τον Αβέρωφ 
και τον Μαυρογιάννη να βαράνε 
τον Χριστοδουλίδη και να κάνουν 
και χειραψία μεταξύ τους, με την 
οποία ο Αβέρωφ προανήγγελλε 
την περιβόητη «υπέρβαση» μεταξύ 
πρώτου και δεύτερου γύρου υπέρ 
του υποψηφίου του ΑΚΕΛ.

Τώρα επιτίθενται και οι δύο στον 
Χριστοδουλίδη ως Πρόεδρο, πλέον. 
Ο μεν Μαυρογιάννης βαθμολόγησε 
με μηδέν την Κυβέρνηση (αφού 
δεν υπάρχει υπό το μηδέν, όπως 
είπε), ενώ ο Φούλης μίλησε για 
«κυβέρνηση σχολιαστών-παρα-
τηρητών», καλώντας τον Πρόεδρο 
«να αντιληφθεί ότι δεν μπορεί να 
συμπεριφέρεται ως ο υποψήφιος 
που έταζε στους πάντες τα πάντα». 
Φρόντισαν, λοιπόν, να μας ξανα-
πάρουν πίσω και να ξαναζήσουμε 
την προεκλογική ατμόσφαιρα, αλλά 
με τους ίδιους σε διαφορετικούς 
ρόλους τώρα. Από το σκηνικό λείπει 
μόνον ο... Γιάννης Καρεκλάς, για 
να συντονίζει τα νέα μετεκλογικά 
debate των τριών.

Είναι προφανές ότι οι δύο μεγά-
λοι χαμένοι των εκλογών δεν έχουν 
συγχωρέσει και ούτε πρόκειται να 
συγχωρέσουν τον Χριστοδουλίδη 
που τους πήρε την μπουκιά από το 
στόμα (ιδίως ο Αβέρωφ). Γι’ αυτό 
τον... μηδενίζουν. 

Ωστόσο, η άποψή τους δεν έχει 
τόση σημασία όσο η γνώμη εκείνων 
που ψήφισαν τον εκ Γεροσκήπου 
υποψήφιο και τον ανέβασαν στην 
Προεδρία. Και όπως δείχνουν 
κάποιες τελευταίες δημοσκοπή-
σεις, ένα μεγάλο μέρος αυτών 
που τον ψήφισαν εμφανίζονται 
απογοητευμένοι από τον τρόπο 
διακυβέρνησης, με αποτέλεσμα να 
ολισθαίνουν τα ποσοστά αποδοχής 
του Προέδρου. 

Συνεπώς, ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης, που ανέβηκε με ευκολία 
και άνεση έναν... Λόφο, τώρα θα 
πρέπει να ανεβεί ένα... βουνό, για 
να μπορέσει να ανατρέψει αυτήν 
την αρνητική εικόνα. Θα πρέπει 
να επικεντρωθεί στα καθημερινά 
προβλήματα του κόσμου και να 
δώσει επείγουσες λύσεις. Δεν χρει-
άζονται τόσο μεγάλοι και εντυπω-
σιακοί αριθμοί από κυβερνητικές 
δράσεις. «Λλία τζιαι καλά», όπως 
έλεγαν οι παππούδες μας. Όταν 
ικανοποιηθούν βασικές ανάγκες, 
ο κόσμος θα είναι ευχαριστημένος 
και τα ποσοστά του Προέδρου θα 
ξαναπάρουν την ανηφόρα. Στο χέρι 
του είναι. Ξεκάθαρα! 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Μετά τον Λόφο, πρέπει ν’ ανεβεί και... βουνό

Αξιοποίηση των... αθκιασερών Αντιδημάρχων Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Ανεμοστρόβιλος έπληξε την Τρίτη, 13 Φεβρουαρίου, την περιοχή της 
Γερμασόγειας, προκαλώντας ζημιές σε υποστατικά και κατοικίες.
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Πού είσαι Πίνδαρε, μέγιστε 
λυρικέ ποιητή, να δεις τι γίνεται 
στην... Πινδάρου και να γράψεις 
κανένα επινίκιον ύμνο και κανένα 
διθύραμβον για τον Συναγερμό, 
ίσως βοηθήσεις να αλλάξει το κλίμα 
εσωστρέφειας και απογοήτευσης 
εκεί μέσα, ενισχύοντας την Αννίτα 
στην απέλπιδα προσπάθειά της 
να χειριστεί τα αλλεπάλληλα 
προβλήματα που ξεπηδούν σαν 
τα μανιτάρια.

Δεν την αφήνουνε ν’ αγιάσει την 
κοπέλα. Ή, τώρα που το ξανασκέ-
φτομαι, κάποιοι την ωθούν... ν’ αγιά-
σει. Οσία Αννίτα η Πολυτάραχος! 
Μόλις κόπασε κάπως η παφίτικη 
τρικυμία με την επιλογή του Κώ-
στα Κωνσταντίνου ως υποψήφιου 
περιφερειάρχη Πάφου, ξεκίνησε 
νέο ταρακούνημα του σκάφους, με 
αφορμή το ψηφοδέλτιο των Ευρω-
εκλογών. Ο εκ των Αντιπροέδρων 
του κόμματος, Μάριος Πελεκάνος, 
ο οποίος έμεινε έξω από το ψηφο-
δέλτιο κατά τη σχετική ψηφοφορία 
στο Πολιτικό Γραφείο, υπέβαλε 
την παραίτησή του από το αξίωμά 
του. Αναφέρθηκαν διάφοροι λόγοι 
για την παραίτηση, τους οποίους 
μόνον ο ίδιος γνωρίζει. Εμείς ση-
μειώνουμε απλώς τη δήλωσή του 
ότι η πολιτική ηθική, η αξιοπρέ-
πεια και η συνείδησή του δεν του 

επέτρεπαν να συνεχίσει. Πράγμα 
που σημαίνει ότι, σε όσα διαδρα-
ματίστηκαν κατά τη σύνοδο του 
Πολιτικού Γραφείου, η πολιτική 
ηθική δεν ήταν παρούσα. 

Εν τω μεταξύ, η Οσία Αννίτα η 
Πολυτάραχος καλείται να επιτελέσει 
κάποιο... θαύμα, ώστε να βρει το 
κόμμα υποψήφιο Δήμαρχο Λάρ-
νακας, που να τεθεί απέναντι στο 
φαβορί για την καρέκλα, τον νυν 
Δήμαρχο Ανδρέα Βύρα, και να... 
θυσιαστεί. Ο προταθείς από την 
Αννίτα, βουλευτής Αμμοχώστου 
Γιώργος Κάρουλλας, δεν αποδέ-
χθηκε τη θυσία και (μέχρι την ώρα 
που γράφεται το κείμενο αυτό) το 
ψάξιμο συνεχίζεται.

Αντίθετα, στην Πάφο, ο ΔΗΣΥ 
έχει ήδη βρει τα άλογα για την 

κούρσα των δημοτικών εκλογών. 
Φαίδωνας Φαίδωνος για επανε-
κλογή στη δημαρχία και Κώστας 
Κωνσταντίνου για περιφερειάρ-
χης. Και μάλιστα, οι δύο, παρά τις 
ομηρικές συγκρούσεις που είχαν 
στο παρελθόν, όχι μόνο συμφιλιώ-
θηκαν, αλλά φωτογραφήθηκαν να 
κόβουν μαζί βασιλόπιτα, σε στυλ... 
νεονύμφων που κόβουν την γαμή-
λια τούρτα! Μια ειδυλλιακή εικόνα, 
που όμως δεν φαίνεται αρκετή για 
να κρύψει τα πολλά προβλήματα 
στην Πινδάρου.

Απ’ εκεί και πέρα, όλα θα κρι-
θούν... στην ττενέκκαν, όπως συνή-
θιζε να λέει ο ιδρυτής του κόμματος, 
Γλαύκος Κληρίδης, τον οποίο επι-
καλούνται διαρκώς οι επίγονοί του.

ΜΠΟΞΕΡ

Επιτέλους, γίνεται πραγματι-
κότητα αυτό που εδώ και χρόνια 
πασχίζουμε να καταφέρουμε, αλλά 
δεν το επιτυγχάνουμε. Η απενεργο-
ποίηση των κινητών στον χώρο των 
Κεντρικών Φυλακών, ώστε να μη 
μπορούν οι κατάδικοι εγκληματίες 
να οργανώνουν από τα κελιά τους 
τα εγκλήματά τους εκεί έξω. Με 
μια μικρή λεπτομέρεια. Η απε-
νεργοποίηση θα επιτευχθεί σε... 
τρία χρόνια από σήμερα!!! (τρία 
θαυμαστικά). 

Δεν το λέω εγώ. Το δήλωσε ο 
Υπουργός Μεταφορών, Αλέξης 
Βαφεάδης. Όπως εξήγησε, μετά 
την αποτυχία της προηγούμενης 
αναδόχου εταιρείας να εγκαταστή-
σει ένα αποτελεσματικό σύστημα 
απενεργοποίησης, αποφασίστηκε 
νέα διαδικασία, στο πλαίσιο της 
οποίας, και αν όλα κυλήσουν ομα-
λά και δεν παρουσιαστεί καμιά 
αναποδιά τύπου... e-justice, το όλο 
σύστημα θα είναι σε θέση να εγκα-
τασταθεί στις Κεντρικές Φυλακές 
«πριν από την πάροδο τριετίας», 
σύμφωνα με τους υπολογισμούς 
του Υπουργού!

Μέχρι τότε αντιλαμβάνεστε 
τι έχει να γίνει εκεί μέσα. Είναι 
ενδεικτικό το γεγονός ότι στις ξαφ-
νικές εφόδους που πραγματοποιεί 
η Αστυνομία στις Φυλακές, όλο και 
κάποια κινητά εντοπίζει κρυμμένα 
σε κελιά. 

Ιδιαίτερη εντύπωση έκανε η 
αποκάλυψη του «Σίγμα» ότι κά-
ποιοι επεχείρησαν να μπάσουν 
στις Φυλακές, κρυμμένα μέσα σε 
σασί φορτηγού τροφοδοσίας των 
Φυλακών, κάπου... 200 κινητά! Ο 
(παραιτηθείς) αναπληρωτής Διευ-
θυντής των Φυλακών, Ιωάννης 
Καπνουλλάς, επιβεβαίωσε την 
απόπειρα εισαγωγής κινητών με το 
φορτηγό, αλλά μίλησε μόνο για τρία 
κινητά και φορτιστές. Αλλά έστω 
και τρία να ήταν, θα έπρεπε να μας 
πούνε ποιοι κρύβονταν πίσω από 
αυτήν την υπόθεση, ποιοι έστειλαν 
τα κινητά, ποιοι ανέλαβαν να τα 
μεταφέρουν, ποιοι φυλακισμένοι θα 
τα παραλάμβαναν και αν υπήρχε 
και βοήθεια εκ των έσω. 

Άσχετα, όμως, με τον αριθμό 

των κινητών που βρέθηκαν στο 
φορτηγό, το γεγονός είναι ότι οι 
παράνομοι επινοούν όλο και νέους 
ευφάνταστους τρόπους για εισα-
γωγή κινητών στο σωφρονιστικό 
ίδρυμα. Όπως η τοποθέτηση κινη-
τών (και ναρκωτικών) σε... μπάλες 
ποδοσφαίρου, τις οποίες κάποιοι 
σουτάρουν απ’ έξω μέσα στον χώρο 
των Φυλακών (το επιβεβαίωσε και 
αυτό ο κ. Καπνουλλάς). 

Στα τρία χρόνια που θα χρει-
αστούν μέχρι να φέρουμε το σύ-
στημα απενεργοποίησης, η... ενερ-
γοποίηση των φυλακισμένων για 
απόκτηση κινητών θα συνεχιστεί 
αμείωτη και θα αναγκάζεται και η 
Αστυνομία να παίζει το... «κυνήγι 
του κρυμμένου θησαυρού»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Εν τω μεταξύ τα κινητά θα κινούνται...

Μήπως κανέναν... αγιασμό, Αννίτα; ART AERI  
Δημήτρης Χριστόφιας

ΟΔημήτρης Χριστόφιας 
γεννήθηκε στο Κάτω 
Δίκωμο, στις 29 Αυ-

γούστου 1946 και πέθανε στις 
21 Ιουνίου 2019. Ήταν πολι-
τικός ο οποίος διετέλεσε ως ο 
έκτος Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (2008-2013), 
Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (2001-2008) 
και Γενικός Γραμματέας του 
ΑΚΕΛ (1988-2008). Επίσης 
ήταν ο πρώτος κομμουνιστής 
ηγέτης επικεφαλής της Κύπρου 
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σε 
ηλικία 14 ετών έγινε μέλος της 
ΠΕΟΜ. Το 1964 έγινε μέλος 
του ΑΚΕΛ, της ΠΕΟ και της 
ΕΔΟΝ. Το 1969 εξελέγη μέ-
λος του Κεντρικού Συμβουλίου 
της ΕΔΟΝ.

Το 1969 πήγε για σπουδές 
στο Ινστιτούτο Κοινωνικών 
Επιστημών της Μόσχας. Αφού 
ολοκλήρωσε τη διετή φοίτηση, 
μεταπήδησε στην Ακαδημία 
Κοινωνικών Επιστημών της 
Σοβιετικής Ένωσης, από την 
οποία αποφοίτησε ως Διδά-
κτωρ Ιστορικών Επιστημών. 
Ολοκλήρωσε τις σπουδές του 
το 1974. Επέστρεψε στην Κύ-
προ, οπότε και εργοδοτήθηκε 
στην ΕΔΟΝ, της οποίας εξελέγη 
κεντρικός οργανωτικός γραμ-
ματέας και το 1977 γενικός 
γραμματέας της. Παρέμεινε 
στη θέση αυτή έως και το 
1987. Στις 24 Φεβρουαρίου 
2008 εξελέγη Πρόεδρος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Σημαντικό γεγονός της θη-
τείας του Δημήτρη Χριστόφια 
αποτέλεσε η προσπάθεια για 
εξεύρεση υδρογονανθράκων 
στην Αποκλειστική Οικονο-
μική Ζώνη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Η κυβέρνηση 
Χριστόφια έκανε συμφωνία 
με το γειτονικό Ισραήλ για 
την οριοθέτηση της ΑΟΖ και 
προκήρυξε και ανέθεσε την 
έρευνα σε διάφορα θαλάσσια 
οικόπεδα σε εταιρείες κολοσ-
σούς. Όλα αυτά συνέβησαν 
παρά την απειλή της Τουρκίας 
τον Σεπτέμβριο του 2011 για 
αποστολή πολεμικών πλοίων 
στην περιοχή.

Κατά τη διάρκεια της θητείας 
του ξεκίνησε στην Κύπρο η με-
γαλύτερη οικονομική κρίση στη 
χώρα. Κύρια αιτία της κρίσης 
υπήρξε η μεγάλη έκθεση των 
κυπριακών τραπεζών σε ελληνι-
κά ομόλογα, που κουρεύτηκαν 
την άνοιξη του 2012. Η θητεία 
του Δημήτρη Χριστόφια στιγμα-
τίστηκε επίσης από την έκρηξη 
στη ναυτική βάση Ευάγγελος 
Φλωράκης στο Μαρί, στις 11 
Ιουλίου 2011.

Το εξάμηνο Ιούλιος 2012 

- Δεκέμβριος 2012 η Κύπρος 
ανέλαβε την προεδρία του Συμ-
βουλίου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ο Δημήτρης Χριστόφιας, 
ως Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, ήταν ο επικεφαλής 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεν επαναδιεκδίκησε επανε-
κλογή στις προεδρικές εκλογές 
του 2013. Παρακολουθούσε την 
πολιτική ζωή εξ αποστάσεως. 
Παρέμεινε ενεργό στέλεχος του 
ΑΚΕΛ και μέλος της Κεντρικής 
Επιτροπής του κόμματος. Επι-
πλέον, ως πρώην Πρόεδρος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας συμ-
μετείχε στο Εθνικό Συμβούλιο, 
παρακολουθώντας τις εξελίξεις 
για επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος.

Το 2017 διαγνώστηκε με 
πνευμονική ίνωση και νοση-
λεύτηκε στο Νέο Γενικό Νο-
σοκομείο Λευκωσίας λόγω 
αναπνευστικών προβλημά-
των και απεβίωσε στις 21 
Ιουνίου 2019. Με απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας 
η κηδεία του τελέστηκε με τι-
μές εν ενεργεία Προέδρου της 
χώρας, κηρύχθηκε τετραήμε-
ρο δημόσιο πένθος, από την 
ημέρα θανάτου του έως και 
την ημέρα της κηδείας του, 
κατά το οποίο όλες οι επίση-
μες εκδηλώσεις του κράτους 
ανεβλήθησαν και οι σημαίες 
σε όλα τα δημόσια κτήρια και 
σχολεία κυμάτιζαν μεσίστιες, 
η ημέρα της κηδείας του κη-
ρύχθηκε ως δημόσια αργία, 
ανοίχθηκε βιβλίο συλλυπητη-
ρίων στο Προεδρικό Μέγαρο, 
στο οποίο υπέγραψαν μέλη του 
διπλωματικού σώματος και 
πολιτειακοί αξιωματούχοι, 
όπως και ο πρόεδρος και οι 
υπουργοί της χώρας. Η κηδεία 
τελέστηκε δημοσία δαπάνη. 

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία
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Τ
ρεις μόλις μήνες 
πριν από τις ταυ-
τόχρονες εκλογές 
για την Τοπική 
Αυτοδιοίκηση και 
τις Ευρωεκλογές, οι 
πολίτες παρακολου-

θούν αποσβολωμένοι τις έντονες 
διαφωνίες, τις αμφιταλαντεύσεις και 
τις προχειρότητες που έχουν ανα-
κύψει σχετικά με τις αλλαγές στον 
νόμο περί Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 
Οδεύουμε προς τις δημαρχιακές 
εκλογές σε αχαρτογράφητα νερά… 
και με βάρκα την ελπίδα. 

Το ερώτημα κατά πόσον οι τρο-
ποποιήσεις που ψηφίστηκαν από 
τη Βουλή για την Τοπική Αυτοδιοί-
κηση θα είναι εφαρμόσιμες ή εάν 
θα λειτουργήσουν προς όφελος 
των δημοτών ηγέρθησαν πολύ 
έντονα τις τελευταίες ημέρες, με 
τους πολίτες να διαπιστώνουν πως 
μάλλον θα ισχύσει το δεύτερο. Αυτό, 
γιατί στις συζητήσεις που έγιναν 
πριν από την τελική έγκριση του 
νομοσχεδίου υπερίσχυσαν οι 
σκοπιμότητες και οι κομματικές 
μικρότητες. Φάνηκε πως τα μεγάλα 
κόμματα έθεταν πάνω απ’ όλα τα 
φερόμενα ως φέουδά  τους και 
τους τελευταίους που σκέφτονταν 
ήταν οι πολίτες. Δεν σεβάστηκαν τη 
φιλοσοφία της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης προκειμένου να λειτουργήσει 
αποκεντρωτικά, ώστε να επέλθουν 
και οι αναγκαίες εξοικονομήσεις, 
καθότι οι περισσότεροι υφιστάμενοι 
δήμοι είναι καταχρεωμένοι. 

Βέβαια δεν είναι η πρώτη φορά 
που η Τοπική Αυτοδιοίκηση απο-
τέλεσε εφαλτήριο μικροκομματικών 
σκοπιμοτήτων.

Θα επιχειρήσουμε μια σύντομη 
αναδρομή στις δημοτικές εκλογές 
της 25ης Μαΐου του 1986. 

Στις 23 Φεβρουαρίου του 1986 
διεξήχθησαν δημοψηφίσματα, για 
να μετατραπούν σε δήμους τα 
τότε Κοινοτικά Συμβούλια που 
λειτουργούσαν στις περιφέρειες 
των πόλεων. 

Ο αείμνηστος τότε Δήμαρχος 
Λευκωσίας Λέλλος Δημητριάδης 
πρότεινε να υπάρξει και μια τρίτη 
επιλογή όχι μόνο για την κατάργη-
ση ή όχι των Κοινοτικών Συμβου-

λίων και την ανάδειξή τους σε δή-
μους, αλλά και για ενσωμάτωση. Η  
πρότασή του, η οποία απορρίφθηκε 
από τα κόμματα, ήταν να υπάρξει 
και η επιλογή της ενσωμάτωσης 
των Κοινοτικών Συμβουλίων στους 
υφιστάμενους γειτονικούς δήμους. 

Οι εκλογές της 25ης Μαΐου ήταν 
οι πρώτες από της εγκαθιδρύσεως 
της Κυπριακής Δημοκρατίας το 
1960 και οι πρώτες από τις τελευ-
ταίες δημοτικές εκλογές που είχαν 
γίνει υπό το αποικιακό καθεστώς 
το 1953. Διεξήχθησαν με βάση 
τον περί Δήμων Νόμο αρ. 111 
του 1985. 

Έτσι οι εκλογές έγιναν σε 18 δή-
μους των ελεύθερων περιοχών της 
Δημοκρατίας. Οι 7 απ’ αυτούς ήσαν 
παλαιοί δήμοι, οι οποίοι υπήρχαν 
με βάση την παλαιά νομοθεσία, και 
οι υπόλοιποι 11 ήταν νέοι δήμοι, 
οι οποίοι ανακηρύχθηκαν ύστε-
ρα από δημοψήφισμα, που έγινε 
στις 23.2.1986, σύμφωνα με τον 
υφιστάμενο τότε Νόμο. Οι παλαιοί 
δήμοι ήταν: Δήμος Λευκωσίας, 
Δήμος Λεμεσού, Δήμος Λάρνα-
κας, Δήμος Πάφου, Δήμος Πόλης 
Χρυσοχούς, Δήμος Αθηαίνου και 
Δήμος Πάνω Λευκάρων. Οι νέοι 
δήμοι ήταν: Στροβόλου, Αγίου Δο-
μετίου, Αγλαντζιάς, Πάνω και Κάτω 
Λακατάμιας, Λατσιών, Έγκωμης, 
Μέσα Γειτονιάς, Κάτω Πολεμιδιών, 
Αγίου Αθανασίου, Αραδίππου  και 
Παραλιμνίου.

Στην πορεία οι δήμοι αυξάνο-
νταν όταν ο αριθμός των κατοίκων 

έφθανε στις 6.000. Έτσι η Κύπρος 
κατέληξε να έχει σχεδόν 40. Δη-
λαδή κάθε σοκάκι και γειτονιά 
και δήμος.

Το 2023 και λίγο πιο πριν, όταν 
συζητείτο η τροποποίηση του Νό-
μου Περί Δήμων, κατόπιν υπο-
δείξεων της Τρόικας, ξεκίνησε μια 
κούρσα από πλευράς κομμάτων 
προκειμένου να διατηρηθούν τα 
φερόμενα ως φέουδά τους και από 
την άλλη να εξυπηρετήσουν και 
τα τοπικά τους στελέχη να ανέλ-
θουν σε θέσεις τοπικών αρχόντων. 

Τώρα, αντί να εκλέγουν τα δημο-
τικά συμβούλια τον αντιδήμαρχο 
εκάστου δήμου όπως γινόταν πριν, 
θα εκλέγονται απευθείας από τον 
λαό, με αποτέλεσμα σε κάποιους 
δήμους να έχουμε πάνω από 10 
αντιδημάρχους και ελάχιστους 
δημοτικούς συμβούλους. Και 
εκεί που -κατά την Τρόικα- θα 
έπρεπε να γίνει εξοικονόμηση 
των δαπανών, τα έξοδα για αντι-
μισθίες και παρεμφερείς  δαπάνες 
θα εκτοξευτούν.

Είναι θεμιτό να υπάρχουν φιλο-

δοξίες για προσφορά στην Τοπική 
Αυτοδιοίκηση, αλλά, όπως φαίνεται, 
οι μωροφιλοδοξίες υπερτερούν του 
καλώς νοουμένου αισθήματος για 
προσφορά. Αντιπαλότητες, διαφω-
νίες, αποχώρηση από τα κόμματα 
κάποιων επειδή αποκλείστηκαν 
από τις λίστες των υποψηφίων, 
επιβεβαιώνουν το μπάχαλο που 
επικρατεί, ενώ ελάχιστοι γνοιάζονται 
ειλικρινά κατά πόσον θα λειτουρ-
γήσει και πώς θα εφαρμοστεί η 
νέα νομοθεσία.

Η ΕΔΕΚ, κατά τη συζήτηση των 

τροπολογιών της νέας νομοθεσίας, 
ήταν η μόνη που υπέβαλε σωστές 
προτάσεις, όμως, όχι μόνο δεν 
εισακούστηκε, αλλά επικρίθηκε 
τόσο έντονα λες και ερχόταν από 
άλλον  πλανήτη. Το επιχείρημα 
των μεγάλων κομμάτων περί 
υδροκέφαλων δήμων ήταν στη 
διαπασών λες και δήμοι ευρω-
παϊκών πόλεων που ξεπερνούν 
το ένα εκατομμύριο των δημοτών 
δεν λειτουργούν αποδοτικά. 

Τώρα οι δημότες, που είναι βε-
βαρημένοι με πολλές φορολογίες, 

θα κληθούν να πληρώσουν τη λυ-
πητερή για να μπορούν τα κόμματα 
και οι ημέτεροι να ελέγχουν τα της 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Και στο βάθος 
οι Ευρωεκλογές 

Την ίδια μέρα που θα διεξα-
χθούν οι δημοτικές εκλογές θα 
γίνουν και οι εκλογές για το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Ένα Κοινο-
βούλιο με πληθώρα δημοκρατικών 
ελλειμμάτων και περιορισμένων 
εξουσιών. Οι απόλυτες εξουσίες 
βρίσκονται στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και το Ευρωπαϊκό Συμβού-
λιο,  όπου λύνουν και δένουν οι 
χώρες του Βορρά (Γερμανία, Γαλ-
λία, Ιταλία, Βέλγιο, Ολλανδία), με 
τις χώρες του φτωχού Νότου να 
ακολουθούν δέσμιες μιας πολιτι-
κής η οποία όχι μόνο δεν καθιστά 
ισότιμη την κάθε χώρα μέλος, αλλά 
ούτε καν λαμβάνονται υπόψη τα 
προβλήματα που τις ταλανίζουν, 
όπως το μεταναστευτικό και οι 
τοπικές ιδιαιτερότητές τους. 

Ενδεικτική είναι η περίπτωση 
της Κύπρου, της μοναδικής διαι-
ρεμένης χώρας στην Ε.Ε., με την 
τουρκική κατοχή να διαιωνίζεται 
και τους Ευρωπαίους ηγέτες να 
μας πουλούν φούμαρα και υπο-
σχέσεις που ούτε οι ίδιοι δεν τις 
πιστεύουν. Επίσης η περίπτωση 
των αγροτικών κινητοποιήσεων 
στις πλείστες ευρωπαϊκές χώρες 
δείχνει την αδιαφορία που επι-
κρατεί στην ελίτ των Βρυξελλών 
για το εάν θα επιβιώσει ο κλάδος 
της γεωργίας και του πρωτογενούς 
τομέα. Η μόνη τους έγνοια είναι τα 
ολιγοπώλια και όχι τα συμφέροντα 
των Ευρωπαίων πολιτών.

Είναι ακόμα εξοργιστικό ότι, 
αντί να ασχολούνται με μείζονος 
σημασίας ζητήματα, ζητήματα επι-
βίωσης και ύπαρξης, μας κουνούν 
το δάκτυλο και επιβάλλουν κυ-
ρώσεις πάνω σε ζητήματα όπως 
των ΛΟΑΤΚΙ ή επειδή υπάρχουν 
αντιδράσεις και κάποιες χώρες 
δεν επιτρέπουν τα παιδιά τους 
να επιλέγουν το φύλο τους από 
τη νηπιακή ηλικία. Θου κύριε!!!

Με τέτοιες πολιτικές και τα-
κτικές, η απαξίωση των πολιτών 
προς τα κόμματα αλλά και την ίδια 
την Ε.Ε. αυξάνεται συνεχώς και το 
αποτέλεσμα θα φανεί στην κάλπη. 
Και για τις δημαρχιακές και για τις 
ευρωπαϊκές εκλογές. Αυτό βέβαια 
δεν θα εμποδίσει κάποια κόμματα 
να πανηγυρίσουν την πύρρειο νίκη 
τους, έστω και με κουτσουρεμένα 
ποσοστά. 

Οι πολίτες εξωθούνται στην 
απαξίωση των κομμάτων
Πορεία προς τις εκλογές με διαφωνίες, αμφιταλαντεύσεις, 
προχειρότητες και συμφεροντολογικές μικρότητες

Τώρα οι δημότες, που είναι βεβαρημένοι με 
πολλές φορολογίες, θα κληθούν να πληρώ-

σουν τη λυπητερή για να μπορούν τα κόμματα 
και οι ημέτεροι να ελέγχουν τα της Tοπικής 

Aυτοδιοίκησης

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
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Η
μάλλον οριστική 
παραίτηση του 
Μάριου Πελε-
κάνου από τη 
θέση του Α’ 
Αντιπροέδρου 
του Δημοκρα-

τικού Συναγερμού απέδειξε πε-
ρίτρανα, γι’  ακόμη μια φορά, ότι 
το κόμμα της Πινδάρου, όχι μόνο 
δεν έχει βγει από τις φουρτούνες, 
αλλά βρίσκεται ακόμη στα βαθιά 
αναζητώντας σανίδα σωτηρίας. 
Ήθελαν αυτή η σανίδα να είναι οι 
επικείμενες διπλές εκλογές, ωστόσο 
τα πράγματα μόνο ενθαρρυντικά 
δεν είναι. Για την ακρίβεια η κα-
τάσταση ουδόλως έχει βελτιωθεί 
από την ημέρα που το κόμμα κι ο 
Αβέρωφ Νεοφύτου έχασαν τις προ-
εδρικές εκλογές, παρά τις φιλότιμες 
προσπάθειες της Προέδρου του 
κόμματος, Αννίτας Δημητρίου και 
του Αναπληρωτού Προέδρου του, 
Ευθύμιου Δίπλαρου. Τουναντίον 
με κάθε ευκαιρία ξεπηδούν νέες 
εστίες έντασης, καταδεικνύοντας 
το βαθύ χάσμα που επικρατεί στα 
ενδότερα του κόμματος, το οποίο 
δεν περιορίζεται σε αντιπάθειες και 
πικρίες από το παρελθόν. Αυτό το 
χάσμα, εκτός των άλλων, φαίνεται 
να είναι ιδεολογικό. Διά του λό-
γου το ασφαλές, πρέπει να δούμε 
ορισμένα στοιχεία και δηλώσεις 
που φανερώνουν ακριβώς αυτό.

Αριστερά η ηγεσία, δεξιά 
η βάση του κόμματος

Το πρώτο έχει να κάνει με τον 
τρόπο με τον οποίο κινήθηκε το 
Πολιτικό Γραφείο του κόμματος 
για την επιλογή των ατόμων που θα 
απαρτίζουν το ευρω-ψηφοδέλτιο 
του κόμματος. Ο Μάριος Πελεκά-
νος εξελέγη, τον περασμένο Μάιο, 
Α’ Αντιπρόεδρος του κόμματος, 
μαζεύοντας σχεδόν 10 χιλιάδες 
ψήφους από τη βάση των Συνα-
γερμικών ψηφοφόρων. Πρόκειται 
για ρεκόρ ψήφων στο εκλογικό 
συνέδριο του ΔΗΣΥ. Για να κα-
ταλάβουμε το μέγεθος αυτό, αρκεί 
μόνο να παρατηρήσουμε ότι συ-
γκέντρωσε 1.500 περισσότερους 
σταυρούς προτίμησης και από τον 
Ευθύμιο Δίπλαρο, ο οποίος εκλέ-
γηκε Αναπληρωτής Πρόεδρος με 
8.011 ψήφους. Την εβδομάδα που 
μας πέρασε, το κλειστό σώμα του 
Πολιτικού Γραφείου του ΔΗΣΥ, που 
αριθμεί 130 μέλη, εκ των οποίων 
ψήφισαν τα 114, είχε διαφορετική 
γνώμη,  δίνοντας μόλις 61 ψήφους 
στον Αντιπρόεδρο του κόμματος. 

Πέρα  από το παράδειγμα του 
Μάριου Πελεκάνου είναι και αυτό 
του Λουκά Φουρλά. Ο ευρωβουλευ-
τής συγκέντρωσε μόλις 74 ψήφους 
από τα 114 άτομα που ψήφισαν στο 
Πολιτικό Γραφείο (μόλις 8 ψήφους 
περισσότερες από τον 4ο Χρίστο 

Αγγελίδη), την ώρα που θεωρείται 
ένας από τους πιο δραστήριους και 
πετυχημένους ευρωβουλευτές του 
κόμματος και ταυτόχρονα χαίρει και 
λαϊκής εκτίμησης. Χαρακτηριστικό 
ότι στις προηγούμενες Ευρωεκλογές 
του 2019 έλαβε 43 χιλιάδες ψήφους,  
περισσότερες από οποιονδήποτε 
άλλο τότε υποψήφιο! Τόσο ο κ. 
Φουρλάς όσο και ο κ. Πελεκάνος 
αποτελούν κομμάτια αυτού που 
μπορούμε να χαρακτηρίσουμε ως 
δεξιά πτέρυγα του ΔΗΣΥ και όχι 
της αριστερής. Αν αναλογιστούμε τα 
αποτελέσματα και τις ψήφους που 
έφεραν στο «γήπεδο» της βάσης 
του κόμματος αυτοί οι δύο, τότε 
μπορούμε να καταλάβουμε ότι ο 
κόσμος του ΔΗΣΥ γέρνει δεξιότερα 
από το Πολιτικό του Γραφείο, το 
οποίο,  για σκοπούς ιδεολογικούς 
και μη, επιθυμεί να δώσει άλλη 
κατεύθυνση. Είναι χαρακτηριστική 
η σταδιακή προσέγγιση του ΔΗΣΥ 
στις θέσεις του ΑΚΕΛ όσον αφορά 
το Κυπριακό.

Αυτή η κατάσταση δημιουργεί 
συνθήκες μιας τέλειας μπόρας στον 
ΔΗΣΥ. Καθώς, ηθελημένα ή όχι, 
από κάποιους, εάν το αποτέλεσμα 

στις εκλογές δεν είναι το επιθυμητό, 
θα δημιουργηθούν προβλήματα 
στην ηγεσία του κόμματος με ό,τι 
αυτό συνεπάγεται. Παράλληλα όσοι 
βρίσκονται στα δεξιότερα καθίσμα-
τα της κεντροδεξιάς παράταξης, οι 
οποίοι είναι, όπως φαίνεται, και η 
πλειοψηφία, μετακομίζουν προς 
το ΕΛΑΜ, καθώς νιώθουν ότι οι 
αριστερόστροφες πολιτικές δεν 
τους εκφράζουν.

Όλα λάθος
Ευτυχώς, για τον ΔΗΣΥ, το 

ΕΛΑΜ αποφάσισε να «κατεβά-
σει» τους Λίνο Παπαγιάννη και 
Σωτήρη Ιωάννου ως υποψηφίους 
για τις Δημαρχίες Αμμοχώστου και 
Λάρνακας αντίστοιχα. Φανταστεί-

τε τι θα συνέβαινε σε περίπτωση 
που αυτοί οι δύο, δεδομένης της 
δημοφιλίας τους, βρίσκονταν στο 
Ευρωψηφοδέλτιο του ΕΛΑΜ και 
πόσες ψήφους θα έχανε ο ΔΗΣΥ. 
Βέβαια οι υποψηφιότητές τους 
για τις δύο Δημαρχίες έχουν και 
πάλι δημιουργήσει προβλήματα 
στον ΔΗΣΥ. Όλα λάθος. Στη μεν 
Λάρνακα αναδείχτηκε το κενό της 
έλλειψης υποψηφίου από μέρους 
του ΔΗΣΥ, στη δε Αμμόχωστο το 
ΕΛΑΜ πρόλαβε και πάλι το κόμμα 
της Πινδάρου.

Μοιραία κάποιος διερωτάται: 
Δεν τα βλέπει αυτά η ηγεσία του 
κόμματος; Τι κάνει για να τα απο-
τρέψει; Η απάντηση είναι ότι σίγου-
ρα τα βλέπει, είναι όμως αμφίβολο 
αν μπορεί να τα αποτρέψει δεδο-
μένης της ιδεολογικής ουδετερό-
τητας με την οποία επιχειρείται να 
βαφτιστεί το κόμμα της Πινδάρου. 
Ενδεχόμενη αποτυχία στις διπλές 
εκλογές που ακολουθούν ανοίγει 
παράθυρα επιστροφών… και εκ 
νέου αλλαγής στο κόμμα. Από 
την άλλη, ενδεχόμενη επιβίωση 
του κόμματος στις εκλογές βάζει 
τα προβλήματα κάτω από το χαλί.

Σημαδεμένα ψηφοδέλτια 
κομματικής γραμμής 
έφαγαν τον Πελεκάνο
Παρότι στις τελευταίες εκλογές η βάση του κόμματος 
τον ανέδειξε πρώτο με αριθμόρεκόρ ψήφων, το κονκλάβιο 
της ελίτ του κόμματος τον άφησε εκτός ψηφοδελτίου 

Όσοι βρίσκονται στα δεξιότερα καθίσματα της 
κεντροδεξιάς παράταξης, οι οποίοι είναι, όπως 

φαίνεται, και η πλειοψηφία, μετακομίζουν 
προς το ΕΛΑΜ, καθώς νιώθουν ότι οι αριστε-

ρόστροφες πολιτικές δεν τους εκφράζουν 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ 
ΘΟΥΚΥΔΙΔΗΣ 
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Σ
τις εκλογές του Μαΐ-
ου 2022 το Sinn Féin 
κέρδισε τις εκλογές 
ως το μεγαλύτερο 
κόμμα στο Stormont 
(Βουλή Βορείου Ιρ-
λανδίας), με αποτέ-

λεσμα η Michelle O’ Neill, αντι-
πρόεδρος του Sinn Féin, να γράψει 
ιστορία. Είναι η πρώτη εθνικίστρια 
(nationalist - υποστηρίζει την ένω-
ση με τη μητέρα Ιρλανδία) που δι-
καιωματικά κέρδισε τον ρόλο της 
Πρώτης Υπουργού στο Εκτελεστικό 
της Βορείου Ιρλανδίας με θέση στη 
Βουλή της Βορείου Ιρλανδίας,  όπου 
αντιπροσωπεύει το Mid Ulster. 

Όμως, τότε, το Democratic 
Unionist Party (DUP) (το κόμμα 
που υποστηρίζει την ένωση της 
Βορείου Ιρλανδίας με το Ηνωμένο 
Βασίλειο) αρνήθηκε να μοιραστεί 
την εξουσία μαζί της ως μέρος της 
διαμαρτυρίας του εναντίον των μετά 
το Brexit εμπορικών κανονισμών.

Μετά από δύο χρόνια, τελικά 
στις αρχές Φεβρουαρίου 2024 
έφθασαν σε μια συμφωνία που 
διευκόλυνε τις διεργασίες των ορ-
γάνων της Βουλής στην Βόρειο 
Ιρλανδία να λειτουργήσουν ξανά. 
Έτσι η Michelle O’Neill δέχθηκε 
την απόφαση του κόμματός της 
να αναλάβει ως Πρώτη Υπουργός 
με την Emma Little-Pengelly του 
DUP ως Αναπληρώτρια Πρώτη 
Υπουργό (Deputy First Minister).

Πριν συνεχίσω, δυο λόγια για 
τη Michelle O’Neill.

Η Michelle O’Neill γεννήθηκε στη 
Δημοκρατία της Ιρλανδίας στις 10 
Ιανουαρίου 1977, αλλά μεγάλωσε 
μέσα στην ιστορία των γεγονότων. 
Εκεί όπου οι Βρετανοί αποκαλούν 
Βόρειο Ιρλανδία, αλλά η ίδια προτι-
μά να το αποκαλεί το βόρειο μέρος 
της Ιρλανδίας, στο χωριό Clonoe in 
County Tyrone, σε μια οικογένεια 
επιφανών Ιρλανδών Ρεπουμπλικάνων 
που υποστηρίζουν την επανένωση 
της Ιρλανδίας, η οποία διχοτομήθη-
κε από τους Βρετανούς το 1921… Ο 
πατέρας της, Brendan Doris, ήταν 
πρώην μέλος του IRA (Irish Republic 
Army)*, που έκανε και φυλακή και 
αργότερα εξελέγη τη δεκαετία του 
1980 δημοτικός σύμβουλος του 
Sinn Féin στο Duncannon…

Εκτός από τη νίκη του τον Μάιο 

του 2022, το Sinn Féin είχε ακόμα 
μια επιτυχία τον επόμενο χρόνο 
στις δημοτικές εκλογές. (https://
www.bbc.co.uk/news/uk-northern-
ireland-60251166) 3.2.24, https://
aims.niassembly.gov.uk/mlas/
details.aspx?aff=2474&per=21
6&sel=1&ind=13&prv=0). 

* Το όνομα αυτό («Ιρλανδικός 
Ρεπουμπλικανικός στρατός») χρη-
σιμοποιείτο από διάφορες οργα-
νώσεις αντίστασης κατά το 20όν 
και 21ον αιώνα και οι οποίες ήταν 
αφοσιωμένες ενάντια στον ιμπε-
ριαλισμό και υπέρ μιας ολόκληρης 
Ιρλανδίας, ανεξάρτητης και ελεύ-
θερης από βρετανική κυριαρχία. 

Στις 31 Ιανουαρίου 2024 η κυ-
βέρνηση του Ηνωμένου Βασιλείου 
εξέδωσε ένα έγγραφο 80 σελίδων, 
με τίτλο «Διασφαλίζοντας την Ένω-

ση» (“safeguarding the Union”), 
το οποίο τύπωσε το Γραφείο της 
κυβέρνησης του ΗΒ στη Βόρειο 
Ιρλανδία, για να αποκαταστήσει 
τον διαμοιρασμό εξουσίας. 

Αν το μελετήσει ένας προσεκτικά, 
θα βρει α) ότι υπάρχουν κομμάτια 
και φρασεολογίες που απουσιάζουν 
διαχρονικά από τη φρασεολογία 
του ΗΒ σε σχέση με την Κύπρο 
και β) γίνεται αντιληπτό και γιατί 

το αποδέχθηκε το Sinn Féin. 
Ο συσχετισμός αυτός είναι άμε-

σα αναγκαίος για να φανεί και να 
τονιστεί ότι η συμπεριφορά των 
κυβερνήσεων του Ηνωμένου Βα-
σιλείου σε σχέση με την Κύπρο και 
τις διάφορες διχοτομικές προτάσεις, 
«λύσεις» που προτείνουν εδώ και 
50 σχεδόν χρόνια, τουλάχιστον 
από τις δύο τουρκικές εισβολές 
μέχρι σήμερα, αλλά και πριν από 

το 1955-1960, είναι αυτή διότι δεν 
βρίσκουν αντίσταση! 

Αντιθέτως, βρίσκουν «συμμά-
χους» δικούς μας στο πλευρό τους, 
που εργάζονται υποσκάπτοντας την 
Κυπριακή Δημοκρατία και διχάζο-
ντας τον λαό της. Προωθώντας τα 
βρετανικά σχέδια, στα οποία είναι 
ενσωματωμένα και τουρκικά συμ-
φέροντα και έτσι, καταφέρνοντας να 
μην υπάρχει αμιγές μέτωπο, μια 
εθνική γραμμή απελευθέρωσης, 
εναντίον τόσο της κατοχικής Τουρ-
κίας όσο και των συμμάχων της…

Άμεσα αναγκαίος λοιπόν ο 
συσχετισμός, για να τονιστεί ότι, 
το Ηνωμένο Βασίλειο πρέπει να 
πιεστεί, να βρεθεί το ίδιο στο τοίχο, 
για να υιοθετήσει τέτοιες φρασε-
ολογίες και για το συμφέρον του 
λαού της Κύπρου. 

Στην περίπτωση της Βορείου 
Ιρλανδίας, λοιπόν, αφού πέρασαν 
24 μήνες δίχως αποκεντρωμένη 
κυβέρνηση και κοινοβούλιο, τε-
λικά βρέθηκε μια λύση μέσω του 
εγγράφου των 80 σελίδων και σχε-
τικών εξελίξεων. Με αποτέλεσμα η 
Michelle O’Neill του Sinn Féin να 
αναλάβει ως η νέα Πρώτη Υπουργός 
της Βορείου Ιρλανδίας. Θα έλεγε 
ένας ότι τρίζουν τα κόκκαλα της μ. 
Μάργκαρετ Θάτσερ στο τάφο, καθώς 
η ένωση/επανένωση της Ιρλανδίας 
βρίσκεται ένα σκαλί πλησιέστερα…

Παραμένει βέβαια να δούμε 
κατά πόσον ο νέος διαμοιρασμός 
θα αντέξει ή θα διαλυθεί.

Το έγγραφο των 80 σελίδων φω-
τογραφίζει σε ορισμένα σημεία τη 

Οι… ενωτικοί της Βορείου Ιρλανδίας 
επιστρέφουν στην Κυβέρνηση 
Γιατί ευελπιστούν σε δημοψήφισμα για πραγματική επανένωση (και όχι με βάση ΔΔΟ) σε 10 χρόνια 

Ο τερματισμός της διχοτόμησης και η παράλ-
ληλη επανένωση της Βορείου Ιρλανδίας με τη 

μητέρα Ιρλανδία μπορεί να αργήσουν ακόμα 
λίγα χρόνια, αλλά θα έλθουν

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Η Πρώτη Υπουργός Michelle O’Neill (δεξιά) με την Αναπληρώτρια Πρώτη Υπουργό Emma Little-Pengelly (αριστερά) και την ομάδα του υπουργι-
κού της (https://www.northernireland.gov.uk/topics/your-executive).  
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Συμφωνία της Καλής Παρασκευής 
και τον Περί Βορείου Ιρλανδίας 
Νόμο του 1998, που τερμάτισαν 
τα «προβλήματα». 

Παράγραφος 4 – αναφέρεται 
σε πλειοψηφία «…να πειστεί η 
πλειοψηφία του λαού της Βορεί-
ου Ιρλανδίας ότι το καλύτερό της 
μέλλον παραμένει με την Ένωση 
(με το Ηνωμένο Βασίλειο)».

«A prosperous Northern Ireland, 
with stable and effective devolved 
government, taking the opportunities 
posed by full access to the UK and EU 
markets remains the surest way to 
persuade the majority of the people of 
Northern Ireland that its best future 
remains within the Union».

Παράγραφος 45 – «Το συνταγ-
ματικό καθεστώς της Βορείου 
Ιρλανδίας εντός του Ηνωμένου 
Βασιλείου παραμένει αμείωτο 
και θα συνεχίσει εκτός και μέχρι 
που η πλειοψηφία του πληθυσμού 
αποφασίσει διαφορετικά». 

«Northern Ireland’s constitutional 
position within the United Kingdom 
is undiminished and will continue 
unless and until a majority of its 
population decides otherwise». 

Παράγραφος 63 – Η Συμφωνία 
του Belfast (Καλής Παρασκευής) 
είναι ξεκάθαρη ότι «η Βόρειος Ιρ-
λανδία παραμένει εσωτερικό μέρος 
του Ηνωμένου Βασιλείου και ότι το 
συνταγματικό της στάτους μπορεί 
να αλλάξει μόνο με την έγκριση 

της πλειοψηφίας του λαού της».
«The Belfast (Good Friday) 

Agreement is clear that Northern 
Ireland remains an integral part of 
the United Kingdom, and that its 
constitutional status may change 
only with the consent of a majority 
of its people». 

Παράγραφος 69 – «Η Ένωσή 
μας δεν είναι μόνο μια πολιτική 
οντότητα. Στην καρδιά της υπάρχει 
επίσης η οικονομική ένωση. Τα 
οικονομικά δικαιώματα του λαού 
της Βορείου Ιρλανδίας για να ωφε-
ληθούν από την οικονομική ένωση 

πρέπει να γίνουν σεβαστά. Αυτό 
σημαίνει ότι πρέπει να μάθουμε 
από τα μαθήματα των περασμένων 
χρόνων και να δώσουμε ξεκάθαρες 
διαβεβαιώσεις ότι συμφωνίες που 
βλάπτουν τις εσωτερικές αγορές 
του ΗΒ και οι οποίες δεν έχουν 
ευρεία υποστήριξη δεν θα επιβλη-
θούν ποτέ πάνω από τα κεφάλια 
του λαού της Βορείου Ιρλανδίας».

«Our Union is not just a political 
entity. At its heart it is also an 
economic union. The economic 
rights of the people of Northern 
Ireland to benefit from that 

economic union must be respected. 
That means we must learn the 
lessons of the past number of years 
and provide clear assurances that 
agreements which harm the UK’s 
internal market and which cannot 
command broad support will never 
be imposed over the heads of the 
people of Northern Ireland». 

(Το έγγραφο εδώ: https://
assets.publishing.service.gov.uk/
media/65ba3b7bee7d490013984a59/
Command_Paper__1_.pdf και https://
www.gov.uk/government/publications/
safeguarding-the-union). 

Αυτά όλα μάς προσφέρουν μια 
γνώση ως προς το πώς εργάζεται 
ο «διαμοιρασμός εξουσίας», πώς 
μπορεί να δουλέψει ή να καταρ-
ρεύσει ένα σύστημα κάτω από τη 
διαιρετική Δικοινοτική, Διζωνική 
Ομοσπονδία, δίχως καμία από 
τις συνταγματικές δημοκρατικές 
και νομικές διασφαλίσεις στο ΗΒ, 
μέρος του οποίου αποτελεί η Βό-
ρειος Ιρλανδία. 

 Ένας από τους κύριους λόγους, 
λοιπόν, που το Sinn Féin δέχθηκε 
τον  «διαμοιρασμό εξουσίας» και 
τη νέα συμφωνία είναι επειδή (αυτό 
είναι αποδεδειγμένο αλλά σε μεγάλο 

βαθμό αποσιωπάται) η κυβέρνη-
ση του ΗΒ και το Κοινοβούλιο ΗΒ 
έχουν δεχθεί μέσω του περί Βορείου 
Ιρλανδίας Νόμου 1998, ότι η Βό-
ρειος Ιρλανδία έχει ξεχωριστό λαό 
(στον ενικό) με δικαίωμα άσκησης 
αυτοδιάθεσης μέσω πλειοψηφικής 
δημοκρατίας σε ένα δημοψήφισμα 
στη Βόρειο Ιρλανδία. 

Εις αντίθεση η ΔΔΟ βασίζεται 
πάνω σε «δύο κοινότητες», σε δύο 
εκλογικούς καταλόγους, και δύο δη-
μοψηφίσματα και έτσι δεν επιτρέπει 
την άσκηση αυτοδιαθέσεως του λαού, 
δεν επιτρέπει άσκηση πλειοψηφι-
κής δημοκρατίας σε σύνολο ενός 

λαού, όπως και το σχέδιο Δρος Νιχάτ 
Ερίμ του 1956. Με αποτέλεσμα την 
απαρτχάιντ δήλωση του Υπουργού 
Αποικιών στις 19 Δεκεμβρίου 1956, 
την οποία είχε λέξη προς λέξη σχεδόν 
συμφωνήσει τρεις μέρες νωρίτερα 
με τον Τούρκο Πρωθυπουργό στην 
Κωνσταντινούπολη. 

Προσέξετε τις λέξεις κλειδιά. Όλες 
είναι λέξεις απαγορευμένες για την 
πλειοψηφία του λαού της Κύπρου, 
του 82%, όπως ήταν το 1960. 

Από τότε που η Κύπρος ήταν 
αποικία του ΗΒ, μέχρι σήμερα. 
Θυμηθείτε τι επεδίωκε για την 
Τουρκία στη Γενεύη ΙΙ ακόμα πριν 

ολοκληρωθεί η δεύτερη βάρβαρη 
τουρκική εισβολή, ο προεδρεύων 
«εγγυητής» Τζέιμς Κάλλαχαν, Υπ. 
Εξωτερικών και Κοινοπολιτείας… 

Ο τερματισμός της διχοτόμησης 
και η παράλληλη επανένωση της 
Βορείου Ιρλανδίας με τη μητέρα 
Ιρλανδία μπορεί να αργήσουν ακό-
μα λίγα χρόνια, αλλά θα έλθουν. 

Πίστη και αγώνας χρειάζεται 
και για τον ΤΕΡΜΑΤΙΣΜΟ της 
διχοτόμησης και την παράλληλη 
ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας από ξένη κατοχή, 
και όχι παραπλάνηση, παράδοση 
και υποταγή. 

Δικοινοτική, Διζωνική Ομοσπονδία
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Τ
ην ημέρα που ο 
ήρωας Στυλιανός 
Λένας τραυμα-
τιζόταν κρίσιμα 
από ενεδρεύοντες 
Βρετανούς στρατι-
ώτες, σε μια βουνο-

πλαγιά της Ποταμίτισσας, άλλοι 
δυο συναγωνιστές του έδιναν τη 
ζωή τους για τη λευτεριά και την 
Ένωση της Κύπρου με τη μάνα 
Ελλάδα. Ο καταζητούμενος αντάρ-
της της ομάδας του Δημητράκης 
Χριστοδούλου από τη Δερύνεια 
και ο Σωτήρης Τσαγκάρης, στενός 
συνεργάτης του από το Πελέντρι. 
Είχαν κι αυτοί την ίδια τύχη με 
τον υποτομεάρχη τους. Έπεσαν και 
οι δυο σε νυκτερινές ενέδρες των 
Βρετανών καταδρομέων και αλε-
ξιπτωτιστών. Ο πρώτος έξω από 
την Ποταμίτισσα και ο δεύτερος 
έξω από τη γενέτειρά του Πελέντρι. 

Όπως μου ανέφερε ο αείμνηστος 
αγωνιστής Σωκράτης Οικονόμου, 
από τον Άη Μάμα, ήταν αυτός που 
τους είχε οδηγήσει από το χωριό 
του στην Ποταμίτισσα, αφού είχε 
πρώτα συνεννοηθεί με τον κουμπάρο 
του Σωκράτη Τσαγκάρη, που ήταν 
ξάδερφός του. Καταγόταν από το Πε-
λέντρι, ήταν αδελφός του Σωτήρη, 
αλλά κάτοικος Ποταμίτισσας. Τους 
είχε αφήσει έξω από το χωριό και η 
υποδοχή τους θα γινόταν το βράδυ 
από τον Αντρέα Καμέρη, στέλεχος 
της ΕΟΚΑ στην Ποταμίτισσα. Θα 
γράψει αργότερα για το περιστατικό 
ο Καμέρης: «Ήταν απόγευμα όταν 
ήρθε ο Σωκράτης Τσαγκάρη και 
μου είπε κατά τις οκτώ το βράδυ 
να πάω έξω από τα Αλώνια, μαζί με 
τον Χριστόφορο Κυπριανού, για να 
παραλάβουμε μια ομάδα ανταρτών, 

που θα ερχόταν στην Ποταμίτισσα. 
Γύρεψα τον Χριστόφορο, αλλά δεν τον 
βρήκα. Έλειπε στη Λευκωσία. Εγώ 
πριν νυχτώσει παρακολουθούσα τον 
δρόμο και είδα ότι, μετά που έφευ-
γαν οι Άγγλοι με τον τραυματισμένο 
Λένα, δεν φάνηκαν να κυκλοφορούν 
καθόλου στρατιώτες. Πήγα στο μέ-
ρος που μου είπε ο Σωκράτης και 
κάθισα κάτω από το μονοπάτι και 
περίμενα. Δεν θυμάμαι πόση ώρα 
πέρασε, αλλά αγωνιούσα. Θα ήταν 
περίπου η ώρα εννέα, όταν άκου-
σα πυροβολισμούς στο Αργάκι 
του Πυρού. Κατάλαβα αμέσως ότι 

η ομάδα έπεσε σε ενέδρα των Άγ-
γλων. Έφυγα τρέχοντας και πήγα 
σπίτι μου. Ανέβηκα στην ταράτσα 
και περίμενα να δω τι έγινε. Πέρασε 
λίγη ώρα και άκουσα να έρχονται 
στο σπίτι του Καπετάνιου στρατιώτες. 
Δεν τους είδα, αλλά το κατάλαβα 
που φώναζαν. Πήραν τον γάιδαρό 
του, στράφηκαν πίσω και σε λίγη 
ώρα επέστρεψαν και έφεραν πάνω 
στο γάιδαρο κάποιον σκοτωμένο, 
που, όπως μάθαμε αργότερα , ήταν 
ο Δημητράκης Χριστοδούλου. Επί-
σης μάθαμε ότι κατά τη συμπλοκή 
των στρατιωτών με τους αντάρτες 
σκοτώθηκε κι ένας στρατιώτης…». 

Πώς έπεσε 
ο Δ. Χριστοδούλου

Συναγωνιστές του ήρωα, με τους 
οποίους μίλησα, θα μου αφηγηθούν 
αργότερα πώς συνέβη το κακό: 
Μήνυμα του Λένα στους συντρό-
φους του να μην προχωρήσουν 
από τον Άη Μάμα στην Ποταμί-
τισσα, διότι θα πήγαινε εκεί και ο 
ίδιος, δεν έφθασε ποτέ στα χέρια 
τους. Διότι ο στρατός είχε «κόψει», 
στο μεταξύ, όλους τους δρόμους 
και τα μονοπάτια της περιοχής. 
Όταν τους οδήγησε έξω από τον 
Άη Μάμα ο Σωκράτης Οικονόμου, 

περίμεναν στο προκαθορισμένο 
σημείο, που είχαν συνεννοηθεί με 
τον Σωκράτη Τσαγκάρη, να τους 
παραλάβει το βράδυ αγωνιστής 
από την Ποταμίτισσα. Αυτός ήταν ο 
Αντρέας Καμέρης, ο οποίος, όπως 
είδαμε στο προηγούμενο σημεί-
ωμά μας, τους περίμενε, αλλά 
καθυστέρησαν αρκετά κι έφυγε. 
Η καθυστέρηση στάθηκε μοιραία. 
Οι αντάρτες, ανυποψίαστοι, αλλά 
με μεγάλη προσοχή, παίρνουν τον 
κατήφορο. Μπροστά πηγαίνει ο 
Δημητράκης, πίσω ο Κυριάκος 
Χριστοφόρου, πιο πίσω ο Ευαγόρας 
Παπαχριστοφόρου και τελευταίος 

ο μετέπειτα στυγνός δολοφόνος 
των συναγωνιστών του Ευαγόρα 
Παπαχριστοφόρου και Χρύσανθου 
Μυλωνά, κατάπτυστος προδότης 
Μιχαήλ Ασσιώτης. Προχωρούν και 
πλησιάζουν αθέατοι, όπως νόμιζαν, 
στα πρόθυρα της Ποταμίτισσας… 
Εκεί που προχωρούσαν, με χίλιες 
δυο προφυλάξεις, άκουσαν ξαφ-
νικά μια στριγκλιά φωνή «αλτ», 
που τάραξε τη σιγαλιά της παγερής 
νύχτας. Ταυτόχρονα οι ριπές των 
αυτομάτων και οι κλαγγές των τυ-
φεκίων προκάλεσαν πανδαιμόνιο. 
Ο προπορευόμενος Δημητράκης 

δέχεται τις εχθρικές σφαίρες στο 
κεφάλι και το στήθος. Προτού πέσει 
νεκρός, σπρώχνει τον Κυριάκο και 
τον ρίχνει στο χαντάκι, γλυτώνοντάς 
τον από θανάσιμο τραυματισμό. 
Το πρωί θα βρουν των ήρωα οι 
δολοφόνοι του σε λίμνη αίματος, 
διάτρητο από τις σφαίρες τους… 

Τρίτωσε το κακό…
Το βαρύ πλήγμα για την ΕΟΚΑ 

έμελλε να τριτώσει το βράδυ της 
ίδιας νύχτας, 17ης Φλεβάρη 1957. 
Ο Παναγιώτης Αριστείδου, που 
ακολουθούσε απόμακρα τον Λένα 
και τον Παμπακά, όταν έπεσαν στην 

ενέδρα των στρατιωτών κατόρθω-
σε να διαφύγει, παίρνοντας μαζί 
του και το όπλο του Λένα, που το 
είχαν στο λαγούμι όπου διέμεναν. 
Κατόρθωσε να διαφύγει στο Πελέ-
ντρι, όπου βρήκε καταφύγιο στο 
σπίτι του τοπικού υπευθύνου της 
ΕΟΚΑ, Σωτήρη Τσαγκάρη, και τον 
παρακάλεσε να τον συνοδεύσει για 
να διαφύγει από τον στρατιωτικό 
κλοιό, με τελικό προορισμό τον Άη 
Μάμα. Ο μεγαλόψυχος Σωτήρης, 
αν και ήταν κρυολογημένος και 
κλινήρης, σηκώθηκε πρόθυμα για 
να τον συνοδεύσει, διότι ήξερε τα 
κατατόπια. Τα όσα ακολούθησαν τα 
αναφέρει ο Αριστείδου σε αναφορά 
του στον ίδιο τον Διγενή: «Μόλις 
απεμακρύνθημεν του χωρίου 500 
μέτρα, ένας στρατιώτης, αφού ανε-
φώναξεν ‘’αλτ’’, ήρχισε να πυροβολή 
εναντίον μας... Ο Τσαγκάρης ήτο 
άοπλος, εγώ έφερα ‘’Τόμσον’’. Εκ 
των πυροβολισμών του στρατιώ-
του που φώναξε ‘’αλτ’’, καθώς και 
άλλων στρατιωτών, ο Τσαγκάρης 
εφονεύθη. Εγώ ερρίφθην κατά γης 
και ήρχισα να πυροβολώ κατά των. 
Κατά την ανταλλαγήν πυρών μετά 
των Άγγλων εβλήθην διά επτά 
σφαιρών, το όπλον μου εβλήθη 
διά βλήματος… Μετά το πέρας της 
μάχης εσύρθην εις απόστασιν 100 
μέτρων και κατέπεσα αναίσθητος. 
Επανεύρον τας αισθήσεις μου την 
3ην πρωινήν και αφού έκρυψα 
εντός θάμνων το όπλον και τας 
σφαιροθήκας μου, περιεπλανώ-
μην εις το βουνόν με τις σοβαρές 
πληγές επί τρεις ημέρας. Τελικώς 
έφθασα εις Κυπερούνταν εις αθλίαν 
κατάστατσιν. Η μαία Ελένη Γιαν-
νακκαρά μού παρέσχεν τις πρώτες 
βοήθειες…». 

Με τον Λένα κρίσιμα τραυμα-
τισμένο και τους Δημητράκη Χρι-
στοδούλου και Σωτήρη Τσαγκάρη 
πεσόντες στο πεδίο της τιμής, για 
τη λευτεριά της Κύπρου μας και 
την Ένωση με τη Μάνα Ελλάδα, 
γράφτηκε ο αιματηρός επίλογος 
των συγκρούσεων αγωνιστών της 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Είχαν κι αυτοί 
την ίδια τύχη με 

τον υποτομεάρχη 
τους. Έπεσαν και 
οι δυο σε νυκτε-

ρινές ενέδρες 
των Βρετανών 

καταδρομέων και 
αλεξιπτωτιστών. Ο 

πρώτος έξω από 
την Ποταμίτισσα 

και ο δεύτερος έξω 
από τη γενέτειρά 

του Πελέντρι

Ο μαύρος 
Φλεβάρης 
της ΕΟΚΑ 

Πώς οι Βρετανοί έστησαν 
την ενέδρα στους ήρωες 

Δημητράκη Χριστοδούλου 
και Σωτήρη Τσαγκάρη 

Στυλιανός Λένας. Δημήτριος Χριστοδούλου. 

Κρύπτη 
οπλισμού 
της ΕΟΚΑ 
στο κτήμα 
του Αντρέα 
Μαραγκού. 
Στην είσοδο 
δεξιά ο γιος 
του Σπύρος. 
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Τα τελευταία χρό-
νια εμφυτεύθηκαν 

τεράστιοι μινα-
ρέδες ύψους 34 

μέτρων, οι οποίοι 
είναι διάσπαρτοι 

παντού στα κατε-
χόμενα, κτισμένοι 
πάντα δίπλα από 

εκκλησίες

ΕΟΚΑ με Βρετανούς στις 17 του 
μαύρου εκείνου για τον Απελευ-
θερωτικό μας Αγώνα, Φλεβάρη 
του 1957. 

Το επίσημο ανακοινωθέν 
Στις 18 Φλεβάρη έληξαν οι 

επιχειρήσεις και εκδόθηκε από 
τους Βρετανούς η ακόλουθη επί-
σημη ανακοίνωση: «Κατά τας τε-
λευταίας ημέρας εις την περιοχήν 
Τροόδους εσημειώθησαν μερικαί 
συγκρούσεις μεταξύ των δυνάμεων  
ασφαλείας και τρομοκρατών. Κατά 
την διάρκειαν των συγκρούσεων 
αυτών συνελήφθη σοβαρώς τραυ-
ματισμένος ο Στυλιανός Χριστοφή 
Λένας, αρχηγός ορεινής ομάδος. 
Ο Δημητράκης Χριστοδούλου, 
συλληφθείς και αποπειραθείς να 
δραπετεύση, επυροβολήθη θανα-
σίμως. Τόσον ο πρώτος, όσον και 
ο δεύτερος ήσαν επικηρυγμένοι 
αντί του ποσού των πέντε χιλιάδων 
λιρών. Εφονεύθη επίσης ο Σωτή-
ρης Τσαγκάρης εκ Πελενδρίου. 
Ανευρέθησαν ένα όπλον ιταλικής 
κατασκευής και ένα πιστόλι. Ανε-
καλύφθησαν επίσης τρεις κρύπται. 
Ένα μέλος των δυνάμεων ασφα-
λείας εφονεύθη». Επρόκειτο για 
ανθυπολοχαγό των κακόφημων 
κοκκινοσκούφηδων-αλεξιπτωτι-
στών, που ενέδρευαν μόνιμα με 
πρασινοσκούφηδες (καταδρομείς) 
στις Πλάτρες, όπου ήταν το αρχη-
γείο τους. 

Έχουν περάσει 67 ολόκληρα 
χρόνια από την ημέρα της θυσίας 
των τριών ηρώων της θρυλικής 
ΕΟΚΑ, η μνήμη τους, όμως, πα-
ραμένει άσβεστη στην καρδιά και 
το νουν του μαρτυρικού λαού μας. 
Και τα ονόματά τους αποτελούν 
φάρους ολόφωτους, που οδη-
γούν στον δρόμο της τιμής και 
του καθήκοντος. Τον δρόμο του 
αγώνα για την απελευθέρωσή της. 
Μόνον όταν φιλήσει στοργικά την 
πολυβασανισμένη μας πατρίδα η 
λευτεριά, θα βρουν δικαίωση οι 
θυσίες των ηρώων μας. 

Οτουρκικός πληθυσμός της 
Κύπρου δημιουργήθηκε 
από την πρώτη οθωμα-

νική φρουρά 4.000 ανδρών που 
εγκαταστάθηκε στο νησί μετά την 
κατάληψή του από τους Τούρκους 
το 1571, από τους εποίκους της 
Ανατολίας που και τότε, όπως 
και σήμερα, μεταφέρθηκαν 
στην Κύπρο και κυρίως από τη 
θρησκευτική μετάλλαξη (βίαιος 
εξισλαμισμός) των χριστιανών. 
Οι Έλληνες κάτοικοι της Κύπρου 
(Ε/κ) για ν’ αποφύγουν τη βαριά 
φορολογία ή ακόμα και τον θάνατο 
ασπάζονταν τον μουσουλμανισμό. 
Είναι οι λεγόμενοι κρυπτοχρι-
στιανοί ή «λινοβάμβακοι». 

Στην Κύπρο (πριν από την τουρ-
κική εισβολή του 1974) υπήρχαν 
δεκαεννέα (19) αμιγώς τουρκοκυ-
πριακά χωριά, που έφεραν ονόμα-
τα Αγίων (Άγιος Ευστάθιος, Άγιος 
Ανδρόνικος, Άγιος Νικόλας, κ.λπ). 
Σε δύο μάλιστα αμιγώς τουρκοκυ-
πριακά χωριά (Γαληνόπορνη και 
Άγιο Ανδρόνικο) οι κάτοικοί τους 
δεν γνώριζαν την τουρκική γλώσ-
σα! Όλοι οι Τούρκοι Κύπριοι (Τ/κ) 
μιλούσαν ελληνικά στην κυπριακή 

ντοπιολαλιά. Πολλοί μάλιστα από 
αυτούς δεν μιλούσαν τουρκικά. 
Όταν τα τουρκικά στρατεύματα 
εισήλθαν στη  Γαληνόπορνη της 
Καρπασίας, δεν μπορούσαν να 
πιστέψουν ότι αυτοί που τους μι-
λούσαν ελληνικά ήταν Τούρκοι! 
Στην πορεία έφεραν δασκάλους από 
την Τουρκία και τους ανάγκασαν 
να μάθουν την τουρκική γλώσσα. 

Όλα τα τεμένη στην Κύπρο 
ήσαν απλά με κοντούς μιναρέδες, 
τα 2/3 μάλιστα από αυτά ήταν 
χωρίς μιναρέδες! Τα τελευταία 
χρόνια εμφυτεύθηκαν τεράστιοι 
μιναρέδες ύψους 34 μέτρων (όσο 
μια πολυκατοικία έντεκα ορό-
φων!), οι οποίοι είναι διάσπαρτοι 
παντού στα κατεχόμενα, κτισμένοι 
πάντα (καθόλου τυχαίο ασφαλώς) 
δίπλα από εκκλησίες. Όλα αυτά, 
σε συνδυασμό με την ολοκλη-
ρωτική καταστροφή όλων των 
κοιμητηρίων συνιστούν μιαν άνευ 
προηγουμένου πολιτισμική κατα-
στροφή, που εντάσσεται μέσα σε 

μια θεσμοθετημένη εκκαθάριση 
κάθ§ε ελληνικού και χριστιανικού 
στοιχείου στα κατεχόμενα. 

Δημοσιεύματα αναφέρουν ότι 
τα κατεχόμενα εδάφη της Κύπρου 
έχουν μετατραπεί σε παράδεισο 
για την απασχόληση ιμάμηδων 
από την Τουρκία και ότι τα τζαμιά 
στα κατεχόμενα έχουν γεμίσει με 
πλεονάζον προσωπικό, με τους 
ιμάμηδες να έρχονται από την 
Τουρκία (δεν υπάρχουν Τ/κ 
ιμάμηδες) μέσω της «προεδρίας 
θρησκευτικών υποθέσεων». Σε 
μερικά τζαμιά υπάρχουν τρεις 
ή τέσσερεις ιμάμηδες. Ο Τύπος 

ανεβάζει στα 213 τον αριθμό 
τους και στα 240 άτομα τον συ-
νολικό αριθμό του προσωπικού 
της «διεύθυνσης θρησκευτικών 
υποθέσεων», σημειώνοντας ότι οι 
120 από αυτούς είναι ιμάμηδες. 
Ο Τύπος αναφέρεται επίσης σε 
ισλαμικές οργανώσεις που δρα-
στηριοποιούνται στα κατεχόμενα 
και επιχειρούν την ισλαμοποίηση 
της τουρκοκυπριακής κοινότητας.

Υστερόγραφο: Πληθυσμια-
κή γενετική μελέτη του τμήματος 
Καρδιαγγειακής Γενετικής και του 
εργαστηρίου του Ινστιτούτου Νευ-
ρολογίας και Γενετικής Κύπρου 

(Ι.Ν.Γ.Κ.)., η οποία διεξήχθη από 
πολυμελή πολυεθνική ομάδα 
εξειδικευμένων επιστημόνων και 
δημοσιεύτηκε στο επιστημονικό 
περιοδικό «PlosOne», το 2017, 
αποδεικνύει ότι: το DNA των Τ/κ 
είναι πανομοιότυπο με αυτό των 
Ε/κ! Δείχνει ακόμα ότι Έλληνες 
και Τούρκοι της Κύπρου προ-
έρχονται από την ίδια γενετική 
δεξαμενή, η οποία άρχισε σταδιακά 
να αλλάζει μετά την οθωμανική 
κατάκτηση της Κύπρου το 1571 
μ.Χ. Το επιστημονικό εύρημα της 
πληθυσμιακής γενετικής μελέτης 
είναι ότι η καταγωγή Ε/κ και Τ/κ 
προέρχεται κυρίως από την ίδια 
γενετική δεξαμενή, σε βαθμό τέτοιο 
ώστε να θεωρείται περίπου πως 
πρόκειται για τον ίδιο πληθυσμό. 
Σύμφωνα με την εν λόγω μελέτη,  
Ε/κ και Τ/κ φανερώνουν στενές 
γενετικές καταβολές και με τον 
ελληνικό πληθυσμό.
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσα-

λίας, από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustiνοs@gmail.com 

   

SOVEREIGN BASE AREAS POLICE

ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ ΑΣΤΥΦΥΛΑΚΩΝ ΣΤΟ ΑΚΡΩΤΗΡΙ*
Η Αστυνομία των Βρετανικών Βάσεων στην Κύπρο είναι υπεύθυνη 

για την αστυνόμευση των περιοχών της στο Ακρωτήρι και Δεκέλεια.

Σκοπός της Αστυνομίας των Βρετανικών Βάσεων είναι: Η διατήρηση της ασφάλειας 
των κοινοτήτων μας και του αισθήματος δημόσιας ασφάλειας, η συμβολή στη δημόσια ειρή-
νη, η πρόληψη του εγκλήματος, η σύλληψη και καταδίκη των εγκληματιών και η συνεισφορά 
στην ασφάλεια των Κυρίαρχων Βρετανικών Βάσεων.
 
Κριτήρια Αιτητή: 

• Να είναι πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας ή πολίτης Κράτους της Κοινοπολιτείας. 
• Να έχει συμπληρώσει την ηλικία των 18 ετών. 
• Να είναι καλού χαρακτήρα και να έχει καθαρό ποινικό μητρώο. 
• Να έχει αντοχή και διαρκή πνευματική και σωματική εγρήγορση σε κουραστικά 
  και ακανόνιστα εργασιακά ωράρια. 
• Να είναι κάτοχος απολυτηρίου αναγνωρισμένης σχολής μέσης ή τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 
• Να έχει πολύ καλή γνώση αγγλικής και ελληνικής γλώσσας. 
• Να είναι σε καλή σωματική φυσική κατάσταση. 
• Να είναι έτοιμος/η να μεταφέρει και να χρησιμοποιεί πυροβόλα όπλα εν ώρα υπηρεσίας. 
• Να έχει εκπληρώσει τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις ή να έχει νόμιμη απαλλαγή, 
  όχι όμως για λόγους υγείας (ισχύει για άντρες αιτητές). 

Τα έντυπα αιτήσεων διατίθενται στο διαδίκτυο κάτω από την επικεφαλίδα ‘‘POLICE Recruitment’’ 
στην ιστοσελίδα www.sbaadministration.org. Περισσότερες πληροφορίες σχετικά με τις 
ικανότητες για τις οποίες θα αξιολογηθούν οι υποψήφιοι, τις διάφορες εξετάσεις στις οποίες 
θα υποβληθούν, καθώς και λεπτομέρειες για την περιγραφή των καθηκόντων του Αστυφύ-
λακα, δίδονται στην πιο πάνω ιστοσελίδα. 

Οι επιτυχόντες υποψήφιοι με την εργοδότησή τους θα λαμβάνουν €20.777 (ποσό σε ισχύ 
από 01/04/24) ως ετήσιο εισόδημα (+ ΑΤΑ) και θα πρέπει να εργάζονται 37,50 ώρες την 
εβδομάδα. Θα δικαιούνται 20 μέρες ετήσιας άδειας. Μετά την πάροδο 5 ετών υπηρεσίας οι 
μέρες ετήσιας άδειας θα αυξηθούν σε 25 ημέρες.  

Αν σας ενδιαφέρει να ενταχθείτε στην Αστυνομία των Βρετανικών Βάσεων, συμπληρώστε 
ηλεκτρονικά το έντυπο αίτησης στην προαναφερθείσα ιστοσελίδα. Οι αιτήσεις που δεν θα 
πληρούν τα πιο πάνω κριτήρια δεν μπορούν να γίνουν δεκτές.

Περίοδος αποδοχής αιτήσεων: Μέχρι 25 Φεβρουαρίου 2024 
SBA Police Training Department Dhekelia, BFPO 58 

E mail: SBAPOLICE-TrgUnit-GpMailbox@mod.gov.uk Tel: 24 74 4695 
(Δευ-Παρ. 09.00-11.00 π.μ.)

*Οι επιτυχόντες μπορεί, σε οποιοδήποτε στάδιο της καριέρας τους, να μετατεθούν 
στη Δεκέλεια, αναλόγως των αναγκών/απαιτήσεων του Οργανισμού. 

Η ισλαμοποίηση 
των κατεχομένων της Κύπρου

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

Σωτήριος Τσαγκάρης. 
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Α
νοιχτή πληγή πα-
ραμένει ο θαλάσσι-
ος διάδρομος που 
μεταφέρει παράτυ-
πους μετανάστες 
από τον   Λίβανο 
στις ακτές της Κυ-

πριακής Δημοκρατίας. Η πρόσφατη 
άρνηση των Αρχών του Λιβάνου για 
την επιστροφή 116 μεταναστών, που 
κινδύνευαν στη θάλασσα, προκάλεσε 
δυσφορία στην Κυβέρνηση καθώς 
υπάρχει συμφωνία μεταξύ των δύο 
χωρών για επανεισδοχή προσώπων 
που φεύγουν παράνομα από τις ακτές 
της μιας ή της άλλης χώρας.

Πλέον το ζήτημα χειρίζονται οι αρ-
μόδιοι αξιωματούχοι των δύο χωρών, 
ωστόσο δεν υπάρχει πρόθεση από 
πλευράς Κύπρου για επανακαθορισμό 
της συμφωνίας.  Όμως η λύση για τον 
περιορισμό των αφίξεων παράτυπων 
μεταναστών διά θαλάσσης στην Κύ-
προ δεν βρίσκεται στην υλοποίηση 
της συμφωνίας Κύπρου – Λιβάνου, 
αλλά στην αλλαγή του καθεστώτος για 
τους Σύρους. Εδώ και λίγους μήνες 
το Υπουργείο Εσωτερικών «τρέχει» 
μια προσπάθεια για επαναξιολόγηση 
του καθεστώτος της Συρίας και το 
θέμα έχει τεθεί ενώπιον της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Τη συγκεκριμένη 
πρόταση βλέπουν θετικά και άλλες 
χώρες, οι οποίες αντιμετωπίζουν το 
ίδιο πρόβλημα με την Κύπρο. 

Τι προνοεί η συμφωνία 
Κύπρου-Λιβάνου 

Ο Διευθυντής του Γραφείου του 
Υπουργού Εσωτερικών Λοΐζος Χα-
τζηβασιλείου μίλησε στη «Σ» για 
την εν λόγω συμφωνία, αλλά και 
τις προσπάθειες του Υπουργείου 
για αλλαγή του καθεστώτος που 
αφορά τους Σύρους που καταφθά-
νουν στην Κύπρο. 

Όπως εξήγησε, η συμφωνία χω-
ρίζεται σε δύο διαφορετικά κείμενα. 
Το ένα κείμενο έχει να κάνει με 
τη συνεργασία για το οργανωμένο 
έγκλημα και την επιτήρηση των 
θαλασσίων συνόρων, ενώ υπάρχει 
και η συμφωνία για επανεισδοχή 
προσώπων που φεύγουν παρά-
νομα από τις ακτές της μιας ή της 
άλλης χώρας. 

Συμπλήρωσε ότι στη συμφω-
νία υπάρχει ένα σημείο το οποίο 
δεν χρειάστηκε να διευκρινιστεί 
ποτέ παλαιότερα, γιατί η συμφω-
νία έγινε σε μια περίοδο κατά την 
οποία δεν υπήρχε μεταναστευτική 
κρίση. «Αυτήν τη συμφωνία την 
ενεργοποίησε ο τέως Υπουργός  
Νίκος Νουρής και εμείς πατήσαμε 
πάνω της, με αποτέλεσμα να γίνει 
δεκτή η επιστροφή δύο βαρκών 
τον περασμένο Ιούλιο», είπε. 

Επεσήμανε ότι ο Λίβανος θεωρεί 
πως η συμφωνία αφορά μόνο Λι-
βανέζους οι οποίοι φεύγουν παρά-
τυπα από τον Λίβανο για να έρθουν 
στην Κύπρο. «Εμείς ερμηνεύουμε 
ότι αφορά οποιοδήποτε υπήκοο 
τρίτης χώρας φεύγει από τις ακτές 
του Λιβάνου. Θεωρούμε ότι είναι 
ευθύνη του Λίβανου το γεγονός 

ότι δεν τους ανέκοψε και επομένως 
πρέπει να τους δέχεται πίσω». 

Ξεκαθάρισε ότι οι διμερείς 
συμφωνίες είναι δεσμευτικές, 
ωστόσο στις περιπτώσεις που η 
μια πλευρά δεν εκπληρώνει τη 
συμφωνία, ο μόνος τρόπος για 
να ασκήσεις πίεση έτσι ώστε να 
εφαρμοστεί η συμφωνία είναι η 
διακοπή των διμερών σχέσεων, 
κάτι το οποίο δεν εξετάζεται. «Τη 
δεδομένη στιγμή δεν μπορούμε 
να συμπεριφερόμαστε σαν να 
μη συμβαίνει τίποτε. Ζητούμε να 
εφαρμοστεί μια συμφωνία, που 
υπογράφηκε από πριν χρόνια, με 
τα δεδομένα του 2023». 

«Το τελευταίο που τους 
ανησυχεί είναι αν ήρθαν 
100 άτομα στην Κύπρο»

Εξήγησε ότι ο Λίβανος έχει 
εκατομμύρια Σύρους,  ενώ ταυ-
τόχρονα έχει και τους Παλαιστι-
νίους έξω από τα σύνορά του, 
με αποτέλεσμα να μην είναι 
σε θέση να τους δέχεται πίσω. 
«Αν φιλοξενούσαν μικρότερο 
αριθμό, ίσως να ήταν πιο σωστοί 
στις υποχρεώσεις τους. Όμως 
τώρα το τελευταίο πράγμα που 
τους ανησυχεί είναι αν ήρθαν 100 
άτομα στην Κύπρο». 

Ο κ. Χατζηβασιλείου πρόσθε-
σε ότι ο Λίβανος ισχυρίζεται πως 
για κάθε δύο βάρκες που φτάνουν 
στην Κύπρο, αυτοί ανακόπτουν 
άλλες τέσσερεις. «Αυτό μπορεί να 
γίνεται, μπορεί και να μη γίνεται. 
Θεωρώ ότι κάτι κάνουν σωστά, γιατί 
δεν νομίζω να θέλουν να έρθουν 

στην Κύπρο μόνο 100 άτομα κάθε 
πέντε μέρες». 

Μιλώντας για το συγκεκριμέ-
νο περιστατικό με τη βάρκα που 
έφτασε με τους 116 παράτυπους  
μετανάστες, εξήγησε ότι «εμείς προ-
σπαθήσαμε να την στείλουμε πίσω 
επειδή πληρούσε τις προϋποθέσεις. 
Ήταν εγγεγραμμένη βάρκα στο 
νηολόγιο του Λιβάνου. Ο κόσμος 
που ήταν πάνω βεβαίωνε ότι ήταν 
στον Λίβανο περίπου δύο χρόνια. 
Επίσης η βάρκα εντοπίστηκε μετά 
από ειδοποίηση από τις Αρχές του 
Λιβάνου ότι βρισκόταν στα ανοικτά 
και κινδυνεύει». Σημείωσε ότι οι 
Αρχές της Δημοκρατίας θεώρη-
σαν ότι θα αναλάβουν τον ρόλο 
της επιστροφής της βάρκας στη 
χώρα προέλευσης. 

Ερωτηθείς αν η συμφωνία περι-

λαμβάνει και βάρκες που προσα-
ράσσουν στα παράλια της Κύπρου, 
εξήγησε ότι είναι διαφορετικό γιατί 
κατεβαίνουν και ζητούν άσυλο, με 
αποτέλεσμα να μην μπορεί να γίνει 
η επιστροφή. «Έχουμε υποχρεώ-
σεις σύμφωνα με τις συμβάσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και πρέπει 
να εξεταστούν τα αιτήματα ασύλου. 
Οι περιπτώσεις όπου επιλέγεται να 
γίνει προσπάθεια επιστροφής είναι 
μόνον όταν η βάρκα βρίσκεται στα 
ανοικτά και δεν έχει προλάβει να 
εισέλθει εντός των χωρικών υδάτων 
της Κυπριακής Δημοκρατίας». 

Ο κ. Χατζηβασιλείου διευκρίνισε 
ότι, στο παρόν στάδιο, δεν υπάρχει 
πρόθεση για επανακαθορισμό της 
συμφωνίας. «Αν ανοίξουμε τέτοια 
συζήτηση, το πιο σίγουρο είναι ότι 
θα μας ζητήσουν να διαγράψουμε 
την πρόνοια. Τουλάχιστον με αυτήν 
τη συμφωνία τούς βάζουμε λίγη 
πίεση, τους παρακολουθούμε και 
τους ζητούμε να κάνουν έλεγχο». 

Η αρνητική συγκυρία 
των Ευρωεκλογών  και 
το καθεστώς για Σύρους 

Ερωτηθείς αν υπάρχει οποια-
δήποτε εξέλιξη με τις προσπάθειες 
για αλλαγή του καθεστώτος για 
τους Σύρους, ανέφερε ότι τη δεδο-
μένη στιγμή υπάρχει η αρνητική 
συγκυρία των Ευρωεκλογών. «Δεν 
είμαι σίγουρος ότι η Επιτροπή είναι 
διατεθειμένη 3-4 μήνες πριν από 
τις εκλογές να ανοίξει ένα τέτοιο 
κεφάλαιο. Εμείς πιέζουμε, γίνονται 
βήματα, όμως χρειάζεται χρόνος». 

Επεσήμανε ότι η Υπάτη Αρμο-

Μεταναστευτικό: 
Μία συμφωνία, 
δύο αναγνώσεις
Μειώνονται οι αιτήσεις ασύλου 
- Ανοιχτή πληγή οι θαλάσσιες ροές 

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 

Αριθμός αιτήσεων Ιανουαρίου 
2023 – Ιανουαρίου 2024

703 973

Ιανουάριος 2023 Ιανουάριος 2024

ΣΥΡΙΑ 819
ΝΙΓΗΡΙΑ 19
ΙΡΑΝ 18
Λ.Δ. ΚΟΝΓΚΟ 15
ΜΠΑΝΓΚΛΑΝΤΕΣ 15
ΑΦΓΑΝΙΣΤΑΝ 9

ΑΙΓΥΠΤΟΣ 7
ΝΕΠΑΛ 7
ΠΑΛΑΙΣΤΙΝΗ 7
ΙΝΔΙΑ 6
ΑΛΛΕΣ ΧΩΡΕΣ 51
ΣΥΝΟΛΟ 973

Οι δέκα πρώτες χώρες

Η αύξηση διά 
θαλάσσης φτά-

νει το 355% 
και προκύπτει 
λόγω μαζικών 

αφίξεων παρά-
τυπων μετα-
ναστών διά 

θαλάσσης και 
συγκεκριμένα 

από τον Λίβανο 



ΚΟΙΝΩΝΙΑ 18.02.2024 17

ΑΠΟΨΗ  ΚΡΙΣ ΜΙΧΑΗΛ

 Η κρατική ρουφιανιά 
και ο Πρόεδρος 

Ηαμαρτωλή ΚΥΠ απασχο-
λεί για άλλη μια φορά 
την κοινωνία της Κύ-

πρου όχι για κάποια επιτυχία της, 
αλλά για τις παράνομες δραστη-
ριότητές της. Από της σύστασης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας η 
ΚΥΠ, αντί όργανο για προστασία 
του κράτους από εσωτερικούς 
και εξωτερικούς εχθρούς, έχει 
μετατραπεί σε πειθήνιο όργανο 
των εκάστοτε κυβερνώντων. Αντί 
θεσμός με αξιοπιστία και κύρος 
μετατράπηκε σε μαριονέτα και 
ενεργούμενο της Κυβέρνησης. 
Διαχρονικά χρησιμοποιείτο για 
φακέλωμα πολιτικών αντιπάλων 
της Κυβέρνησης, για επηρεασμό 
ψηφοφόρων στις διάφορες εκλο-
γικές διαδικασίες, για εκφοβισμό 
και εκβιασμό αντιφρονούντων. 
Ακόμα και εγκλήματα του κοινού 
ποινικού δικαίου αποδόθηκαν 
σε ενέργειες της ΚΥΠ. Δεν είναι 
τυχαίο, άλλωστε, που ένα από 
τα πρώτα μελήματα της κάθε 
νέας Κυβέρνησης ευθύς μόλις 
αναλάβει την εξουσία είναι να 
αντικαταστήσει τους υπηρετού-
ντες στην ΚΥΠ με ανθρώπους 
της απόλυτης εμπιστοσύνης της, 
με πρόσωπα που ιδεολογικά και 
πολιτικά ανήκουν στον δικό της 
χώρο. Με τέτοιο παρελθόν, με 
τέτοιον σκοτεινό ρόλο, δεν είχε 
άδικο ο τότε διοικητής της Υπη-
ρεσίας, Ανδρέας Πενταράς, να τα 
βροντήξει και να φύγει, δηλώ-
νοντας ότι έχει πληγεί σοβαρά 
το κύρος της ΚΥΠ. Μόνο που το 
κύρος της στα μάτια του κόσμου 
είχε τρωθεί εδώ και πολλά χρόνια. 
Δεν μπορούσε να ήταν διαφορε-
τικά, αφού, όπως προαναφέραμε, 
η επιλογή των προσώπων που 
στελεχώνουν την ΚΥΠ γίνεται 
με καθαρά κομματικά κριτήρια. 
Αντί πρόσωπα ικανά, με μόρφω-
ση, δεξιότητες, αφοσιωμένα στο 
καθήκον και την αποστολή τους, 
επιλέγονταν άτομα που μοναδι-
κό προσόν είχαν την κομματι-
κή ταυτότητα και ικανότητα να 
αναδειχθούν και να διακριθούν 
ως ρουφιάνοι και κόλακες των 
εκάστοτε κυβερνώντων. Δεν είναι 
λίγες οι φορές που αντίστοιχες 
ξένες υπηρεσίες εκφράστηκαν 
περιφρονητικά και μειωτικά για 
το επίπεδο της κυπριακής ΚΥΠ 
και για τον βαθμό ικανότητας 
και μόρφωσης σε προσωπικό 
επίπεδο των στελεχών της Υπη-
ρεσίας. Δυστυχώς, παρά τις κατά 
καιρούς επισημάνσεις για τις 
άνομες δραστηριότητες της ΚΥΠ, 
παρά τα σφυροκοπήματα που 
ουκ ολίγες φορές δέχθηκε, παρά 
τις επανειλημμένες δεσμεύσεις 
της Πολιτείας για αναδιάρθρωση 
και προσανατολισμό της ΚΥΠ 

στον κύριο ρόλο της ίδρυσης και 
λειτουργίας της, φαίνεται ότι δεν 
άλλαξαν πολλά από τη δεκαετία 
του 1960. Φαίνεται ότι το κακό 
έχει βαθιές ρίζες. Παρατηρούμε 
ότι η νευραλγική αυτή υπηρε-
σία συμπεριφέρεται και ενεργεί 
όπως ενεργεί και συμπεριφέ-
ρεται η διαβόητη επαγρύπνηση 
του ΑΚΕΛ. Στόχος και των δυο 
η ρουφιανιά, ο εκβιασμός, ο 
εκφοβισμός, το φακέλωμα και 
μέσω όλων αυτών η δολοφονία 
χαρακτήρων και η εξουδετέρωση 
πολιτικών αντιπάλων. Η διαφορά 

είναι ότι η ΚΥΠ είναι κρατικό 
όργανο, στελεχώνεται από πρό-
σωπα που πληρώνει ο Κύπριος 
φορολογούμενος. Ως εκ τούτου 
υπάρχει η απαίτηση η ΚΥΠ να 
περιορίζεται αυστηρά στην απο-
στολή της και να μεριμνά για τη 
θωράκιση του κράτους, για την 
ευνομία και ευταξία. Δεν είναι 
δουλειά της να ενδιαφέρεται για 
το τι ψηφίζει ένας πολίτης, ποια 
εφημερίδα διαβάζει και σε ποιες 
συγκεντρώσεις παρευρίσκεται. 
Δεν είναι μέρος της αποστολής 
της αν ένας πολίτης έχει εξωσυζυ-
γικές σχέσεις ή έχει σεξουαλικό 
προσανατολισμό διαφορετικό από 
τα καθιερωμένα. Και πολύ πε-
ρισσότερο δεν πρέπει και δεν 
δικαιολογείται να χρησιμοποιεί 
προσωπικά δεδομένα για να εκ-

βιάζει και να απειλεί. Τα γράφου-
με αυτά, γιατί δεν απέχουν από 
την πραγματικότητα. Κι αναμέ-
νουμε από τη νέα κυβέρνηση, 
με τις τάσεις εκσυγχρονισμού 
και επαναδημιουργίας θεσμών 
και υπηρεσιών του κράτους που 
επαγγέλλεται, να δράσει άμεσα.

Υ.Γ.:
1. Δεν είναι τυχαίο που ο τότε 

Διοικητής της ΚΥΠ Ανδρέας Πε-
νταράς τα βρόντηξε και έφυγε 
απηυδισμένος από το συγκυβερ-
νών κόμμα και συγκεκριμένα 
από εγκάθετους ρουφιάνους 

του Αβέρωφ. Για παράδειγμα, 
κατώτατος αξιωματικός της 
Αστυνομίας, πτυχιούχος της 
ρουφιανιάς των εκάστοτε Προ-
έδρων, όταν ο Πενταράς έχτιζε, 
αυτός τα χαλούσε. Φεύγοντας, ο 
Ανδρέας Πενταράς άφησε ένα 
πολύ σημαντικό έργο.

2. Αναλαμβάνοντας τη θέση του 
Διοικητή της ΚΥΠ ο Κυριάκος Κού-
ρος, ένας καταξιωμένος διπλωμά-
της καριέρας, δεν είμαι σε θέση να 
γνωρίζω αν μπόρεσε να συνεχίσει 
με επιτυχία το έργο που είχε αφή-
σει πίσω του ο κ. Πενταράς ή αν 
συμβιβάστηκε με τους ρουφιάνους 
πράκτορες του Αβέρωφ. 

3. Με τη νέα διακυβέρνηση 
του τόπου διορίστηκε ως νέος 
αρχηγός της υπηρεσίας το ίδιο 
εξαίρετος διπλωμάτης και με 
εμπειρία στην υπηρεσία επί 
διακυβέρνησης του μακαριστού 
Τάσσου Παπαδόπουλου, ο Τάσος 
Τζιωνής, ο οποίος  διετέλεσε και 
τότε διοικητής της ΚΥΠ. Η στή-
λη εύχεται στον φίλο Τάσο κάθε 
επιτυχία και να συνεχίσει το έργο 
των προκατόχων του, που είναι 
η αναδιάρθρωση της υπηρεσίας,  
και να καθαρίσει τα σάπια για 
να μπορέσει η υπηρεσία αυτή 
να επιτελέσει σωστά το έργο που 
είναι ταγμένη, να διασφαλίσει την 
εθνική ασφάλεια της χώρας και 
όχι την παρακολούθηση αθώων 
πολιτών και δημοσιογράφων. 

Από της σύστα-
σης της ΚΔ η ΚΥΠ, 

αντί όργανο για 
προστασία του 

κράτους από εσω-
τερικούς και εξω-
τερικούς εχθρούς, 

έχει μετατραπεί 
σε πειθήνιο όργα-

νο των εκάστοτε 
κυβερνώντων

στεία για τους Πρόσφυγες έχει κάνει 
τις πρώτες επαφές με το καθεστώς 
του Άσαντ, ώστε να βρεθεί μια λύση. 
«Μας ανέφεραν ότι τους έστειλαν 
ένα κείμενο με τα όσα πρέπει να 
διασφαλίζονται για να ξεκινήσει μια 
συζήτηση και υπάρχει διαβούλευση. 
Είναι ένα πολύ σημαντικό βήμα 
το γεγονός ότι άρχισε ένας διάλο-
γος με το καθεστώς και την Υπάτη 
Αρμοστεία». 

Υπογράμμισε ότι και άλλες χώ-
ρες έχουν το ίδιο πρόβλημα με 
την Κύπρο. «Χώρες με ισχυρό 
καθεστώς ελέγχου τους αποκό-
πτουν από τα επιδόματα και την 
εργασία, με αποτέλεσμα να φεύγουν 
από μόνοι τους. Προσπαθούμε να 
εφαρμόσουμε και εμείς αυστηρούς 
ελέγχους, ώστε να κλείσει η κά-
νουλα της χρηματοδότησής τους. 
Αν εκλείψει το οικονομικό τους 
όφελος, τότε ίσως να αρχίσουν να 
φεύγουν από μόνοι τους», ανέφερε. 
Μεταξύ των χωρών που στηρί-
ζουν το αίτημα για αλλαγή του 
καθεστώς για τους Σύρους είναι 
η Ολλανδία, η Ελλάδα, η Ιταλία, 
η Μάλτα, η Αυστρία, η Σουηδία 
και η Πολωνία. 

Πρωτιά στις επιστροφές 
- Πρόβλημα 
οι θαλάσσιες ροές

Ενθαρρυντικά είναι τα στοιχεία 
που προκύπτουν για την πορεία του 
μεταναστευτικού στην Κύπρο. Αν και 
καταγράφεται μικρή αύξηση στις αι-
τήσεις ασύλου για τον Ιανουάριο του 
2024 σε σχέση με το 2023, ωστόσο η 
πολιτική του Υπουργείου Εσωτερικών 
φαίνεται να κερδίζει έδαφος, καθώς 
πλέον εξετάζονται πολύ πιο γρήγορα 
οι αιτήσεις ασύλου, ενώ την ίδια στιγμή 
η Κύπρος κατατάσσεται στην πρώτη 
θέση σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης 
σε ποσοστό αποχωρήσεων επί των 
αφίξεων και στην τέταρτη θέση σε 
απόλυτους αριθμούς επιστροφών 
και απελάσεων.

Συγκεκριμένα, τον Ιανουάριο 
του 2024 καταγράφηκαν 973 νέες 
αιτήσεις ασύλου, ενώ τον Ιανουά-
ριο του 2023 είχαμε 703 αιτήσεις. 
Τονίζεται ότι από τις 973 αιτήσεις 
ασύλου για τον Ιανουάριο του 2024, 
οι 925 κρίνονται ως παράνομες 
και οι 48 νόμιμες.

Η αύξηση προκύπτει λόγω 
μαζικών αφίξεων παράτυπων 

μεταναστών διά θαλάσσης και 
συγκεκριμένα από τον Λίβανο. Το 
Υπουργείο Εσωτερικών υπολογίζει 
ότι η αύξηση διά θαλάσσης φτάνει 
το 355%, όμως την ίδια ώρα μει-
ώθηκαν κατά 59% οι ροές από τη 
γραμμή αντιπαράταξης. Επιπλέον 
καταγράφεται μείωση 72% στις 
αιτήσεις ασύλου από αφρικανικές 
χώρες, μείωση 65% από άλλες χώ-
ρες και αύξηση 50% στις αιτήσεις 
Σύρων. Οι συνολική μείωση στις 
αιτήσεις ασύλου ανέρχεται στο 46%.

Σημειώνεται ότι τον Ιανουάριο 
του 2024 καταγράφηκε ο υψηλότε-
ρος αριθμός ατόμων που αποχώ-
ρησαν από τη χώρα και ο οποίος 
ανήλθε σε 1.081 άτομα. Πρόκειται 
για άτομα τα οποία επέλεξαν το 
πρόγραμμα εθελούσιων επιστρο-
φών ή τον μηχανισμό μετεγκα-
τάστασης αλλά και για πρόσωπα 
που απελάθηκαν.

Οι δέκα πρώτες 
χώρες καταγωγής 
αιτούντων άσυλο

Όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, 
τον Ιανουάριο του 2024 καταγρά-
φηκαν 973 αιτήσεις ασύλου. Οι 
819 αφορούν Σύρους και είναι 
με διαφορά οι περισσότερες από 
τις υπόλοιπες εθνικότητες. Ακο-
λουθούν 19 από Νιγηρία, 18 από 
Ιράν, 15 από τη Λ.Δ. Κονγκό και 
Μπανγκλαντές αντίστοιχα, 9 από 
Αφγανιστάν, 7 από Αίγυπτο, 7 από 
Νεπάλ και 7 από Παλαιστίνη, 6 
από Ινδία και 51 αιτήσεις ασύλου 
από άλλες χώρες. 

Εκκρεμούν 26.365 
υποθέσεις 

Τη δεδομένη στιγμή εκκρεμούν 
26.365 υποθέσεις αιτημάτων 
διεθνούς προστασίας σε πρωτο-
βάθμιο επίπεδο για τον Ιανουάριο 
του 2024. Οι 13.216 υποθέσεις 
αφορούν Σύρους, οι 3.444 άτομα 
από τη Λ.Δ. Κονγκό, οι 1.903 Κα-
μερουνέζους, οι 1.464 Αφγανούς, 
οι 1.193 Νιγηριανούς, οι 1.046 
Σομαλούς, οι 445 άτομα από τη 
Σιέρα Λεόνε, οι 427 Ιρανούς, οι 
425 άτομα από τη Λιβηρία, οι 411 
Ιρακινούς, οι 407 άτομα από τη 
Γουινέα, οι 260 Τούρκους, οι 184 
Παλαιστινίους, οι 150 άτομα από 
το Κονγκό, οι 121 Πακιστανούς 
και 1.269 άτομα από άλλες χώρες. 
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Μ
ετρούν τις 
π λ η γ έ ς 
τους οι 
κ ά τ ο ι κ ο ι 
της Γερ-
μασόγει-
ας μετά το 

ξέσπασμα του ανεμοστροβίλου 
που έπληξε την περιοχή τους 
στο πέρασμά του την Τρίτη, 13 
Φεβρουαρίου. Όπως αναφέρει 
στη «Σ» ο ∆ήμαρχος της Γερμα-
σόγειας, Κυριάκος Ξυδιάς, έχει 
καθαριστεί το οδικό δίκτυο και 
έχουν αποκατασταθεί οι υπηρε-
σίες στην περιοχή. «Τα συνεργεία 
καθαρίζουν τις οικίες ασταμάτητα. 
Από τον ανεμοστρόβιλο υπέστησαν 
ζημιές 167 οικίες, δύο πολυκα-
τοικίες και οκτώ επαγγελματικά 
υποστατικά. Τα αντανακλαστικά των 
αρμοδίων έδρασαν ταχύτατα και 
γι’ αυτό προλάβαμε τα χειρότερα», 
τονίζει ο ∆ήμαρχος Γερμασόγειας. 

Προβλέπεται 
ο ανεµοστρόβιλος; 

Μιλώντας για το φαινόμενο ο 
Αναπληρωτής ∆ιευθυντής της Με-
τεωρολογικής Υπηρεσίας, Φίλιππος 
Τύμβιος, εξηγεί πως «υπάρχουν 
προγνωστικά εργαλεία σχετικά με 
τη δυνατότητα δημιουργίας ανεμο-
στροβίλου μέσω των αριθμητικών 
μοντέλων πρόγνωσης και αυτό αξι-
ολογείται όταν γίνεται η πρόγνωση 
του δελτίου καιρού για την επόμενη 
μέρα. Βεβαίως υπάρχει μεγάλη αβε-
βαιότητα στο πού θα δημιουργηθεί, 
ιδιαίτερα σε μία μικρή έκταση με 
τόσα διαφορετικά χαρακτηριστι-
κά όπως η Κύπρος, οπότε και η 
πρακτική παγκοσμίως είναι να μην 
εκδίδονται προειδοποιήσεις γι’ αυ-
τού του είδους τα φαινόμενα. Αυτό 
ισχύει και για το πανευρωπαϊκό 
πρόγραμμα METEOALARM για 
την έκδοση προειδοποιήσεων για 
έντονα καιρικά φαινόμενα, όπου 
δεν προβλέπεται αυτή η κατηγορία 
προειδοποιήσεων. Σε ορισμένες 
περιοχές όπου υπάρχει συχνή εμ-
φάνιση ανεμοστροβίλων, όπως π.χ. 
στο tornado alley στις ΗΠΑ, ολό-
κληρη η περιοχή καλύπτεται από 
συστήματα παρατήρησης ραντάρ, 
που είναι τα μόνα που μπορούν 
να διακρίνουν τη δημιουργία των 
ανεμοστροβίλων, εκδίδονται γενικές 
προειδοποιήσεις για την περιοχή, 
ενώ όταν γίνει αντιληπτή η δημι-
ουργία ανεμοστροβίλου δίνεται 
προειδοποίηση μερικών λεπτών 
στο κοινό, το οποίο ειδοποιείται 
μέσω σειρήνων». 

Κληθείς να απαντήσει γιατί δεν 
εκδόθηκε προειδοποίηση για τον 
ανεμοστρόβιλο που σημειώθηκε 
την Τρίτη, 13 Φεβρουαρίου, στη 
Λεμεσό, απαντά ότι «η έκδοση 
προειδοποίησης προς το κοινό 

για την πιθανότητα δημιουργίας 
ανεμοστροβίλου θα εμπεριείχε 
μεγάλη αβεβαιότητα ως προς τον 
χώρο και τον χρόνο εκδήλωσής 
της. Παράλληλα, πρέπει να γίνει 
αντιληπτό το κοινωνικό κόστος μίας 
τέτοιας ανακοίνωσης, η οποία θα 
επηρεάσει την καθημερινότητα 
ολόκληρης της νήσου, οπότε και 
δεν αναφέρονται αυτά τα στοιχεία 
της πρόγνωσης, όσο πιθανά και 
να είναι να συμβούν. Η προειδο-
ποίηση που εκδόθηκε αφορούσε 
έντονες καταιγίδες». 

Συχνότερα παραθαλάσσια 
Όπως εξηγεί, «οι ανεμοστρόβι-

λοι είναι πολύ συχνοί στην Κύπρο 
και υπάρχουν αρκετές καταγραφές 
ετησίως. Η εμφάνισή τους γίνεται  
συχνότερα στη θάλασσα, λόγω της 
υψηλής θερμοκρασίας της και των 
υδρατμών που προσδίδει και πολύ 
συχνά παίρνουν πορεία προς το 
εσωτερικό όπου προκαλούνται 
καταστροφές. Λόγω του προσα-
νατολισμού και της ιδιαίτερης 
τοπογραφίας τους, οι κόλποι τη  
Λεμεσού, της Λάρνακας, της Μόρ-
φου και της Αμμοχώστου κατα-
γράφουν αρκετά συμβάντα κάθε 
χρόνο, ενώ στην ξηρά παρατηρού-
νται συχνότερα στα ανατολικά της 
Μόρφου και στην Μεσαορία. Οι 
παράμετροι όμως που προκαλούν 
την εκδήλωση του φαινομένου 
είναι πολλοί και η πιθανότητα 
δημιουργίας ανεμοστροβίλου ή 
υδροστροβίλου σε οποιαδήποτε 
περιοχή είναι σημαντική». 

Σύμφωνα με τον κ. Τύμβιο, 
«διαχρονικά έχουν καταγραφεί 
ανεμοστρόβιλοι με κόστος όχι μόνο 
υλικό αλλά και σε ανθρώπινες ζωές. 
Ο κόλπος της Λεμεσού είναι κάπως 
ευνοϊκός για τη δημιουργία υδρο-
στροβίλων. Στην Κύπρο υπάρχουν 

καταγραφές για ανεμοστρόβιλους 
ως έντονα καιρικά συμβάντα από το 
αγγλικό γραφείο πρόγνωσης και-
ρού. Η πρώτη σχετική καταγραφή 
σημαντικού συμβάντος έγινε το 
1936, όταν ανεμοστρόβιλος στην 
Κερύνεια έριξε ένα καμπαναριό, 
το οποίο σκότωσε τρία παιδιά». 

Παλιότερες καταγραφές 
Κάνοντας μια σύντομη αναδρο-

μή, διαπιστώνουμε τους εξής κα-
ταστροφικούς ανεμοστρόβιλους με 
τραυματισμούς ή απώλεια ζωών 
που έπληξαν την Κύπρο. Η πρώτη 
επίσημη εμφάνιση του φυσικού 
φαινομένου γίνεται το 1936 στην 
Κερύνεια, όπου ανεμοστρόβιλος 

έριξε το καμπαναριό της εκκλη-
σίας, στην οποία είχαν καταφύγει 
μαθητές, με αποτέλεσμα να σκο-
τωθούν τρία παιδιά. Ακολουθεί η 
καταστροφή αεροπλάνων από το 
χαλάζι και τον δυνατό άνεμο στο 
Αεροδρόμιο Λευκωσίας το 1946. 
Ανεμοστρόβιλος σημειώθηκε στις 
31 Ιουλίου του 1969 στη Λευ-
κωσία, αλλά το πιο καταστροφικό 
χτύπημα ήταν στις 22 ∆εκεμβρίου 
του 1969, στη Λεμεσό, με υλικές 
καταστροφές και απώλειες ανθρώ-
πινων ζωών. 

Επίσης, στις 29 Μαΐου του 1986 
σχηματίστηκε ισχυρός ανεμοστρό-

βιλος στον Κόρνο και στα Πυργά, 
την 1η Σεπτεμβρίου 1997 έπληξε 
την περιοχή Λάρνακας - Ξυλοτύ-
μπου - Άχνας, στις 12 Αυγούστου 
1998, με καύσωνα χτύπησε στην 
Κοκκινοτριμιθιά, στις 24 Αυγούστου 
1999 ανεμοστρόβιλος προκάλεσε 
ατυχήματα στον κύριο δρόμο Λευ-
κωσίας-Λεμεσού, στις 7 Σεπτεμβρί-
ου 1999 ισχυρός ανεμοστρόβιλος 
έπληξε τις περιοχές Σια και Κόρνο, 
στις 25 Οκτωβρίου 1999 την περι-
οχή ∆ευτεράς - Ψημολόφου, στις 
19 Φεβρουαρίου 2000 ισχυρός 
ανεμοστρόβιλος έπληξε τις περι-
οχές Μαρί, Αγγλισίδες, Ορμήδεια 
και Αραδίππου, στις 16 Απριλίου 
2001, Μεγάλο Σάββατο, σφοδρή 
κακοκαιρία έπληξε την πόλη και 
την επαρχία Λάρνακας, στις 18 
Αυγούστου του 2001, ανεμο-
στρόβιλος στους Τρούλλους της 
επαρχίας Λάρνακας προκάλεσε 
τον θάνατο κατοχικού στρατιώτη, 
στις 27 Ιανουαρίου 2003 και 22 
Ιανουαρίου 2004, δύο παρόμοια 
ξεσπάσματα ανεμοστροβίλων 
«χτύπησαν» τα νότια παράλια, 
αφήνοντας πίσω τους έναν νεκρό 
και 4 τραυματίες, και τέλος, στις 19 
Σεπτεμβρίου 2009, καταγράφηκε 
ανεμοστρόβιλος στην περιοχή των 
Λατσιών, προκαλώντας υλικές ζη-
μιές και 17 τραυματίες.

Βίαιο φαινόµενο
 Επίσης, ο κ. Τύμβιος αναλύει 

το συγκεκριμένο φυσικό φαινόμε-
νο, λέγοντας πως «δημιουργείται 
όταν υπάρχει έντονη διάτμηση 
του επιφανειακού άνεμου με τα 
υπερκείμενα στρώματα (σε απλή 
γλώσσα είναι η αλλαγή της κατεύ-
θυνσης και της έντασης του ανέμου 
όσο ανεβαίνουμε προς τη βάση 
της καταιγίδας), ενώ απαραίτητη 
είναι και η ύπαρξη μηχανισμού 

ανύψωσης της αέριας μάζας, ώστε 
να δημιουργηθεί τελικά η καταιγί-
δα. Απαραίτητα, επίσης, συστατικά 
είναι η ύπαρξη θερμού και υγρού 
αέρα, η οποία δίνει ενέργεια στη 
στήλη για να περιστραφεί, όπως 
και ψυχρή ατμόσφαιρα ψηλότερα, 
κάτι που θα υποβοηθήσει την προς 
τα πάνω κίνηση της στήλης».

Όπως προσθέτει, οι αγγλικές 
ονομασίες είναι «landspout» όταν 
συνδέονται με κανονικές καταιγί-
δες, «tornado” όταν προέρχονται 
από υπερκυτταρικές καταιγίδες, ενώ 
στην καθομιλουμένη χρησιμοποιεί-
ται και ο χαρακτηρισμός «twister». 
Πρόκειται για μία έντονα περιστρε-
φόμενη στήλη αέρα, που ξεκινά 
από την επιφάνεια και φθάνει μέ-
χρι τη βάση ενός καταιγιδοφόρου 
νέφους. Παρόμοια, όταν η περι-
στρεφόμενη στήλη δημιουργηθεί 
πάνω από την επιφάνεια νερού, 
αυτό ονομάζεται υδροστρόβιλος 
(στα αγγλικά waterspout)». 

Σημειώνεται ότι ανεμοστρόβιλοι 
ή υδροστρόβιλοι διαφόρων εντά-
σεων καταγράφονται συχνά μέσα 
στο έτος, και ότι η συστηματική 
καταγραφή όλων των εμφανίσεων, 
ισχυρών και μη, έχει ξεκινήσει στο 
Τμήμα Μετεωρολογίας από φέτος. 

Τέλος, ερωτηθείς για το τι θα 
πρέπει να προσέξουν οι πολίτες την 
ώρα του ανεμοστροβίλου, απαντά 
ότι «πρόκειται για τις ίδιες συν-
θήκες που θα αντιμετωπίσουν σε 
μία έντονη καταιγίδα. Γι’ αυτό θα 
πρέπει να παραμείνουν σε ασφα-
λές μέρος και να αποφύγουν τις 
μετακινήσεις. Σε περίπτωση που 
γίνει αντιληπτή η ύπαρξη ανεμο-
στροβίλου, το κοινό θα πρέπει να 
απομακρυνθεί από τα παράθυρα, 
καθώς είναι πιθανό να σπάσουν 
και τα θραύσματα να προκαλέσουν 
τραυματισμούς».

Το 1936 καταγρά-
φηκε ανεµοστρόβι-
λος στην Κερύνεια, 

ο οποίος έριξε 
ένα  καµπαναριό 

και σκότωσε τρία 
παιδιά
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οι κόλποι της Λεµεσού, της Λάρνακας, της 
Μόρφου και της Αµµοχώστου καταγράφουν 
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Κ
ατ’ ιδίαν συνάντηση 
με τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας, 
Νίκο Χριστο-
δουλίδη, ζητά η 
Παγκύπρια Ορ-
γάνωση Πολυτέ-

κνων, ώστε να θέσει τα αιτήματα 
των μελών της. 

Η ανοδική πορεία των τιμών 
σε όλους τους τομείς της αγοράς 
δυσχεραίνει τη θέση των πολύτε-
κνων οικογενειών, με αποτέλεσμα 
να στερούνται τα βασικά αγαθά. 
Με το πέρασμα του χρόνου οι 
πολύτεκνες οικογένειες ολοένα 
και λιγοστεύουν ως συνέπεια 
της κατάστασης αυτής.

Την ίδια ώρα η Κυβέρνηση στέ-
κεται αρωγός στους πολύτεκνους, 
προαναγγέλλοντας μέτρα στήριξης 
και προσφέροντας αυξήσεις στα 
επιδόματα και τις χορηγίες.

Υπενθυμίζεται ότι, στις 19 
Οκτωβρίου, ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας, Νίκος Χριστοδουλίδης, 
είχε ανακοινώσει, μεταξύ άλλων, 
την ένταξη φοιτητών πολύτεκνων 
οικογενειών στο επίδομα τέκνου 
και την αύξηση του επιδόματος 
τέκνου κατά 5%. 

Όπως έγινε γνωστό, στη νέα 
αυτή κατηγορία δικαιούχων θα 
καταβάλλεται το 50% του επιδό-
ματος τέκνου και αφορά φοιτητές 
πολύτεκνων οικογενειών μέχρι την 
απόκτηση πρώτου πτυχίου, μέχρι 
23 ετών για κορίτσια και 24 ετών 
για αγόρια, εφόσον είναι φοιτητές. Ο 
αριθμός των δυνητικών δικαιούχων 
είναι 3.860 οικογένειες πολυτέκνων 
που λαμβάνουν επίδομα τέκνου, 
με το δημοσιονομικό κόστος να 
εκτιμάται σε ποσό ύψους περίπου 
3.3 εκατομμυρίων ευρώ.

Επιπλέον για την αύξηση του 
5% στο επίδομα τέκνου το δημοσι-
ονομικό κόστος εκτιμάται σε πόσο 
ύψους €3.7 εκ. και αφορά σχεδόν 
60 χιλιάδες πολίτες, ανάμεσά τους 
και πολύτεκνες οικογένειες.

Ζητούν την επιστροφή 
του 9% οι πολύτεκνοι

Την επιστροφή του 9% του επι-
δόματος τέκνου που αφαιρέθηκε 
από την 1η Ιανουαρίου του 2013, 
λόγω της οικονομικής κρίσης, 
ζητά η Παγκύπρια Οργάνωση 
Πολυτέκνων, καθώς η αύξηση 
της τάξης του 5% δόθηκε την ώρα 
που η περικοπή είχε αγγίξει το 
9%. Ουσιαστικά, όπως αναφέρει 
η Οργάνωση Πολυτέκνων,  δεν 
αυξήθηκε το επίδομα τέκνου, 
αλλά τους επιστράφηκε μέρος 
του κουρεμένου επιδόματος. 

Μιλώντας στη «Σημερινή» ο 
πρόεδρος της Οργάνωσης Πολυ-
τέκνων, Ντίνος Ολύμπιος, ανέφερε 
ότι στην αύξηση επιδόματος που 
εξήγγειλε η Κυβέρνηση δεν περι-
λαμβάνεται το 9% που περικόπηκε 
το 2013 από το επίδομα και το 
οποίο δεν επιστράφηκε το 2023, 

όταν επιστράφηκαν οι περικοπές 
σε επιδόματα, μισθούς κ.λπ.

Την ίδια ώρα η Οργάνωση Πολυ-
τέκνων επιδιώκει συνάντηση με τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας, καθώς 
ακόμη δεν κατέστη δυνατή μια κατ’ 
ιδίαν συνάντηση, ώστε να θέσουν 
τα αιτήματα των πολυτέκνων στο 
τραπέζι. «Δεν ζητούμε παράλογα 
πράγματα, ζητούμε εκείνα που μας 
έχουν περικοπεί να επιστραφούν»,  
σημείωσε ο κ. Ολύμπιος.

Έτοιμο το νομοσχέδιο 
για το φοιτητικό επίδομα

Βάλσαμο για τους πολύτεκνους 
θεωρείται η επαναφορά του επι-
δόματος τέκνου για φοιτητές πο-
λύτεκνων οικογενειών, καθώς 
πρόκειται για ένα επίδομα που 
είχε περικοπεί το 2011.

Όπως ανέφερε ο κ. Ολύμπιος, το 
νομοσχέδιο για την ένταξη φοιτη-
τών πολύτεκνων οικογενειών στο 
επίδομα τέκνου ετοιμάστηκε από το 
Υφυπουργείο Πρόνοιας και δόθηκε 
στην Οργάνωση για να το μελετήσει 
αλλά και για να καταθέσουν τις από-
ψεις τους. «Το μελετήσαμε και δεν 

είδαμε κάτι το μεμπτό. Το μόνο που 
ζητήσαμε είναι να έχει αναδρομική 
ισχύ από 1/1/2024», επισήμανε.

Την ίδια ώρα, ακόμη ένα πρό-
βλημα, που μαστίζει τις πολύτεκνες 
οικογένειες και χρήζει επίλυσης, 
είναι η μη αφαίρεση της πολυτε-
κνικής ιδιότητας από την οικογέ-
νεια σε περίπτωση που υπάρχουν 
φοιτητές αλλά και εξαρτώμενα σε 
αυτή, όπως επίσης και να λαμ-
βάνεται υπόψη το κατά κεφαλήν 

εισόδημα της οικογένειας. 
«Όταν έγινε η φορολογική 

μεταρρύθμιση μάς έδωσαν 
ένα έξτρα ποσό 500 λιρών, το 
οποίο αντιστοιχούσε σε €855. 
Την ίδια ώρα, όμως, εάν μια 
πολύτεκνη οικογένεια μένει με 
δύο εξαρτώμενα παιδιά χάνει 
την πολυτεκνική της ιδιότητα, 
με αποτέλεσμα να στερείται το 
έξτρα ποσό των €855. Δεν είναι 
το ίδιο να σπουδάζεις τέσσερα ή 
πέντε παιδιά με το να σπουδάζεις 
ένα ή δύο, έχουν περισσότερες 
ανάγκες οι πολύτεκνοι», ανέφερε 
ο κ. Ολύμπιος. 

«Εξαφανίζονται» 
οι πολύτεκνοι 

Οι ραγδαίες αυξήσεις των 
τελευταίων χρόνων σε ενέργεια, 
καύσιμα και τρόφιμα άλλαξαν τους 
ρυθμούς της ζωής, όπως και τον 
οικογενειακό προγραμματισμό,  με 
τα περισσότερα ζευγάρια πλέον να 
επιλέγουν συνειδητά να κάνουν 
ένα παιδί ή, στις καλύτερες των 
περιπτώσεων, δύο παιδιά. 

Πλέον αυτή η μικρή ομάδα των 
πολύτεκνων οικογενειών χρόνο 
με τον χρόνο μειώνεται, με την 
Οργάνωση να εκπέμπει «S.O.S.».

«Σύμφωνα με τα στατιστικά 
στοιχεία του 2021, οι πολύτεκνες 
οικογένειες στην Κύπρο ήταν 4.200 
ενώ το 2022 ο αριθμός αυτός μει-
ώθηκε σε 3700. Τώρα ζητήσα-
με τα στοιχεία για το 2023, αλλά 
γνωρίζουμε ότι ο αριθμός θα είναι 
μικρότερος», είπε ο κ. Ολύμπιος. 

Επιπλέον, όπως διαφαίνεται 
από τα στοιχεία που κατέχει η 
Οργάνωση Πολυτέκνων, το 1992 
στην Κύπρο γεννήθηκαν συνολι-
κά 11.372 παιδιά, ενώ το 2019 οι 
γεννήσεις μειώθηκαν σε 9.329. 

Παράλληλα ο κ. Ολύμπιος επισή-
μανε ότι οι πολύτεκνες οικογένειες 
δεν είναι αγνώμονες και ευχαρι-
στούν για όλα όσα τους δόθηκαν. 

Όπως αναφέρει, «ως ανάσα στις 
πολύτεκνες οικογένειες χαρακτηρί-
στηκε η αύξηση κατά €50 πάνω στο 
επίδομα Μάνας και η παραχώρηση 
εφάπαξ θερινού επιδόματος €70 
ανά παιδί για κάθε οικογένεια με 

τρία εξαρτώμενα παιδιά και €100 
ανά παιδί για οικογένειες με τέσ-
σερα ή περισσότερα εξαρτώμενα 
παιδιά που ανακοινώθηκαν τον 
Μάιο του 2023 στη γιορτή της 
πολύτεκνης Μάνας».

Την ίδια ώρα αυξήθηκε η χορη-
γία του ποσού για τη βράβευση των 
πολύτεκνων Μάνων από €90.000 σε 
€100.000, όπως και η επέκταση των 
δικαιούχων του Σχεδίου Επιδότη-
σης Διδάκτρων και Σίτισης Παιδιών 
μέχρι 4 ετών που ανακοινώθηκαν 
τον Ιούνιο του 2023.

Επιπλέον, στις 26 Οκτωβρίου 
του 2023 το Υπουργείο Παιδείας 
ανακοίνωσε τη χορηγία €100 για 
αγορά ταμπλετών για μαθητές/τριες 
που φοιτούν στη Γ΄ τάξη Δημό-
σιων Δημοτικών Σχολείων και τη 
χορηγία €300 για αγορά Φορητών 
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών για 
μαθητές/τριες που φοιτούν στη 
Β΄ τάξη Δημόσιων Γυμνασίων.

Επιπροσθέτως την περασμένη 
εβδομάδα ο Υπουργός Μεταφορών 
παρουσίασε την έναρξη του τρίτου 
σχεδίου επιχορήγησης ηλεκτρικών 
οχημάτων, το οποίο στοχεύει στη 
μείωση των εκπομπών αερίων και 
της ρύπανσης. Για τις πολύτεκνες 
οικογένειες θα δοθούν 30 χορηγίες 
ύψους €15.000 για απόσυρση και 
αντικατάσταση καινούργιου οχή-
ματος χαμηλών εκπομπών CO2 
(μέχρι 50 γρ/χλμ), όπως επίσης 
60 χορηγίες ύψους €20.000 για 
αγορά καινούργιου οχήματος μη-
δενικών εκπομπών CO2.

«Το νομοσχέδιο για την ένταξη φοιτητών 
πολύτεκνων οικογενειών στο επίδομα τέ-

κνου ετοιμάστηκε από το Υφυπουργείο Πρό-
νοιας. Το μελετήσαμε και δεν είδαμε κάτι το 
μεμπτό. Το μόνο που ζητήσαμε, είναι να έχει 

αναδρομική ισχύ από 1/1/2024» 

S.O.S. από τους 
πολύτεκνους, 
λιγοστεύουν χρόνο με τον χρόνο
Την επιστροφή του 9 % του επιδόματος τέκνου, που αφαιρέθηκε από 
την 1η Ιανουαρίου του 2013 λόγω της οικονομικής κρίσης, ζητά η 
Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ 



ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 20 18.02.2024

Τα τελευταία δέκα χρόνια ο χρηματοπιστω-
τικός χάρτης έχει αναδιαμορφωθεί σημαντι-

κά, με τη σμίκρυνση/συγχώνευση του το-
μέα, τις νέες οδηγίες και την ενίσχυση της 

κεφαλαιακής και ρευστωτικής βάσης των 
τραπεζικών ιδρυμάτων

Η
ύπαρξη ενός 
υγιούς και 
σταθερού χρη-
ματοπιστωτικού 
τομέα αποτελεί 
προτεραιότητα 
για μια ισχυρή 

οικονομία. Η πορεία του είναι άρ-
ρηκτα συνδεδεμένη με την πορεία 
των δημόσιων οικονομικών, ενώ 
σίγουρα και τα δύο επηρεάζονται 
από πολιτικές αποφάσεις και την 
κατάσταση στο εξωτερικό περι-
βάλλον. 

Είναι ιδιαίτερα σημαντικό, το 
χρηματοπιστωτικό σύστημα να μπο-
ρεί να εξυπηρετεί τις ανάγκες των 
επιχειρήσεων και της κοινωνίας, 
μέσα από ένα σωστά δομημένο 
δίκτυο, εύκολη χρήση της τεχνο-
λογίας και των συστημάτων και 
λογική τιμολόγηση (αναμένεται να 
υπάρξουν και ευρωπαϊκές οδηγίες 
προς αυτήν την κατεύθυνση).

Τα τελευταία δέκα χρόνια ο 
χρηματοπιστωτικός χάρτης έχει 
αναδιαμορφωθεί σημαντικά, με τη 
σμίκρυνση/συγχώνευση του τομέα, 
τις νέες οδηγίες και την ενίσχυση 
της κεφαλαιακής και ρευστωτικής 
βάσης των τραπεζικών ιδρυμάτων. 
Επιπλέον μειώθηκε δραστικά το 
ποσοστό των μη εξυπηρετούμενων 
δανείων κυρίως μέσω της πώλη-
σης χαρτοφυλακίων σε εταιρείες 
διαχείρισης (αφαιρώντας τα μεν 
από τους ισολογισμούς των χρη-
ματοπιστωτικών ιδρυμάτων, χωρίς 
όμως αυτό να λύνει το πρόβλημα 
για την κοινωνία) και την ανταλλαγή 
χρέους με ακίνητα. 

Σε κάποια φάση υπενθυμίζεται 
ότι τα χρηματοπιστωτικά, λόγω της 
μεγάλης αύξησης των μη εξυπη-
ρετούμενων δανείων (ΜΕΔ), είχαν 
αφιερώσει μεγάλο μέρος των πό-
ρων τους για τη διαχείρισή τους, 
ενώ η απομάκρυνσή τους από 

τους ισολογισμούς τους δίνει τη 
δυνατότητα να ασχοληθούν με 
την κύρια δραστηριότητά τους, 
που είναι η χρηματοδότηση της 
οικονομίας. 

Από το κάθε γωνιά και υπο-
κατάστημα τράπεζας, πλέον είναι 
εμφανές ότι ο αριθμός τους έχει 
μειωθεί σημαντικά τόσο λόγω των 
συγχωνεύσεων οργανισμών αλλά 
και λόγω της προσπάθειας που 
γίνεται για μείωση του κόστους 
και ενίσχυση της ηλεκτρονικής 
τραπεζικής. Υπενθυμίζεται ότι, 
σιγά-σιγά, καταλήγουμε σε ένα 
μοντέλο δύο μεγάλων τραπεζικών 
ιδρυμάτων.

Φυσικά τα τελευταία χρόνια 
υπήρξε μια σημαντική αύξηση 
στην αδειοδότηση οργανισμών 
διεκπεραίωσης μεταφορών/συ-
ναλλαγών (τα λεγόμενα payment 
institutions), καθώς και εναλλακτι-
κών οργανισμών χρηματοδότησης. 
Αυτοί οι οργανισμοί έχουν πάρει 
μέρος της διεκπεραίωσης συναλ-
λαγών, που παλαιότερα θα γινόταν 
μέσω τραπεζικού ιδρύματος.

Η αύξηση των επιτοκίων 
Η μεγάλη και απότομη αύξηση 

των επιτοκίων σε σύντομο χρο-
νικό διάστημα από τις Κεντρικές 

Τράπεζες οδηγεί, αναπόφευκτα, 
σε σημαντικές αυξήσεις των δανει-
ακών δόσεων, δημιουργώντας σε 
αρκετές περιπτώσεις προβλήματα 
και προκλήσεις στους δανειολήπτες 
ν’ ανταποκριθούν. Την ίδια στιγμή 
τα τραπεζικά ιδρύματα καταγρά-
φουν σημαντική κερδοφορία μετά 
από μια μεγάλη περίοδο ζημιών 
και ανυπαρξίας μερισματικής 
πολιτικής. 

Παρόμοια είναι η κατάσταση 

και στη γειτονική Ελλάδα, όπου 
η σημαντική βελτίωση των μα-
κροοικονομικών δεικτών και της 
χρηματοπιστωτικής σταθερότητας 
ενισχύει σημαντικά το ενδιαφέρον 
των ξένων και εγχώριων επενδυ-
τών και αυτό φαίνεται ιδιαίτερα 
από τη διαδικασία τοποθέτησης 
(placement) μετοχών μεγάλων 
τραπεζικών ιδρυμάτων που κα-
τέχει ή κατείχε το Ταμείο Χρημα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας (ΤΧΣ) 
από την εποχή που το κράτος είχε 
παρέμβει στο μετοχικό κεφάλαιό 
τους για τη διάσωσή τους.

Όσον αφορά τον δανεισμό, παρά 
το γεγονός ότι, κατά τη σύναψη δα-
νειακής σύμβασης, μετά την αλλαγή 
των οδηγιών, γίνεται έλεγχος και 
εξετάζεται η δυνατότητα αποπλη-
ρωμής των δανειακών υποχρεώ-
σεων από τους δανειολήπτες, οι 
αυξήσεις στις δόσεις είναι τέτοιες, 
που επιχειρήσεις και νοικοκυριά 
φαίνεται ν’ αρχίζουν σταδιακά να 
δυσκολεύονται ν’ ανταποκριθούν. 
Ακόμη υπάρχει συσσωρευμένη 
ρευστότητα από την περίοδο της 
πανδημίας που χρησιμοποιείται 
για μείωση του δανεισμού από 
νοικοκυριά και επιχειρήσεις με 
την ελπίδα το δεύτερο εξάμηνο 
του τρέχοντος έτους να αρχίσει 
η σταδιακή αποκλιμάκωση των 

επιτοκίων.
H σύσφιγξη της νομισματικής 

πολιτικής έχει οδηγήσει σε σημα-
ντική μείωση της κατανάλωσης και 
σταδιακό περιορισμό της επιχει-
ρηματικής δραστηριότητας εφόσον 
το κόστος χρηματοδότησης των 
έργων έχει αυξηθεί σημαντικά. Οι 
αναλύσεις συγκλίνουν στο γεγονός 
ότι ακόμη οι οικονομίες δεν έχουν 
βιώσει τον  συνολικό αντίκτυπο 
των αρνητικών συνεπειών από 

τις αποφάσεις των Κεντρικών 
Τραπεζών. 

Εργαλείο στήριξης νοικο-
κυριών και επιχειρήσεων

Συγκρίνοντας το χρηματοπιστω-
τικό σύστημα πριν από μια δεκαετία 
σε σχέση με σήμερα, κάποιος θα 
διαπιστώσει ότι οι αλλαγές είναι 
σημαντικές. Ο τρόπος διεξαγωγής 
των εργασιών έχει διαφοροποιη-
θεί, πολλά υποκαταστήματα έχουν 
κλείσει και υπήρξαν διαδοχικά 
σχέδια εξόδου προσωπικού, με 
πρώτιστο μέλημα των τραπεζικών 
οργανισμών να είναι η προώθηση 
των αυτοματοποιήσεων και της 
μηχανογράφησης.

Υπάρχει η άποψη ότι, απαλλαγ-
μένος από τα προβλήματα των τε-
λευταίων χρόνων, ο τομέας έχει την 
ηθική υποχρέωση να επιστρέψει 
κάτι στην κοινωνία, ούτως ώστε 
να διαδραματίσει πρωταγωνι-
στικό ρόλο στην αναχαίτιση των 
δυσκολιών και προκλήσεων που 
αναμένονται.

Ο τομέας καλείται να διαδρα-
ματίσει τον δικό του ρόλο στην 
ανάπτυξη της οικονομίας, μέσω 
της παροχής δανειακών διευ-
κολύνσεων σε επιχειρήσεις και 
νοικοκυριά. Ο δανεισμός αποτελεί 
σημαντικό μέρος της χρηματοδό-

τησης επενδύσεων και μέρος του 
κεφαλαίου κίνησης των επιχειρή-
σεων. Η μόχλευση στο πλαίσιο ενός 
λογικού χρηματοδοτικού σχεδίου 
είναι ένα απόλυτα υγιές φαινόμενο, 
το οποίο μεγιστοποιεί τα κέρδη 
μιας επένδυσης.

Επιπλέον έχει σημαντικό ρόλο 
να διαδραματίσει και στη στήριξη 
άλλων τομέων, όπως οι υπηρεσίες 
θεματοφυλακής για τα επενδυτικά 
ταμεία, υπηρεσίες private banking 
και παροχή εγγυητικών για ενί-
σχυση των εξαγωγών.

Αυτό που πρέπει να γίνει αντι-
ληπτό είναι ότι το τραπεζικό και 
γενικότερα το χρηματοπιστωτικό 
σύστημα αποτελεί εργαλείο στή-
ριξης των νοικοκυριών και των 
επιχειρήσεων, παραμένοντας φυ-
σικά μια κερδοφόρα επιχείρηση. 
Αποτελεσματικότητα, γρήγορες δια-
δικασίες που να διευκολύνουν τους 
πελάτες, απόσειση οποιωνδήποτε 
πολιτικών και άλλων παρόμοιων 
βαριδιών και ενίσχυση της λεγόμε-
νης πραγματικής οικονομίας, πρέ-
πει ν’ αποτελούν προτεραιότητες.

Όσον αφορά την κεντροποίη-
ση των διαδικασιών, σημαντική 
κρίνεται η πρωτοβουλία της Κε-
ντρικής Τράπεζας για δημιουργία 
ενός ηλεκτρονικού πιστωτικού αρ-
χείου για κάθε άτομο, ώστε όταν 
γίνονται συναλλαγές με διάφορα 
πιστωτικά ιδρύματα να είναι δυνατή 
η πρόσβαση στα αρχεία του πελάτη 
ηλεκτρονικά, σε σύντομο χρονικό 
διάστημα, χωρίς να απαιτείται να 
καταθέτει τα χαρτιά του, τα οποία 
πρέπει να είναι είτε πρωτότυπα ή 
πιστά αντίγραφα, κάθε φορά που 
συναλλάσσεται με νέο χρηματο-
πιστωτικό οργανισμό.

Η παροχή χρηματοδοτήσεων και 
η διευκόλυνση των συναλλαγών 
μέσα από την πιστή τήρηση των 
οδηγιών και των κατευθυντήριων 
γραμμών της ΕΚΤ είναι απαραίτη-
τα στοιχεία για την ενίσχυση μια 
οικονομίας. Η ανακοίνωση της 
κυβέρνησης για τη δημιουργία 
ενός εγγυοδοτικού μηχανισμού/
ταμείου ανάπτυξης θα πρέπει να 
δράσει με τέτοιο τρόπο, ώστε να 
ενεργοποιήσει πολλαπλάσιες 
παραγωγικές μονάδες μέσω μια 
«υγιούς» διαδικασίας μόχλευσης.

Η αναδιαμόρφωση του 
χρηματοπιστωτικού τομέα
Η πορεία του είναι άρρηκτα 
συνδεδεμένη με την πορεία 
των δημόσιων οικονομικών

ΤΥΠΟΣ ΑΡ. 5Α: ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ 
ΓΙΑ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΑΤΗ ΕΠΙΔΟΣΗ [(Δ.5 Θ.9)]

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΟ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

ΔΙΔΕΤΑΙ ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ σύμφωνα με τον Κανονισμό 9 της Διαταγής 5 των 
περί Πολιτικής Δικονομίας Διαδικαστικών Κανονισμών, ότι στο Επαρχιακό 
Δικαστήριο ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ καταχωρίστηκε από τη ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΤΙΚΗ ΕΠΙ-
ΤΡΟΠΗ ΜΕΓΑΡΟΥ ΤΣΙΓΑΡΙΔΗ / TSIGARIDES HOUSE από Λεωφόρο 
Στροβόλου 124, Στρόβολος, Τ.Κ. 2042, Λευκωσία, εναντίον των 1. 
ΧΡΙΣΤΑΚΗ ΑΝΔΡΕΑ ΧΡΙΣΤΟΦΗ, 2. ΝΙΚΗΣ ΧΡΙΣΤΟΦΗ, 3. ΑΝΔΡΕΑ 
ΧΡΙΣΤΟΦΗ από Λεωφόρο Στροβόλου 124, Κατάστημα 1, Στρόβο-
λος, Τ.Κ. 2042 Λευκωσία, η Αγωγή η οποία φέρει αριθμό 467/2023 
και αφορά ΕΙΣΠΡΑΞΗ ΟΦΕΙΛΟΜΕΝΩΝ ΚΟΙΝΟΧΡΗΣΤΩΝ.

Όλα τα σχετικά έγγραφα είναι διαθέσιμα στο αρμόδιο Πρωτοκολλητείο 
του Επαρχιακού Δικαστηρίου ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ.

Σύμφωνα με το Διάταγμα του Δικαστηρίου, ημερ. 09/02/2024, αν δεν 
καταχωριστεί εμφάνιση μέσα σε προθεσμία ΔΕΚΑ (10) ημερών από τη 
δημοσίευση της παρούσας Ειδοποίησης, η διαδικασία θα συνεχίσει στην 
απουσία των ΕΝΑΓΟΜΕΝΩΝ και οποιαδήποτε μελλοντική Ειδοποίηση θα 
γίνει με ανάρτηση των σχετικών εγγράφων στο Πινάκιο του Δικαστηρίου.

ΔΙΚΗΓΟΡΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΕΛΕΝΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ, 
ΔΙΚΗΓΟΡΟΙ ΕΝΑΓΟΝΤΩΝ

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 



 Ε
βδομάδα διεργασι-
ών και εξελίξεων 
αυτή που μπαίνει 
σε σχέση με το 
πολυσυζητημένο 
θέμα του πέναλτι 
12% όπως έχει κα-

θιερωθεί να λέγεται. ∆ηλαδή, της 
αναλογιστικής μείωσης του 12% 
σε όσους επιλέγουν να συνταξιο-
δοτηθούν στο 63ο έτος της ηλικίας 
τους αντί στο 65ο έτος, όπως έχει 
καθιερωθεί.

Αύριο ∆ευτέρα, 19 Φεβρουα-
ρίου, θα συνέλθει σε συνεδρία το 
Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, το 
οποίο θα συζητήσει το συγκεκριμένο 
ζήτημα. Στο τραπέζι θα τεθεί τόσο η 
πρόταση του Υπουργού Εργασίας, 
όσο και οι θέσεις και απόψεις των 
κοινωνικών εταίρων. Οι προθέσεις 
του Υπουργού δεν έχουν γίνει 
ακόμη γνωστές όσον αφορά τη 
διαδικασία που θα ακολουθηθεί, 
ωστόσο οι πληροφορίες φέρουν 
τον ίδιο να μην επιθυμεί το θέμα 
να τραβήξει σε βάθος χρόνου, αλλά 
να συμφωνηθεί μια νέα ρύθμιση, η 
οποία να ικανοποιεί κατά το δυνατόν 
τους περισσότερους. Σημειώνεται 
ότι η Κυβέρνηση δεν συζητά την 
πλήρη κατάργηση του πέναλτι 12%, 
καθώς κάτι τέτοιο, όπως υποστηρίζει, 
θα ισοδυναμούσε με μείωση του 
ορίου συνταξιοδότησης στο 63ο έτος.

Την επομένη, δηλαδή την Τρί-

τη, 20 Φεβρουαρίου, η Επιτροπή 
Εργασίας της Βουλής έχει συμπε-
ριλάβει στην ατζέντα της τα βασικά 
ζητήματα που απασχολούν σήμερα 
εργαζομένους και συνταξιούχους 
και, ως εκ τούτου, έχει καλέσει, με-
ταξύ άλλων, τον Υπουργό Εργασίας 
ώστε να ενημερώσει τα μέλη της 
Βουλής για τις όποιες εξελίξεις. Το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
αναμένεται ν’ αποτελέσει το κύριο 
θέμα συζήτησης, ενώ στην εξέλιξη 
της συζήτησης αναμένεται να τεθούν 
και τα θέματα του πέναλτι 12%, η 
σύνταξη χηρείας για τους άντρες, 
καθώς και το θέμα της τηλεργασίας.

 Τα δυο σκέλη της 
κυβερνητικής πρότασης

Αναλυτικότερα, το Εργατικό Συμ-
βουλευτικό Σώμα θα συνέλθει τη 
∆ευτέρα για να εξετάσει το πέναλτι 
του 12%. Η αποστολή του Υπουργού 
Εργασίας δεν θα είναι εύκολη, καθότι 
οι συντεχνίες ήδη απέρριψαν την 
πρόταση η οποία έχει υποβληθεί 
και αναμένεται να καταθέσουν τις 
εισηγήσεις τους με στόχο να τη φέ-
ρουν πιο κοντά σε αυτό που οι ίδιες 
επιθυμούν. Υπενθυμίζεται ότι τα 
δυο βασικά σημεία της πρότασης 
του Υπουργού Εργασίας προνοούν: 
(α) Να λάβουν ελάφρυνση από την 
αναλογιστική μείωση του 12% όσοι 
έχουν καταβάλει εισφορές στο Τα-
μείο συνολικά για 44 χρόνια. Από 
αυτά, τα 38 πρέπει να είναι πλη-
ρωμένα, ενώ μαζί με τις πιστώσεις 
να φτάνουν στα 44. (β) Η μείωση 
θα αφορά μόνο στο βασικό μέρος 
της σύνταξης, αφήνοντας έξω το 
αναλογικό. 

Μιλώντας στη «Σημερινή» η 
ΓΓ της ΠΕΟ, Σωτηρούλα Χαραλά-
μπους, ανέφερε ότι η πρόταση του 
Υπουργού Εργασίας δεν ικανοποιεί 
τη συντεχνία, ενώ, όπως φαίνεται, 
προβληματίζει και τους υπόλοιπους 
εταίρους του συνδικαλιστικού κινή-
ματος. Τόσο το κομμάτι που αφορά 
στα 44 χρόνια είναι προβληματικό, 
σημείωσε, όσο και η πρόταση για 
την ελάφρυνση μόνο στο βασικό 
μέρος, καθώς με αυτήν ανατρέπεται 
η φιλοσοφία των συντάξεων που 
βασίζεται στην αναλογικότητα, 
σημείωσε. Επισημαίνεται ότι την 
κυβερνητική πρόταση απέρριψαν 
και οι οργανώσεις που συμμετέχουν 
στην πρωτοβουλία για κατάργηση 
του πέναλτι 12% στις συντάξεις. Η 
ομάδα πρωτοβουλίας, «η οποία απο-
τελείται από 19 συνδικαλιστικές και 
κοινωνικές οργανώσεις, καθώς και 
οργανώσεις συνταξιούχων, νεολαίας, 
γυναικών και αυτοεργοδοτουμέ-
νων, συντάσσεται με τη θέση των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων που 
έχουν απορρίψει την πρόταση»,  ανα-
φερόταν σε σχετική ανακοίνωση.

Σε συνέχεια του Εργατικού Συμ-
βουλευτικού Σώματος, θα ακολου-
θήσει την Τρίτη η συνεδρία της Επι-
τροπής Εργασίας της Βουλής, η οποία 
θα έχει ως κύριο θέμα συζήτησης το 
ΤΚΑ, ωστόσο στο τραπέζι θα τεθεί 
και το πέναλτι του 12%. Συγκεκρι-
μένα, για τις 11.05 έχει καθοριστεί 
συνάντηση της Επιτροπής με τον 
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνι-
κών Ασφαλίσεων για ενημέρωση 
και ανταλλαγή απόψεων σε θέματα 
της αρμοδιότητας της επιτροπής. Θα 
ακολουθήσει στις 11.45 συζήτηση 

του θέματος «Η κατάσταση του απο-
θεματικού του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και η ανάγκη ετοιμα-
σίας κανονισμών για τον καθορισμό 
επενδυτικής πολιτικής». Το θέμα θα 
εξεταστεί αυτεπάγγελτα έπειτα από 
εισήγηση των μελών της Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Εργασίας.

Το χρέος των 9 δις στο ΤΚΑ
Μιλώντας στη «Σημερινή» ο 

πρόεδρος της Επιτροπής Εργασίας, 
Αντρέας Καυκαλιάς, ανέφερε ότι το 
βασικό θέμα συζήτησης θα είναι το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
το οποίο θα κινηθεί σε δυο άξονες. 
Ο πρώτος θα αφορά στην ανάγκη 
να διαμορφωθεί ένα κανονιστικό 
πλαίσιο επενδυτικής πολιτικής για το 
Ταμείο, θέμα το οποίο, όπως ανέφε-
ρε, εκκρεμεί εδώ και αρκετά χρόνια. 
Ο δεύτερος άξονας αφορά στην πρα-
κτική των εκάστοτε κυβερνήσεων 
να δανείζονται σημαντικά ποσά από 

το ΤΚΑ. Όπως είπε χαρακτηριστικά 
ο κ. Καυκαλιάς, δεν είναι ανάθεμα 
να δανείζεται η Κυβέρνηση από 
το Ταμείο, ωστόσο θα πρέπει να 
τεθούν κάποια πλαίσια ως προς 
τους όρους με τους οποίους θα δα-
νείζεται, αλλά και σε σχέση με το 
πότε θα αποπληρώνονται τα ποσά. 
Ήδη, όπως πρόσθεσε, το χρέος της 
Κυβέρνησης έφτασε στα 9 δις και 
θα πρέπει να δούμε πώς διαχει-
ριζόμαστε αυτήν την κατάσταση.

Σύνταξη χηρείας
Πέραν του ΤΚΑ, θα συζητηθεί 

ασφαλώς και το θέμα του πέναλτι του 
12%, δεδομένου ότι έχει ξεκινήσει 
ένας διάλογος μεταξύ του Υπουρ-
γού Εργασίας και των κοινωνικών 
εταίρων στο  πλαίσιο του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος, ώστε να 
επέλθουν αλλαγές στο συγκεκριμένο 
ζήτημα. «Θέλουμε να μάθουμε τις 
προθέσεις του Υπουργού Εργασίας», 
ανέφερε ο κ. Καυκαλιάς, «για να 
δούμε προς ποια κατεύθυνση θα 
κινηθεί». Περαιτέρω, θα συζητηθεί 
το θέμα της τηλεργασίας, καθώς 
και της σύνταξης χηρείας για τους 
άντρες. Για το συγκεκριμένο, σημεί-
ωσε ότι υπάρχει μια στρέβλωση, 
όπως την χαρακτήρισε, στο υφι-
στάμενο σύστημα, καθώς σύνταξη 
χηρείας δικαιούνται όσοι έχασαν 
τη σύζυγό τους μετά το 2018, οπότε 
και είχε ψηφιστεί η συγκεκριμένη 
νομοθεσία. Έχει διεξαχθεί αναλογι-
στική μελέτη για να διαπιστωθεί το 
πραγματικό κόστος σε περίπτωση 
που περιληφθούν στη νομοθεσία 
και όσοι έχασαν τη σύζυγό τους 
πριν από το 2018.
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ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟ∆ΗΜΟΥ

Καυκαλιάς: ∆εν 
είναι ανάθεµα να 
δανείζεται η Κυ-
βέρνηση από το 
ΤΚΑ, ωστόσο θα 

πρέπει να τεθούν 
κάποια πλαίσια ως 

προς τους όρους 
µε τους οποίους θα 

δανείζεται, αλλά 
και σε σχέση µε το 

πότε θα αποπλη-
ρώνονται τα ποσά

Σε δυο ταµπλό 
το πέναλτι του 12%
Εξελίξεις εντός της βδοµάδας
 Εργατικό Συµβουλευτικό Σώµα και Επιτροπή Εργασίας 
της Βουλής θα θέσουν στο τραπέζι των συζητήσεων 
το συγκεκριµένο θέµα
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O ψηφιακός μετασχηματισμός αλλά και η υι-
οθέτηση στοιχείων ή πρακτικών με σκοπό τη 
διαφοροποίηση από τον ανταγωνισμό αποτε-
λούν πλέον μονόδρομο για την επιβίωση των 
επιχειρήσεων σε ένα συνεχώς μεταβαλλόμε-
νο ψηφιακό, οικονομικό, κοινωνικό, πολιτικό 

αλλά και πολιτισμικό περιβάλλον 

Σ
το σύγχρονο επιχειρη-
ματικό περιβάλλον, 
όπως διαμορφώνε-
ται στη μετά-Covid 
εποχή, οι επιχειρή-
σεις καλούνται να 
αναθεωρήσουν τη 

στρατηγική τους, με το μάρκετινγκ 
να παίρνει έναν πιο κεντρικό ρόλο 
τόσο όσον  αφορά το brand building 
και το brand awareness, αλλά και 
με τους marketers να έχουν ευρείες 
αρμοδιότητες που επεκτείνονται 
από τη δημιουργία πρωτότυπου 

περιεχομένου μέχρι τη διαχείριση 
email campaigns.

O ψηφιακός μετασχηματισμός 
αλλά και η υιοθέτηση στοιχείων ή 
πρακτικών με σκοπό τη διαφοροποί-
ηση από τον ανταγωνισμό αποτελούν 
πλέον μονόδρομο για την επιβίωση 
των επιχειρήσεων σε ένα συνεχώς 
μεταβαλλόμενο ψηφιακό, οικονο-
μικό, κοινωνικό, πολιτικό αλλά και 
πολιτισμικό περιβάλλον.

Το σύγχρονο καταναλωτικό 
κοινό, υπηρεσιών και προϊόντων, 
είναι σε ένα μεγάλο βαθμό ώριμο 
ψηφιακά, εξοικειωμένο με τη χρήση 

του διαδικτύου και των διάφορων 
ψηφιακών μέσων, γεγονός που με-
τατοπίζει την εστίαση του μάρκετινγκ 
κυρίως στον ψηφιακό χώρο.

Ο καταναλωτής είναι πλέον 
«πολυ-καναλικός». Ο συνδυασμός 
αλλά και ο συντονισμός των δι-
αφορετικών μέσων και σημείων 
επαφής με τον πελάτη είναι απα-
ραίτητος για την αποτελεσματική 
διαχείριση της εμπειρίας του αλλά 
και της σχέσης που θα αναπτύξει 
με την επιχείρηση/brand.

Ένα όμορφο και λειτουργικό 
φυσικό κατάστημα/επιχείρηση 

πρέπει να εκπροσωπείται επάξια 
και στον ψηφιακό χώρο, ούτως ώστε 
να ικανοποιούνται όλες οι ανάγκες 
του καταναλωτή. Ως φυσικό επα-
κόλουθο, και όπως σημειώθηκε 
πιο πάνω, το brand building μέσω 
του μάρκετινγκ γίνεται κατά βάση 
στον ψηφιακό χώρο.

Το brand building πλέον συνδέ-
εται με έναν μεγαλύτερο σκοπό, που 
στόχο έχει να θέσει τη σχέση πελάτη 
και επιχείρησης σε νέα ισχυρή βάση. 
Η ανάπτυξη νέων προϊόντων και 
υπηρεσιών γίνεται σύμφωνα με τις 
συνεχώς μεταβαλλόμενες ανάγκες 

του πελάτη και η ταχύτητα των αλλα-
γών ωθεί τις επιχειρήσεις σε πειρα-
ματισμούς, θέτοντας ως αναγκαία την 
ευελιξία και την προσαρμοστικότητα 
από πλευράς τους.

O πελατοκεντρικός προσανατο-
λισμός παραμένει στο επίκεντρο 
καθώς η επιχείρηση πρέπει να προ-
ωθήσει μια στρατηγική ουσιαστικής 
και συστηματικής συμμετοχής του 
πελάτη στο μάρκετίνγκ της με βα-
σικό ζητούμενο τη διατήρηση της 
επικοινωνίας και της ανάπτυξης 
της σχέσης μαζί του.

Ένα άλλο σημείο προβληματι-

σμού είναι το γεγονός ότι πλέον η 
κάθε επιχείρηση βρίσκεται «εκτε-
θειμένη» στα σχόλια των πελατών 
στο διαδίκτυο. Οπόταν, το κτίσιμο 
και η διατήρηση ενός brand, το 
οποίο αποπνέει εμπιστοσύνη στους 
υφιστάμενους πελάτες της αλλά 
και σε εν δυνάμει πελάτες είναι 
σημαντικά. Η δημιουργία μακρο-
πρόθεσμων ισχυρών σχέσεων με 
τους πελάτες είναι σημαντική κα-
θώς το σύγχρονο περιβάλλον δεν 
αφήνει περιθώρια για επανάπαυση, 
αφού ανταγωνιστικά προϊόντα και 
υπηρεσίες προσφέρονται από πολ-
λές και διάφορες επιχειρήσεις στο 
ίδιο καταναλωτικό κοινό. Αυτές τις 
προκλήσεις καλείται το μάρκετινγκ 
να θέσει επί τάπητος, ούτως ώστε 
να τοποθετήσει μια συγκεκριμένη 
επιχείρηση και ένα συγκεκριμένο 
προϊόν στο επίκεντρο του ενδια-
φέροντος των καταναλωτών.

Ο λιγότερος διαθέσιμος χρόνος 
που διαθέτουν οι καταναλωτές, 
σε συνάρτηση με τον όγκο των 
πληροφοριών με τον οποίο κα-
τακλύζονται, έχουν οδηγήσει τους 
marketers να ψάχνουν λύσεις για 
την ικανοποίηση των (καταναλω-
τικών) αναγκών τους. Η αύξηση 
της χρήσης των ηλεκτρονικών 
υπολογιστών και των έξυπνων 
συσκευών που συνδέονται στο 
διαδίκτυο δίνει στον καταναλωτή 
την ευχέρεια της γρήγορης έρευ-
νας, της σύγκρισης και της αγο-
ράς από μια πληθώρα προϊόντων 
και υπηρεσιών. Η κατανάλωση 
εξατομικευμένων προϊόντων και 
υπηρεσιών είναι το στοίχημα που 
πρέπει να κερδίσουν οι σύγχρονοι 
marketers και οι επιχειρήσεις οι 
οποίες τους εργοδοτούν.

Οι προκλήσεις του μάρκετινγκ 
στην ψηφιακή εποχή
Το σύγχρονο καταναλωτικό κοινό, υπηρεσιών και προϊόντων, είναι σε έναν μεγάλο βαθμό ώριμο 
ψηφιακά, γεγονός που μετατοπίζει την εστίαση του μάρκετινγκ κυρίως στον ψηφιακό χώρο 

ΕΛΕΝΑ ΜΟΥΖΟΥΡΗ, 
Senior Marketing 
Manager, Clients & 
Markets, KPMG Ltd 

VACANCIES
PUNIN GROUP COMPANY is a group of companies 
headquartered in Limassol, Cyprus. It has been operating 
in Cyprus since 2012 and develops in several business 
areas: wine boutiques PUNIN WINE, gastro bar MIXOLOGY 
BAR, restaurant Le Frenchie, and TOY Confectionery. 
 
PUNIN GROUP COMPANY has more than 
200 specialists and is always open to attract 
professionals and partnerships in various spheres. 
Now the company is actively recruiting for the following 
positions: Cook, Assistant Cook, Pastry Cook, Baker, Barista, 
Cleaner, Courier - Driver, Greeting Manager, Kids Animator, 
Maintenance Manager, Order picker for delivery, Storekeeper, 
Waiter, B2B Sales Manager, HR Administrator, Recruiter, 
Procurement Specialist, Social Media Manager, Shop 
assistant, Gardener.

It is mandatory to have:
- work permit in Cyprus;
- similar experience;
- languages: Russian and English.
Interested persons should send their CV
to: https://puningroup.peopleforce.io/careers.
Call by Phone number: +357 95962396

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Δι-
ακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε να πω-
ληθεί το μερίδιο ή συμφέρον στo ακίνητo που αναφέρεται πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/351/2024. 
Πωλητής: BANK OF CYPRUS PUBLIC COMPANY LTD, Στασίνου  51, 2002  
Άγιος Δημήτριος, Δήμος Στροβόλου, Λευκωσία.
Αγοραστής: WOLDAL LTD, Καλαμών  64, Διαμ.104, 7060 Δήμος Λιβαδιών, Λάρνακα.
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής: 8/317, Φύλλο/Σχέδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 40/54E1/8/496/4, 
Είδος Ακινήτου: Χωράφι, Εμβαδόν: 2202 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: Λάρνακα, 
Δήμος Αραδίππου, Άγιος Φανούριος, Τοποθεσία: «ΚΛΗΜΗΣ», Μεταβ. Μερίδιο 
στο Ακίν.: 591/734, Ποσό Πώλησης: €390.000,00.
Σημείωση: Το ακίνητο ενδέχεται να υπόκειται σε Φ.Π.Α., ο οποίος δεν συμπε-
ριλαμβάνεται στο ποσό πώλησης.
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Μ
ια τεράστια 
κατολίσθη-
ση σημει-
ώθηκε την 
Τρίτη στο 
ο ρ υ χ ε ί ο 
χ ρ υ σ ο ύ 

Çöpler της Anagold Mining, 
που ανήκει στην Canadian SRR 
Mining με έδρα τις ΗΠΑ, στην 
ανατολική Τουρκία.

Επιστήμονες προειδοποίησαν 
πως εάν το απόβλητο χώμα που 
περιέχει τοξικές ουσίες όπως κυάνιο 
και θειικό οξύ φτάσει στον ποταμό 
Ευφράτη, μόλις μερικές εκατοντά-
δες μέτρα μακριά, θα μπορούσε να 
προκαλέσει μια περιβαλλοντική κα-
ταστροφή η οποία θα διαρκέσει για 
δεκαετίες σε μια τεράστια περιοχή 
που περιλαμβάνει την κατεστραμ-
μένη από τον πόλεμο Συρία και το 
Ιράκ, καθώς και την ανατολική και 
νοτιοανατολική Τουρκία. 

Σημειώνουν, παράλληλα, πως 
ακόμη και αν αποτραπεί το απόβλη-
το έδαφος να εισέλθει απευθείας 
στον Ευφράτη, η βροχή και τα υπό-
γεια ύδατα οδηγούν αναπόφευκτα 
σε μιαν άνευ προηγουμένου πε-
ριβαλλοντική καταστροφή. 

Αυτή η τεράστια καταστροφή, η 
οποία απειλεί την υγεία δεκάδων 
εκατομμυρίων ανθρώπων, συνέβη 
λιγότερο από ενάμιση χρόνο μετά την 
καταστροφή του ορυχείου Amasra 
τον Οκτώβριο του 2022 και σχεδόν 
ακριβώς έναν χρόνο μετά τον σεισμό 
Τουρκίας-Συρίας της 6ης Φεβρουα-
ρίου 2023, ο οποίος επίσημα κόστισε 
πάνω από 60.000 ζωές.

Όλα τα πιο πάνω αποτελούν 
ένα μικρό μέρος στη μεγαλύτερη 
εικόνα των περιβαλλοντικών προ-
κλήσεων που θα κληθεί ν’ αντι-
μετωπίσει η Τουρκία τα επόμενα 
χρόνια και απειλούν την ίδια την 
εθνική ασφάλεια της χώρας. 

Ο πόλεµος για το νερό 
∆ιεθνείς αναλυτές συναινούν 

πως τα επόμενα χρόνια ο πόλεμος 
μεταξύ κρατών για πρόσβαση σε 
νερό θα θυμίζει τους πολέμους 
των περασμένων δεκαετιών για το 
πετρέλαιο. Για χρόνια, τα φράγματα 
νερού που έχουν ανεγερθεί στο 
Ιράν, τη Συρία και την Τουρκία 
έχουν καταβροχθίσει τα νερά του 

Τίγρη, του Ευφράτη και άλλων πο-
ταμών που τροφοδοτούν τα έλη. Η 
εξάτμιση του νερού επιδεινώνει το 
πρόβλημα, ειδικά κατά τους ζεστούς 
καλοκαιρινούς μήνες, όταν η αύ-
ξηση της θερμοκρασίας εξαντλεί 
περαιτέρω τις δεξαμενές.

 Το Ιράκ διαπραγματεύεται 
ατελείωτα με τους γείτονές του για 
να επιτρέψει τη ροή περισσότερου 
νερού στα σύνορά του, αλλά η κα-
τάσταση δεν έχει ακόμη βελτιωθεί. 
Οι συνομιλίες μεταξύ του Τούρκου 
Προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
και του Ιρακινού  Πρωθυπουργού 
Μοχάμεντ Σιά Αλ Σουντάνι δεν 
έχουν ακόμη ξεκάθαρο αποτέλεσμα.

Ο κίνδυνος 
διακρατικής έντασης

Όπως σημειώνει το Fοreign 
Pοlicy Research Institute, το νερό 
και η κλιματική αλλαγή θα βρίσκο-
νται στο επίκεντρο των σχέσεων 
Ιράκ-Τουρκίας για τα επόμενα 
χρόνια. Υπάρχει αναντιστοιχία 
προτεραιοτήτων από την τουρ-
κική και την ιρακινή πλευρά, με 
την ασφάλεια να αποτελεί το πιο 
επείγον στοιχείο για την Τουρκία 

και το νερό/περιβάλλον για το Ιράκ. 
Το Ιράκ δεν διαθέτει αποτελε-
σματικά χαρτιά πίεσης κατά της 
Τουρκίας, ενώ η Άγκυρα μπορεί 
να οπλοποιήσει το νερό εναντίον 
του Ιράκ, ιδιαίτερα βραχυπρόθεσμα 
και μεσοπρόθεσμα.

Κατά τις δεκαετίες του 1990 και 
του 2000, η Τουρκία επένδυσε ου-
σιαστικά σε υποδομές νερού και 
εφάρμοσε πολιτικές για καλύτερη 
διαχείριση των υδάτων. Αυτό φαί-
νεται ότι μείωσε την ευπάθεια των 
αγροτών στην ξηρασία στην Τουρκία 
παρέχοντας επιπλέον αποθήκευση 
νερού. Κάποιοι υποστήριξαν ότι αυτά 
τα φράγματα στον ποταμό Ευφράτη 
και Τίγρη στην Τουρκία συνέβαλαν 
σημαντικά στις συνθήκες ξηρασίας 
στη Συρία, κάτι που έχει διαψευσθεί 
από άλλους. Εάν οι χώρες αυτές -η 

Συρία, το Ιράκ και το Ιράν- δουν 
τα προβλήματα εσωτερικής υδρο-
δότησης να μεγαλώνουν εξαιτίας 
των φραγμάτων στην Τουρκία, τα 
διασυνοριακά ποτάμια δεν απο-
κλείεται να αποτελέσουν πηγή 
διακρατικής έντασης.

Η Τουρκία σε 
πορεία ερηµοποίησης 

Σύμφωνα με τη ∆ιακυβερνη-
τική Επιτροπή του ΟΗΕ για την 
Κλιματική Αλλαγή (IPCC), το 60 
τοις εκατόν της χερσαίας έκτασης 
της Τουρκίας είναι επιρρεπές στην 
ερημοποίηση. Μεγαλύτερη από 
τη μισή χερσαία έκταση της χώρας 
χαρακτηρίζεται από υδροκλιματικές 
συνθήκες ευνοϊκές για ξηρασία. 

Οι τομείς της γεωργίας και της 
δασοκομίας της Τουρκίας υποφέ-

ρουν από έλλειψη προστατευτικής 
νομοθεσίας. Οι ειδικοί αναφέρουν 
ότι η τρέχουσα δασική πολιτική 
αντιμετωπίζει τα δάση ως περιο-
χές παραγωγής και όχι ως φυσικά 
αγαθά προς προστασία. Η ανα-
πτυσσόμενη βιομηχανία ξυλείας 
οδηγεί σε τεράστια αύξηση της 
αποψίλωσης των δασών, ακόμη 
και σε προστατευόμενες περιο-
χές όπως τα εθνικά πάρκα. Αυτό 
αποτελεί σημαντική απειλή για τις 
καταβόθρες άνθρακα. Ως εκ τούτου, 
οι ειδικοί ζητούν να αυξηθεί το 
ποσοστό των προστατευόμενων 
χερσαίων και θαλάσσιων περιο-
χών σε τουλάχιστον 30% έως το 
2030, σύμφωνα με το Παγκόσμιο 
Πλαίσιο Βιοποικιλότητας.

Η τελευταία έκθεση του ΟΗΕ για 
το κλίμα επισημαίνει τη λεκάνη της 
Μεσογείου ως ένα από τα κλιματικά 
hotspot του κόσμου που θα φέρει 
δυσανάλογα το βάρος της υπερθέρ-
μανσης του πλανήτη. Η Μεσόγει-
ος, αναφέρει, πιθανότατα θα γίνει 
«σταδιακά πιο ξηρή και δραστικά 
θερμότερη σε υψηλότερα επίπεδα 
υπερθέρμανσης του πλανήτη». Όπως 
οι περισσότερες μεσογειακές χώρες, 
η Τουρκία είναι ιδιαίτερα ευάλωτη 
στις επιπτώσεις της κλιματικής αλ-
λαγής. Τις τελευταίες δεκαετίες, οι 
πλημμύρες, οι καύσωνες, οι ξηρα-
σίες, οι πυρκαγιές, οι κατολισθήσεις 
και οι ακραίες ανεμοθύελλες έχουν 
επηρεάσει τη χώρα με αυξανόμενη 
συχνότητα και ένταση.

Χρονιά ορόσηµο το 2021
Όπως αναφέρει η Παγκόσμια 

Τράπεζα, το 2021 ήταν μια χρονιά 
ορόσημο για τη  χώρα που επλήγη 
από τις πιο έντονες βροχοπτώσεις και 
πυρκαγιές των τελευταίων αιώνων 
που σκότωσαν ανθρώπους, κατέ-
στρεψαν υποδομές και οδήγησαν σε 
αναγκαστικές εκκενώσεις έκτακτης 
ανάγκης. Το ξέσπασμα του θαλάσ-
σιου βλεννογόνου, που πιστεύεται 
επίσης ότι είναι το μεγαλύτερο στην 
ιστορία, έπνιξε τη θαλάσσια ζωή, 
κατέστρεψε τον τουρισμό και τη 
βιομηχανία αλιείας και απείλησε 
να εμποδίσει τη μοναδική ναυτιλιακή 
πρόσβαση στη Μαύρη Θάλασσα. Η 
κλιματική αλλαγή μειώνει επίσης 
τη διαθεσιμότητα νερού.

 Σύμφωνα με τις τρέχουσες τά-
σεις, η χώρα προβλέπεται να γίνει 
λειψυδερής έως το 2030 - ενδε-
χομένως να εγείρει ανησυχίες για 
τις γεωργικές αποδόσεις, τα μέσα 
διαβίωσης της υπαίθρου, τις θέσεις 
εργασίας, τις τιμές των τροφίμων 
και την επισιτιστική ασφάλεια για 
τα ευάλωτα άτομα.

Σε µη αναστρέψιµη πορεία ερηµοποίησης και ξηρασίας 
- Σενάρια περιφερειακής έντασης για τα νερά Τίγρη-Ευφράτη

∆ιεθνείς αναλυτές συναινούν πως τα επό-
µενα χρόνια ο πόλεµος µεταξύ κρατών για 

πρόσβαση σε νερό θα θυµίζει τους πολέµους 
των περασµένων δεκαετιών για το πετρέλαιο 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ 

Τον Οκτώβριο του 2021, η 
τουρκική κυβέρνηση ανακοί-
νωσε μια στροφή στην κλιματική 
πολιτική της. Η αλλαγή πολιτικής 
οφείλεται σε ορισμένες αλλαγές στο 
οικονομικό και πολιτικό τοπίο της 
Τουρκίας. Η   Άγκυρα προσπάθησε 
να τοποθετηθεί καλύτερα προκει-
μένου να αποκτήσει πρόσβαση στις 
αυξανόμενες ροές χρηματοδότη-
σης για το κλίμα, και η υπόσχεση 

που δόθηκε από την Παγκόσμια 
Τράπεζα και ορισμένες ευρωπα-
ϊκές αναπτυξιακές τράπεζες στην 
Τουρκία να παράσχει χρηματοδό-
τηση για το κλίμα, εάν η Τουρκία 
προσχωρήσει στη Συμφωνία του 
Παρισιού, ήταν καθοριστική. 

Στο πλαίσιο αυτό, το Παρα-
τηρητήριο Κλιματικής Αλλαγής 
χαρακτηρίζει τις τρέχουσες πολι-
τικές και δράση της Τουρκίας ως 

«κρίσιμα ανεπαρκείς», γεγονός 
που υποδηλώνει ότι οι πολιτι-
κές και η δράση της Τουρκίας το 
2030 αντικατοπτρίζουν ελάχιστη 
έως καθόλου δράση και δεν συνά-
δουν καθόλου με τον περιορισμό 
της θέρμανσης στον 1,5°C. Όπως 
σημειώνεται, εάν όλες οι χώρες 
ακολουθούσαν την προσέγγιση 
της Τουρκίας, η θέρμανση θα 
ξεπερνούσε τους 4°C.

Τα ανεπαρκή μέτρα Ερντογάν

Πρόβληµα εθνικής ασφάλειας 
η κλιµατική αλλαγή για Τουρκία
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Τ
ο πιο βασικό ερώτη-
μα που επανέρχεται 
σχεδόν σε κάθε προ-
εκλογική περίοδο 
για τις Ευρωεκλογές 
είναι κατά πόσον η 
ΕΕ και οι αποφάσεις 

που λαμβάνονται από τα θεσμικά της 
όργανα έχουν πραγματικό αντίκτυπο 
στις ζωές των Ευρωπαίων πολιτών. 
Πιο άμεσα συνυφασμένο με αυτήν 
τη συζήτηση είναι ή θα έπρεπε να 
είναι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, οι 
βουλευτές του οποίου «εκλέγονται 
άμεσα από τους ψηφοφόρους σε όλα 
τα κράτη μέλη, για να εκπροσωπούν 
τα συμφέροντα των λαών σε σχέση 
με τη λήψη αποφάσεων εκ μέρους 
της ΕΕ και για να διασφαλίζουν ότι 
τα άλλα θεσμικά όργανα της ΕΕ λει-
τουργούν δημοκρατικά». Η Κύπρος 
συνολικά κατέχει έξι βουλευτικές 
έδρες, με τους ευρωβουλευτές να 
χωρίζονται σε πολιτικές ομάδες, 
όχι με βάση την εθνικότητά τους 
αλλά με βάση την πολιτική τους 
τοποθέτηση. 

Επιστρέφοντας στο αρχικό ερώ-
τημα, τέσσερεις μήνες πριν από τις 
Ευρωεκλογές, πολλοί πολίτες της 
Κυπριακής Δημοκρατίας αναρω-
τιούνται τι κάνουν ακριβώς οι έξι 
ευρωβουλευτές γι’ αυτούς και γιατί 
να συμμετάσχουν σε μια εκλογική 
διαδικασία, τ’ αποτελέσματα της 
οποίας «φαντάζουν» τόσο μακρινά 
από την Κύπρο. Την απάντηση στο 
ερώτημα αυτό μάς έδωσαν οι έξι 
ευρωβουλευτές κατά τη διάρκεια 
της Ολομέλειας του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου στο Στρασβούργο.

 
Λουκάς Φουρλάς: 
Είναι σημαντικό να εκλέ-
ξουν εκείνους που θεω-
ρούν ως τους πιο άξιους

Αν και κάποια πράγματα τα 
θεωρούμε δεδομένα, τα οφέλη 
από τη συμμετοχή μας στην ΕΕ 
είναι πάρα πολλά και να τονίσω 

ότι η συντριπτική πλειοψηφία των 
εθνικών νομοθεσιών είναι απο-
τέλεσμα ευρωπαϊκών οδηγιών.

Κατ’ αρχάς, η ΕΕ εργάζεται συ-
νεχώς για την ειρήνη, γιατί χωρίς 
ασφάλεια δεν μπορούμε να απο-
λαύσουμε τίποτα. Συμβάλλει στην 
προστασία των βασικών πολιτικών, 
κοινωνικών και οικονομικών μας 
δικαιωμάτων.

Οποιοσδή -
ποτε μπορεί 
να εκμε-
ταλλευτεί 
το δικαί-
ωμα της 
ελεύθε-
ρης κυ-
κλοφορί-
ας μεταξύ 
των χω-
ρών της ΕΕ. 
Να σπουδάσει 
και να εργαστεί σε 
οποιοδήποτε κράτος μέλος επι-
θυμεί. Χάρη στην ενιαία αγορά 
της ΕΕ, στο εσωτερικό αυτής δεν 
μετακινούνται ελεύθερα μόνο οι 
άνθρωποι. Μετακινούνται επίσης 
ελεύθερα τα αγαθά, οι υπηρεσίες 
και τα κεφάλαια. Για παράδειγμα, 
αγοράζουμε προϊόντα μέσω δια-
δικτύου από άλλη χώρα της ΕΕ 
χωρίς να πληρώνουμε δασμούς.

Καμία χώρα από μόνη της και 
καμία άλλη συνεργασία, δεν έχει 
καταφέρει όσα η ΕΕ. Στον τομέα 
της ενιαίας αγοράς, στα πρότυπα 
υψηλής ποιότητας για τα 
τρόφιμα και το πε-
ριβάλλον, στα 
οφέλη για 
τους κατα-
ναλωτές 
και στα 
ανθρώ-
π ι ν α 
δικαιώ-
ματα.

Σήμερα, 
η ΕΕ παρα-
μένει ένα από 
τα λίγα μέρη στον 
κόσμο που συνθέτουν αρ-
μονικά την οικονομία της αγοράς 
με την κοινωνική προστασία, την 
ασφάλεια του κράτους δικαίου με 
τις δημοκρατικές ελευθερίες.

Δεν είναι τέλεια. Πιστεύω όμως 
ότι κινείται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Χάρη στη δημοκρατία, χάρη 
στις πανανθρώπινες αρχές και αξίες 
της και τον ειλικρινή διάλογο.

Το Ευρωκοινοβούλιο είναι το 
μόνο σώμα όπου οι αντιπρόσω-
ποι ψηφίζονται από τους πολίτες 
και αυτός είναι ο σημαντικότερος 

λόγος, ώστε να υπάρχει μαζική 
συμμετοχή στις ευρωεκλο-

γές. Είναι σημαντικό να 
εκλέξουν εκείνους 

που θεωρούν ως 
τους πιο άξιους, 
για να συνεχίσουν 
αυτόν τον ειλικρι-
νή διάλογο. Σκο-
πός να καταστεί 

η ΕΕ ακόμη πιο 
ανθρωποκεντρική 

και ακόμη καλύτερη.

Ελένη Σταύρου: 
Εκπροσωπώ τη σύγχρο-
νη Ελληνοκύπρια και το 
μέλλον του κάθε πολίτη 
της χώρας μας 

Ένας ευρωβουλευτής αντι-
προσωπεύει τη χώρα του σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο και εργάζεται 
για τα συμφέροντά της εντός των 
θεσμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είναι 
ο μοναδικός ευρωπαϊκός θεσμός 
που αντιπροσωπεύει τους πολίτες 
σύμφωνα με την ψήφο τους και οι 
ευρωβουλευτές λαμβάνουν μέρος 
σε συζητήσεις, ψηφοφορίες και 

διαπραγματεύσεις σε θέμα-
τα που επηρεάζουν τη 

χώρα μας. Αυτά τα 
θέματα μπορεί να 

είναι οικονομικά, 
κοινωνικά και 
περιβαλλοντικά, 
ενώ, επιπλέον, 
είμαστε υπεύθυ-
νοι για την ενημέ-

ρωση των πολιτών 
της χώρας μας σχετικά 

με τις εξελίξεις στην ΕΕ 
και τις επιπτώσεις τους σε 

εθνικό επίπεδο.
Οι ευρωπαϊκές εκλογές τον 

Ιούνιο αποτελούν σημαντική δι-
αδικασία για τους πολίτες, καθώς 
δίνουν τη δυνατότητα στον καθένα 

να επιλέξει τους εκπροσώπους που 
θα προασπίσουν τα συμφέροντά 
του στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 
σύμφωνα με τις πολιτικές προτε-
ραιότητες και ευαισθησίες του κα-
θενός. Ο συμμετέχων στις εκλογές 
έχει την ευκαιρία να επηρεάσει 
το μέλλον της Ευρώπης και της 
χώρας του, επιλέγοντας υποψη-
φίους που αντικατοπτρίζουν τις 
δικές του αξίες και πολιτικές.

Επίσης, η συμμετοχή στις ευ-
ρωπαϊκές εκλογές ενισχύει τη 
δημοκρατία και την αντιπροσω-
πευτικότητα, δίνοντας την ευκαιρία 
σε όλους τους πολίτες να έχουν 
φωνή στη διαμόρφωση των ευρω-
παϊκών πολιτικών. Η συμμετοχή 
και η ενεργός συμμετοχή στη δη-
μόσια ζωή είναι θεμελιώδης για 
την εδραίωση μιας δυναμικής και 
δικαιότερης κοινωνίας.

Προσωπικά, μέσα από τη 
συμμετοχή μου στις Επιτροπές 
Προϋπολογισμού, Ελέγχου του 
Προϋπολογισμού, Ανά-
πτυξης, Οικονομι-
κών Θεμάτων 
και Ισότη-
τας των 
Φ ύ λ ω ν , 
προσπα-
θώ να 
διαμορ-
φώσω τις 
πολιτικές 
με γνώμονα 
να εκπροσω-
πώ τη σύγχρονη 
Ελληνοκύπρια και το 
μέλλον του κάθε πολίτη της χώρας 
μας, μέσα στην Ενωμένη Ευρώπη.

Γιώργος Γεωργίου: 
Αλλαγές που ενδυναμώ-
νουν τους Κύπριους και 
Ευρωπαίους πολίτες

Με προεξάρχον το Κυπριακό, 
η Ομάδα της Αριστεράς μού έχει 
αναθέσει την εποπτεία της Έκθε-
σης Προόδου για την Τουρκία, ως 
σκιώδης εισηγητής. Αξιοποιώντας 
αυτήν την ιδιότητα, καταφέρνουμε, 
διαχρονικά, να εξασφαλίζουμε τη 
συμπερίληψη όλων των κυπρο-
γενών υποχρεώσεων της Τουρ-
κίας και αναφορές για την ανάγκη 
όπως εγκαταλείψει τη θέση των 

δύο κρατών και να επανέλθει 
στις διαπραγματεύσεις, για τον 
εποικισμό των Βαρωσίων, την 
παραβίαση της «νεκρής ζώνης» 
στην Πύλα.

Στο πλαίσιο της Διερευνητικής 
Επιτροπής για τα λογισμικά παρα-
κολούθησης, στην οποία ήμουν 
Αντιπρόεδρος, εξασφαλίσαμε τη 
διενέργεια Αποστολής στην Κύ-
προ και αυστηρές συστάσεις για το 
γεγονός ότι η Κύπρος είναι χώρα 
παραγωγής και εξαγωγής του πα-
ράνομου λογισμικού PEGASUS, 
καθώς και για το πόρισμα για το 
μαύρο βαν...

Εξασφαλίσαμε την 
έγκριση δύο καινο-

τόμων προτάσεων 
που καταθέσαμε, 

συνολικού ύψους 
6 εκατ. ευρώ, για 
ενίσχυση του αγώ-
να ενάντια στον 
παιδικό καρκίνο.

Kαταγγείλαμε 
στην Κομισιόν τις 

παράνομες τραπεζικές 
πρακτικές και τις ανέλε-

γκτες εταιρείες εξαγοράς πιστώ-
σεων και αποκαλύψαμε τη γύμνια 
της Κυβέρνησης Αναστασιάδη για 
το γεγονός ότι οι κυπριακές Αρχές 
δεν εφαρμόζουν την ευρωπαϊκή 
οδηγία 93/13/ΕΟΚ σχετικά με 
τις καταχρηστικές ρήτρες.

Οργανώσαμε, σε συνεργασία με 
τον Δήμο Αμμοχώστου, και φιλο-
ξενήσαμε μια ξεχωριστή έκθεση 
φωτογραφίας για την Αμμόχωστο, 
που έτυχε μαζικής συμμετοχής. 
Στην εκδήλωση μίλησε η Πρόεδρος 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
κα Μετσόλα.

Υποβάλαμε προτάσεις για επι-
βράβευση πολιτών ή οργανώσεων 
με το «Βραβείο του Ευρωπαίου 
Πολίτη» που απονέμει το Ευρω-

Οι έξι Κύπριοι ευρωβουλευτές απαντούν στο κοινό ερώτημα 
γιατί κάποιος να ψηφίσει στις επερχόμενες Eυρωεκλογές 

Τι κάνει ένας 
ευρωβουλευτής 
για τον Κύπριο πολίτη

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 



παϊκό Κοινοβούλιο. Για το 2022 και 
2023 το Βραβείο απονεμήθηκε στον 
Κώστα Βήχα και στις οργανώσεις 
Accept-LGBTI Cyprus και Queer 
Cyprus Association για το ετήσιο 
Φεστιβάλ Υπερηφάνειας αντίστοιχα.

Το ΑΚΕΛ, μέσω της δράσης του 
στην πολιτική Ομάδα της Αριστε-
ράς στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 
είναι η μόνη δύναμη που τολμά 
να μιλήσει για θεμελιακές 
αλλαγές στην ΕΕ. Αλλαγές 
που ενδυναμώνουν 
τους Κύπριους 
και Ευρωπαίους 
πολίτες, αλλά και 
τη συνεργασία 
μεταξύ των κρα-
τών-μελών και δεν 
την υποσκάπτουν. 
Όπως, για παράδειγ-
μα, συμβαίνει τώρα 
με την επαναφορά του 
ζητήματος για κατάργηση 
της ομοφωνίας και σίγαση της 
φωνής των μικρότερων κρατών, 
όπως η Κύπρος, που καταψήφισα. 
Καθώς και με τους διαχρονικούς 
μας αγώνες κατά των πολιτικών 
λιτότητας και της ακροδεξιάς.

Θα συνεχίσουμε να είμαστε 
αποφασιστικά πρωτοστάτες σε 
αυτόν τον αγώνα…

Νιαζί Κιζίλγιουρεκ: 
Καταγγείλαμε τις πα-
ράνομες κινήσεις του 
κατοχικού καθεστώτος 
στο Βαρώσι

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
είναι ο μόνος θεσμός, ο οποίος 
ψηφίζεται απευθείας από τους 
Ευρωπαίους πολίτες. Αποτελεί 
τη φωνή των πολιτών στην ΕΕ. 
Μέσα από τη δυνατότητα έγκρι-
σης ή απόρριψης του προϋπολο-
γισμού της Ένωσης, αλλά και τη 
συν-διαμόρφωση των κανονισμών 

και των οδηγιών της ΕΕ, το Κοι-
νοβούλιο είναι συν-νομοθετικό 
σώμα. Η τεράστια πλειοψηφία 
των νομοθεσιών που ψηφίζεται 
στην κυπριακή Βουλή περνά 
πρώτα από την Ολομέλεια του 
Ευρωκοινοβουλίου.

Στην Κύπρο έχουμε έναν ιδι-
αίτερο λόγο να ψηφίσουμε. Την 

προώθηση της ομοσπον-
διακής λύσης του 

Κ υ π ρ ι α κ ο ύ . 
Μαζί με τους 

υπόλοιπους 
Κύπριους 
ε υ ρ ω -
βουλευ-
τές καταγ-
γείλαμε 

μ ε τ α ξ ύ 
άλλων τις 

παράνομες 

κινήσεις του κατοχικού καθεστώτος 
στο Βαρώσι. Προσωπικά, από τα 
έδρανα του Ευρωκοινοβουλίου 
προσπάθησα επίσης να ενδυναμώ-
σω την κατανόηση και συνεργασία 
των δύο κοινοτήτων στην Κύπρο, 
αποτρέποντας τον περαιτέρω ενα-
γκαλισμό της Τουρκίας πάνω στους 
Τουρκοκυπρίους.

Βεβαίως, ένας ευρωβουλευτής 
μπορεί να είναι δραστήριος σε 
διάφορα επίπεδα. Στην Επιτρο-
πή Περιφερειακής Ανάπτυξης 

προώθησα ζητήματα συνεργα-
σίας στην Ανατολική Μεσόγειο, 
όπως και ζητήματα προστασίας 
του περιβάλλοντος και εργασιακών 
δικαιωμάτων για τη λεκάνη της 
Μεσογείου. Για τους Κύπριους 
νέους ζητώ επίμονα μέσα από την 
Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού 
την κατάργηση των απλήρωτων 
και ανασφάλιστων θέσεων πρα-
κτικής άσκησης. Διαπραγματεύ-
τηκα με επιτυχία τον Κανονισμό 
για προστασία των παιδιών στο 
διαδίκτυο. Έθεσα ενώπιον της 
Επιτροπής Παιδείας και Πολιτι-
σμού τις επικίνδυνες πρακτικές του 
Υπουργείου Παιδείας της Κύπρου 
για φίμωση καλλιτεχνών.

Οι πολίτες πρέπει να συμμε-
τέχουν στις Ευρωεκλογές, γιατί οι 
αποφάσεις της ΕΕ αγγίζουν όλους 
τους τομείς της ζωής.

Κώστας Μαυρίδης: Ψη-
φίζοντας είτε έναν ευρω-
λάγνο είτε έναν ακραίο 
αντιευρωπαίο αποτελεί 
ζημιά για την Κύπρο 

Ένας ευρωβουλευτής εκπροσωπεί 
στο Ευρωκοινοβούλιο τις επιδιώξεις 
του Κύπριου πολίτη, στο πλαίσιο 
της συνδιαμόρφωσης νομοθεσιών 
και πολιτικών της ΕΕ. Έτσι, ο ευρω-
βουλευτής συμμετέχει σε διάφορες 
συζητήσεις, στις διαπραγματεύσεις 
και στις ψηφοφορίες στο Ευρωκοι-

νοβούλιο. Ταυτοχρόνως διοργανώ-
νει συνέδρια και, αξιοποιώντας τις 
δυνατότητές του, προσκαλείται ως 
ομιλητής σε συνέδρια, ξένα ΜΜΕ 
κ.ά. Η θεματολογία αφο-
ρά τις ευρωτουρκικές 
σχέσεις, την παρά-
νομη κατοχή 
της Κύπρου, 
κοινωνικά 
και οικονο-
μικά θέματα, 
ενέργεια, στέ-
γαση, θέσεις 
εργασίας και 
τους νέους, περι-
βάλλον, ανθρώπινα 
δικαιώματα, γεωπολι-
τικές συγκρούσεις, άμυνα κι 
ασφάλεια κ.ά. Προσωπικά, συμμε-
τείχα στα πιο πάνω, επιδιώκοντας 
να συνδιαμορφώσω τις πολιτικές 
της ΕΕ μέσω και της Πολιτικής μου 
Ομάδας. Παράλληλα, ως Προέδρος 
της Πολιτικής Επιτροπής για τη Με-
σόγειο ασχολούμαι ιδιαίτερα με τις 
χώρες της περιοχής μας. Γι’ αυτό, το 
κριτήριο αξιολόγησης ενός ευρω-
βουλευτή δεν πρέπει να είναι πόσο 
οι παρεμβάσεις του εντυπωσιάζουν 
την κοινή γνώμη στην Κύπρο, αλλά 
κατά πόσον αξιοποιεί στο μέγιστο 
τις δυνατότητές του σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο υπηρετώντας τον Κύπριο 
πολίτη.

Η ΕΕ αποτελεί τον φυσικό μας 
πολιτισμικό χώρο, αφού ο σύγχρο-
νος ευρωπαϊκός πολιτισμός εδράζε-
ται στον αρχαίο κλασικό πολιτισμό 
και εξυπηρετεί τα στρατηγικά μας 
συμφέροντα. Οι απογοητεύσεις δεν 
ανατρέπουν τα επιτεύγματα της ΕΕ, 
όπως τα αγαθά της ειρήνης, της 
ελευθερίας και δημοκρατίας. Ωστό-
σο, σημαντικά προβλήματα 
και προκλήσεις είναι 
σήμερα παγκο-
σμιοποιημένα, 
απαιτώντας 
α ν ά λ ο γ ε ς 
π ρ ο σ ε γ γ ί -
σεις. Από 
κοινού, με 
αλληλεγγύη, 
μ π ο ρ ο ύ μ ε 
να αντιμετωπί-
σουμε πιο αποτε-
λεσματικά ζητήματα 
από την καθημερινότητα, 
την κλιματική αλλαγή μέχρι γεω-
πολιτικές εξελίξεις, την παράνομη 
μετανάστευση, το πολιτικό Ισλάμ, 
κοινωνικο-οικονομικές πολιτικές 
και προβλήματα, την απονομή 
δικαιοσύνης, άμυνα κι ασφάλεια 
κ.ά. Η αποτυχία της ευρωπαϊκής 
ελίτ να ανταποκριθεί σε εύλογες 
ανησυχίες των πολιτών απαιτεί την 
ενδυνάμωση του ορθολογισμού και 
όχι του λαϊκισμού των δύο άκρων.

Έτσι, ένας πολίτης με την 
ψήφο του επιλέγει εκείνον που 
εμπιστεύεται να τον εκπροσωπεί 
κι επομένως κάθε ψήφος μετρά. 
Ψηφίζοντας έναν ευρωλάγνο, που 
υπακούει πρόθυμα στις υποδείξεις 
των Βρυξελλών, είτε έναν ακραίο 
αντιευρωπαίο, χωρίς πολιτικό βά-
ρος, αποτελεί ζημιά για την Κύπρο. 
Ο πολίτης της κοινής λογικής μπο-

ρεί να επιλέξει τον ευρωπαϊστή 
που με ορθολογισμό, κριτική και 
σθένος προωθεί μεθοδευμένα τα 
δίκαια συμφέροντα των Κυπρί-

ων πολιτών σε ένα ευρύ 
φάσμα προκλήσεων, 

από τη συνεχιζό-
μενη τουρκική 

κατοχή μέχρι 
τη στεγαστι-
κή κρίση και 
κοινωνικά θέ-
ματα. Γι’ αυτό, 

η ψήφος είναι 
δικαίωμα αλλά 

και προσωπική 
ευθύνη.

Δημήτρης Παπαδάκης: 
Η δουλειά μας είναι να 
παρεμβαίνουμε δυναμικά

Η Ευρωβουλή και οι αποφάσεις 
της επηρεάζουν πολύ σημαντικές 
πολιτικές, οι οποίες άπτονται της 
καθημερινότητας των πολιτών. Θέ-
ματα ασφάλειας, περιβάλλοντος, 
υγείας, δημοκρατίας, ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων κ.λπ. Να αναφέρω 
δύο πρόσφατες αποφάσεις: Ο νέος 
κανονισμός για το Greenwashing  
προστατεύει τους πολίτες από την 
παραπληροφόρηση και τα ψεύδη 
εταιρειών, που προσπαθούν να 
πουλήσουν με παραποιημένα 
στοιχεία. Επίσης, η εισήγησή 
μας προς την Επιτροπή για τις 
χειραποσκευές, θεσπίζει για όλες 
τις αεροπορικές εταιρίες μία κοινή 
πολιτική, για να μη χρεώνουν τους 
επιβάτες ανάλογα με το βάρος και 
τις διαστάσεις των αποσκευών τους. 

Όσον αφορά την Κύπρο, υπάρχει 
ένας ακόμη πολύ σημαντικός λόγος, 
για να έχουμε τους κατάλληλους 

ανθρώπους στο Ευρωκοι-
νοβούλιο και αυτό είναι 

φυσικά το πολιτικό 
πρόβλημα. Η δι-

αρκής απειλή 
της Τουρκίας, 
οι παραβιάσεις 
και οι προ-
κλήσεις από 
τα κατοχικά 

στρατεύματα, 
ο εποικισμός, οι 

παραβιάσεις ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων 

των Τουρκοκυπρίων, που 
εκφράζονται κατά της κατοχής, η 
καταστροφή της πολιτιστικής μας 
κληρονομιάς στα κατεχόμενα και η 
εργαλειοποίηση του μεταναστευ-
τικού, είναι κάποια από τα θέματα, 
που έχω θέσει στο Κοινοβούλιο, 
υποβάλλοντας,  παράλληλα, γρα-
πτές ερωτήσεις προς την Κομισιόν, 
υποχρεώνοντάς την να τοποθετηθεί. 

Δυστυχώς όμως, η Ε.Ε. δεν έχει 
μια ενιαία κοινή εξωτερική πολι-
τική και άμυνα, κι αυτό την κάνει 
να τηρεί συχνά μιαν απαθή στάση 
απέναντι στα ελληνοτουρκικά και να 
καθίσταται επιρρεπής στα συμφέ-
ροντα των ισχυρότερων κρατών. Η 
δουλειά μας είναι να παρεμβαίνουμε 
δυναμικά, διεκδικώντας για το καλό 
του τόπου μας, τόσο σε εθνικό όσο 
και σε κοινωνικό επίπεδο.

*Αποστολή στο Στρασβούργο 

18.02.2024 25

Τέσσερεις μήνες πριν από τις Ευρωεκλογές, 
πολλοί πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατί-

ας αναρωτιούνται τι κάνουν ακριβώς οι έξι 
ευρωβουλευτές γι’ αυτούς και γιατί να συμ-

μετάσχουν σε μια εκλογική διαδικασία, τ’ 
αποτελέσματα της οποίας «φαντάζουν» τόσο 

μακρινά από την Κύπρο 

ΕΥΡΩΠΑΪΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
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Η Ελλάδα γίνεται η 
1η ορθόδοξη χρι-

στιανική χώρα και 
μόλις η 36η στον 
κόσμο, που υπερ-
ψηφίζει τον πολι-
τικό γάμο και την 
τεκνοθεσία για τα 

ομόφυλα ζευγάρια 

Η 
νομιμοποίηση 
του γάμου με-
ταξύ ομόφυλων 
ζευγαριών στην 
Ελλάδα είναι 
πλέον γεγο-
νός, από την 

περασμένη Πέμπτη. Το επίμαχο 
νομοσχέδιο υπερψηφίστηκε από 
τη Βουλή των Ελλήνων με 176 
ψήφους υπέρ και 76 εναντίον, ενώ 
απείχαν 46 βουλευτές και «παρών» 
δήλωσαν δύο. Επί της αρχής του 
νομοσχεδίου τάχθηκαν θετικά η 
Νέα Δημοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, 
το ΚΙΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ, η Πλεύση 
Ελευθερίας και η Νέα Αριστερά. 
Κατά του νομοσχεδίου ψήφισαν 
το ΚΚΕ, η Ελληνική Λύση, η Νίκη 
και οι Σπαρτιάτες.

Μετά την ψήφιση του νομοσχε-
δίου, σε ανάρτησή του στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης ο Πρω-
θυπουργός της χώρας, Κυριάκος 
Μητσοτάκης, χαιρετίζοντας την 
υπερψήφιση του νομοσχεδίου, 
ανέφερε πως «η Ελλάδα γίνεται η 
16η χώρα της ΕΕ που νομοθετεί την 
ισότητα στον γάμο. Είμαστε περή-
φανοι γιατί το Ν/Σ που ψηφίσαμε 
αποτελεί ορόσημο για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και αντικατοπτρίζει τη 
σημερινή Ελλάδα: μια προοδευτική, 
δημοκρατική χώρα, προσηλωμένη 
στις ευρωπαϊκές αξίες». 

Για ιστορική μέρα έκανε λόγο 
και η Accept Κύπρου, που ανέ-
φερε πως «η Ελλάδα γίνεται η 
1η ορθόδοξη χριστιανική χώρα 
και μόλις η 36η στον κόσμο, που 
υπερψηφίζει τον πολιτικό γάμο 
και την τεκνοθεσία για τα ομόφυ-
λα ζευγάρια!!!». Πρόσθεσε πως «η 
Βουλή των Ελλήνων έβαλε τέλος 
στις διακρίσεις που υφίστανται τα 
ομόφυλα άτομα στη σύναψη γάμου 
και στην τεκνοθεσία! Γι’ ακόμη μια 
φορά, η αγάπη νίκησε το μίσος. Η 
αγάπη νίκησε τον αβάσιμο φόβο της 
ελληνικής Εκκλησίας και μερίδας 
της κοινωνίας που κινδυνολογούσαν 
για κατάργηση του κοινωνικού και 
οικογενειακό ιστού, για απάλειψη 
της μητρότητας/πατρότητας, για 
διαφθορά, βλασφημία, ανωμαλία, 
Νέα Τάξη Πραγμάτων, τα ύστερα 
του κόσμου, αντίχριστους, κ.λπ. 
Δεν πειράζει, όμως, γιατί τα λόγια 
αυτά ηττήθηκαν από την αγάπη και 
χάθηκαν στο χωνευτήρι της Δημο-
κρατίας». Καταληκτικά σημείωσε 
πως «προσβλέπουμε σύντομα την 

ίδια τύχη και στην Κύπρο μας!». 
Όσο για το τελευταίο, φαίνεται 

πως η κυπριακή Κυβέρνηση είναι 
έτοιμη ν’ ακολουθήσει τα βήματα 
της ελληνικής Κυβέρνησης και ν’ 
ανοίξει έναν γύρο διαλόγου με τους 
εμπλεκόμενους στη χώρα μας. Σε 
δηλώσεις του επί του θέματος ο Κυ-
βερνητικός Εκπρόσωπος Κωνστα-
ντίνος Λετυμπιώτης στο «Omega» 
και ερωτηθείς εάν η Κύπρος παίρνει 
σειρά για να εισαγάγει σχετική νο-
μοθετική ρύθμιση, είπε πως: «Αυτό 
που πρέπει να τονίσουμε είναι ότι 
επιβάλλεται να προηγηθεί ένας δο-
μημένος διάλογος με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς. Να γίνει 
η απαραίτητη συζήτηση, για να 
ακολουθήσει η όποια νομοθετική 
ρύθμιση πιθανόν να προκύψει». 
Περαιτέρω, συμπλήρωσε πως «έγι-
ναν βήματα και στην Κύπρο, ενώ 
υπάρχουν και προτάσεις Νόμου που 
έχουν ήδη προωθηθεί», και επα-
νέλαβε την ανάγκη ενός διαλόγου 
πριν από την οποιαδήποτε πιθανή 
λήψη αποφάσεων. «Να λάβουμε 
υπόψη ανησυχίες, εισηγήσεις, για να 
μετουσιωθεί η νομοθετική ρύθμιση 
σε κοινωνική επιταγή», υπέδειξε ο 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος.

Οι πιο σημαντικές 
αλλαγές στον νόμο 

Το Άρθρο 1 του νομοσχεδίου, 
που υπερψηφίστηκε στην Ελλάδα, 
ορίζει ότι «αποσκοπεί στη διασφά-

λιση της αρχής της ισότητας, μέσω 
της επέκτασης της δυνατότητας σύ-
ναψης γάμου και σε πρόσωπα του 
ιδίου φύλου και στην ενίσχυση της 
προστασίας από διακρίσεις, προς 
την κατεύθυνση της υλοποίησης 
της Εθνικής Στρατηγικής για την 
Ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ+». Στο άρθρο 
2 επεξηγείται πως «αντικείμενο του 

παρόντος νόμου αποτελούν: α) η 
τροποποίηση του Αστικού Κώδικα, 
προκειμένου να αναγνωρισθεί η 
δυνατότητα σύναψης γάμου από 
πρόσωπα του ιδίου φύλου, β) 
οι αναγκαίες παρεμβάσεις στην 
εργατική νομοθεσία για την προ-
στασία των ομοφύλων συζύγων 
και γονέων, γ) η διεύρυνση της 
προστασίας από διακρίσεις και δ) 
η ειδικότερη ρύθμιση σχέσεων με 
στοιχεία αλλοδαπότητας». 

Ειδικότερα, στο άρθρο 3 του 
νομοσχεδίου αναφέρεται πως 
«ο γάμος συνάπτεται μεταξύ δύο 
προσώπων διαφορετικού ή ίδιου 
φύλου. Για τη σύναψη γάμου απαι-
τείται συμφωνία των μελλονύμφων. 
Οι σχετικές δηλώσεις γίνονται αυ-
τοπροσώπως και χωρίς αίρεση ή 
προθεσμία».

Περαιτέρω, η παρ. 3 του άρ-
θρου 1505 του Αστικού Κώδικα, 
περί του επωνύμου των τέκνων, 
τροποποιείται ώστε στο πρώ-
το εδάφιο, η φράση «έχουν για 
επώνυμο το επώνυμο του πατέρα 
τους» να αντικατασταθεί, ώστε το 
οριζόμενο επώνυμο, κοινό για όλα 
τα τέκνα, μπορεί να είναι, είτε το 
επώνυμο του ενός από τους γονείς 
είτε συνδυασμός των επωνύμων 
τους, που όμως σε καμία περίπτω-
ση δεν μπορεί να περιλαμβάνει 
περισσότερα από δύο επώνυμα. 
Στη δεύτερη περίπτωση, πρώτο 
τίθεται το επώνυμο με αρχικό που 
προηγείται στο αλφάβητο. Αν το 
επώνυμο του ενός ή και των δύο 
γονέων είναι σύνθετο, το επώνυ-
μο των τέκνων σχηματίζεται με το 
πρώτο από τα δύο επώνυμα. 

Περαιτέρω, το άρθρο 6 του 
νομοσχεδίου ορίζει ότι, «μετά το 
άρθρο 228 του Κώδικα Ατομικού 
Εργατικού Δικαίου (π.δ. 80/2022, 
Α΄ 222), περί της ειδικής άδειας 
προστασίας της μητρότητας, προ-
στίθεται νέο άρθρο 228Α ως εξής: 

Επέκταση παροχών και προνομίων 
σε ομόφυλους συζύγους και γονείς, 
μεταξύ άλλων με την εν λόγω πρό-
νοια: ‘‘σε περίπτωση απόκτησης 
κοινού παιδιού από ομόφυλους 
συζύγους, ο δικαιούχος της άδειας 
του άρθρου 228 γονέας καθορίζε-
ται με κοινή δήλωση των συζύγων 
προς τον εργοδότη ή τους εργοδότες. 
Στην περίπτωση αυτή, ο δικαιούχος 
γονέας δικαιούται να μεταβιβάσει 
έως επτά μήνες από την άδεια προς 
τον άλλο γονέα, αν αυτός εργάζεται 
με σχέση εξαρτημένης εργασίας 
ορισμένου ή αορίστου χρόνου σε 
επιχειρήσεις ή εκμεταλλεύσεις με 
πλήρη ή μερική απασχόληση’’». 

Όσον αφορά γάμους Ελλήνων 
που τελέστηκαν στο εξωτερικό με 
πρόσωπα του ίδιου φύλου πριν από 
την έναρξη ισχύος του παρόντος, 
σύμφωνα με το δίκαιο του τόπου 
τέλεσής τους θεωρούνται υποστατοί 
από τη στιγμή που έγιναν σύμφωνα 
με τις κείμενες διατάξεις, εκτός αν: 
α) Έστω ένας από τους συζύγους 
τέλεσε στο μεταξύ νέο έγκυρο γάμο, 
β) η ανυπαρξία του γάμου είχε 
ήδη αναγνωριστεί με αμετάκλητη 
απόφαση ελληνικού δικαστηρίου, 
γ) ο γάμος έχει λυθεί με οποιοδή-
ποτε τρόπο ή ακυρωθεί. Αποφάσεις 
ξένων δικαστηρίων που έλυσαν ή 
ακύρωσαν γάμο θεωρούμενο ως 
ανυπόστατο κατά το προηγούμενο 
δίκαιο αναγνωρίζονται σύμφωνα 
με τις οικείες διατάξεις.

Άνοιξε παράθυρο 
η Κυβέρνηση 
Για τον γάμο και την υιοθεσία από ομόφυλα ζευγάρια
Δηλώνει έτοιμη για δομημένο διάλογο με την Κοινωνία και τους εμπλεκόμενους φορείς 
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Άνθρακας, μαζούτ, πετρέλαιο, 
πυρηνική ενέργεια, όλες αυτές είναι 
πηγές ενέργειας που προκαλούν 
ή μπορούν να προκαλέσουν, σε 
περίπτωση ατυχήματος, μεγάλη 
και/ή ανεπανόρθωτη ζημιά στο 
περιβάλλον. Ένα τοξικό περιβάλλον 
που, με την διαρκώς αυξανόμενη 
χρήση τέτοιων πηγών λόγω και της 
υπερκατανάλωσης, πολύ φοβού-
μαι ότι στο μέλλον θα καταστήσει 
τη Γη μας ακατοίκητη, τόσο από 
ανθρώπους, όσο και από άλλους 
ζωντανούς οργανισμούς. ∆ηλαδή 
η Γη μας κινδυνεύει να γίνει ένας 
νεκρός πλανήτης, όπως είναι και οι 
υπόλοιποι πλανήτες του ηλιακού 
μας συστήματος.

2. Ήδη η τρύπα του όζοντος 
στην στρατόσφαιρα γύρω από τη  
Γη έχει μεγαλώσει λόγω των εκπο-
μπών των χλωροφθορανθράκων, 
η κλιματική αλλαγή έχει δείξει τα 
δόντια της και όσο πάει η κατά-
σταση χειροτερεύει, οι εκτάσεις 
των ερήμων μεγαλώνουν, οι πά-
γοι του βορείου και νοτίου πόλου 
λιώνουν με γεωμετρική πρόοδο 
λόγω της υπερθέρμανσης της Γης, 
υψώνοντας τα νερά των ωκεανών 
που απειλούν να σκεπάσουν με-
γάλο μέρος της ξηράς, αν όχι να 
την καταβροχθίσουν ολόκληρη, 
θυμίζοντας τον Κατακλυσμό την 
εποχή του Νώε και, κάτω από τα 
πιο αισιόδοξα σενάρια, με αυτό τον 
ρυθμό θα επιβιώσουν στη Γη μόνο 
λίγες ακόμη γενεές έμβιων όντων!

3. Θα μου πείτε: Τι έπαθα σήμε-
ρα και μ’ έπιασε τόση απαισιοδοξία; 
∆εν πρόκειται για απαισιοδοξία! 
Απλώς, βλέπω τα πράγματα να κλί-
νουν προς το χειρότερο παρακο-
λουθώντας τον ρουν των γεγονότων 
ανά την υφήλιο. Η Συμφωνία του 
Κιότο δεν έχει υπογραφεί ακόμη 
απ’ όλες τις χώρες και δεν φαίνεται 
να υπάρχει διάθεση για οποιαδή-
ποτε άλλη πρωτοβουλία σε πα-
γκόσμιο επίπεδο για περιορισμό 
της κατρακύλας, λόγω κυρίως του 

διαρκώς αυξανόμενου όγκου της 
χρήσης των παραδοσιακών πηγών 
ενέργειας. Η «Αειφόρα Ανάπτυξη» 
που υιοθετήθηκε το 1992 στην 
παγκόσμια διάσκεψη του Ο.Η.Ε. 
στο Ρίο, ως το νέο μοντέλο ανάπτυ-
ξης που υπόσχεται τη συνέχεια 
της ανάπτυξης, χωρίς όμως την 
καταστροφή του περιβάλλοντος, 
φαίνεται να σκαλώνει σε ανυπέρ-
βλητες οικονομικές δυσχέρειες 
λόγω της απροθυμίας ή αδυνα-
μίας των βιομηχανικών χωρών 
να πριμοδοτούν το σχετικό ειδικό 
ταμείο (δέστε Ανδρέα Αχιλλείδη 
«Περιβαλλοντολογική Συνείδηση 
για μια Καλύτερη Ζωή», Εκδόσεις 
εν Τύποις, Λευκωσία 2007).

4. Επιπρόσθετα, κάνουμε ό,τι 
μπορούμε για να καταστρέψουμε το 
περιβάλλον, μολύνοντας όχι μόνο την 
ατμόσφαιρα, αλλά και τα υδροφόρα 
στρώματα της γης, απορρίπτοντας 
μπάζα, δηλητηριώδεις ουσίες και 
άλλα απόβλητα στη γη, κόβοντας τα 
δένδρα στα δάση και, κυρίως στα 
τροπικά δάση που αποτελούν τους 
πνεύμονες της Γης, όπως στο δάσος 
του Αμαζονίου, προκαλώντας και 
συντηρώντας πολέμους, στους οποί-
ους ρίχνονται βόμβες που γεμίζουν 
την ατμόσφαιρα με καρκινογόνες 
διοξίνες και προκαλούν ανυπολό-
γιστες βλάβες στο περιβάλλον, και 
παλεύοντας να καταστρέψουμε τον 
πλανήτη μας με οποιοδήποτε μέσο, 
ωσάν ο πλανήτης που μας γέννησε 
και μας θρέφει να είναι ο μεγαλύ-
τερος εχθρός μας!

5. Και, τι μπορούμε να κάνου-
με, αν όχι για να ανατρέψουμε ή, 
τουλάχιστον, για να περιορίσουμε 
το κακό; Όχι μόνο εμείς, η μικρή 
Κύπρος! Τα μέτρα που θα ληφθούν 
θα πρέπει, κατά τη  γνώμη μου, να 
είναι σε παγκόσμιο επίπεδο, ίσως 
από ένα Παγκόσμιο Οργανισμό 
Ενέργειας, ο οποίος, με τη βοήθεια 
ειδικών επιστημόνων, θα καθορί-
ζει τις πολιτικές που θα πρέπει να 
ακολουθούν τα Κράτη-μέλη για 

καθολική στροφή σε πράσινες 
πηγές ενέργειας, όπως είναι για 
παράδειγμα η ηλιακή, η αιολική, 
η υδροηλεκτρική ενέργεια, κ.λπ.

6. Ένας τέτοιος Παγκόσμιος 
Οργανισμός θα μπορούσε να 
είχε ήδη δημιουργηθεί, αν δεν 
προσέκρουε κατά τα φαινόμενα 
στα οικονομικά συμφέροντα των 
χωρών και/ή των πολυεθνικών 
εταιρειών που κερδοφορούν από 
την εκμετάλλευση των παραδοσι-
ακών πηγών ενέργειας. Μέχρις 
ότου γίνει όμως κατορθωτή η 
δημιουργία τέτοιου Οργανισμού, 
οφείλουν οι κατ’ ιδίαν χώρες να 
αναπτύξουν και εφαρμόσουν τις 
δικές τους πολιτικές για αντιμετώ-
πιση του όλου προβλήματος. Ήδη, 
εδώ και μερικά χρόνια, ορισμένες 
χώρες καταβάλλουν αξιέπαινες 
προσπάθειες προς τούτο. 

7. Όπως αναφέρεται στο περιοδι-
κό «2board» , το επίσημο περιοδικό 
του Αεροδρομίου Αθηνών, αρ. τεύ-
χους 23, Οκτωβρίου-∆εκεμβρίου 
2013, σελ. 141-161, οι περιβαλλο-
ντικές επιδόσεις 132 χωρών είχαν 
καταγραφεί κατά το έτος 2013 σε 
ποσοτικό επίπεδο από τον ∆είκτη 
Περιβαλλοντικής Απόδοσης (the 
Environmental Performance Index: 
EPI) του Πανεπιστημίου Yale, σε 
συνεργασία με το Πανεπιστήμιο 
Columbia, χρησιμοποιώντας 22 
δείκτες απόδοσης σε δέκα βασικές 
κατηγορίες. Κάθε δείκτης συνδε-
όταν με έναν στόχο σχετικό με την 
περιβαλλοντική δημόσια υγεία ή 
την αειφορία του οικοσυστήματος. 

8. Σύμφωνα λοιπόν με τον 
ανωτέρω δείκτη, είχαν καταγρα-
φεί οι ακόλουθες δέκα χώρες, ως 
οι χώρες που είχαν ενσωματώσει 
τα πιο πολλά «πράσινα» γονίδια 
στο εθνικό DNA τους: (1) Ελβετία 
(υδροηλεκτρική ενέργεια, ηλιακή, 
βιομάζα, αιολική, γεωθερμική και 
χρήση ποδηλάτων). (2) Λετονία 
(βιοποικιλότητα, με τη δημιουρ-
γία πολλών προστατευόμενων 

περιοχών). (3) Νορβηγία (ανα-
νεώσιμη μορφή ενέργειας που 
απελευθερώνεται στα φιόρδς 
κατά τη συνάντηση του γλυκού 
με το θαλασσινό νερό, χρήση πο-
δηλάτων, ανακύκλωση, επιβολή 
φόρου διοξειδίου του άνθρακα). 
(4) Λουξεμβούργο (περιορισμός 
αέριων ρύπων στην ατμόσφαιρα και 
ρύπανσης των υδάτων, προστασία 
των 10.000 στρεμμάτων δάσους 
γύρω από την πόλη). (5) Κόστα 
Ρίκα (επέκταση εθνικών πάρκων 
με μαζική αναδάσωση, αειφόρος 
ανάπτυξη και οικοτουρισμός). (6) 
Γαλλία (ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας, οικολογικά καύσιμα, βιολο-
γική γεωργία, ηλιακή ενέργεια με 
παράλληλη μείωση φόρου σ’ όλους 
που την χρησιμοποιούν, χρήση δε-
μάτων από άχυρα στην οικοδομική 
βιοτεχνία). (7) Αυστρία (κατάργηση 
παρασιτοκτόνων, χρήση ποδηλά-
των, διαφύλαξη οικοσυστημάτων 
και φυσικού πλούτου, οικοτουρι-
σμός). (8) Ιταλία (βιοποικιλότητα, 
προστασία οικοσυστήματος). (9) 
Ηνωμένο Βασίλειο (βιοποικιλό-
τητα, προστασία οικοσυστήματος, 
δημιουργία συνθετικού καυσίμου 
από αέρα και νερό, φυσικό αέριο, 
αιολική και άλλες ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας). (10) Σουηδία (δι-
αφύλαξη των δασών, χρήση σκόνης 
από βιομάζα για θέρμανση, αιολι-
κή ενέργεια με την εγκατάσταση 
χιλιάδων ανεμογεννητριών ακόμη 
και στην θάλασσα, ανακύκλωση, 
οικοτουρισμός). ∆εν έχω υπόψη 
μου πιο σύγχρονη καταγραφή, απ’ 
ό,τι όμως πληροφορούμαι, η Ισπα-
νία έρχεται σήμερα πρώτη χώρα 
στη χρήση της ηλιακής ενέργειας. 

9. Και, τώρα, στα δικά μας. Η 
Τουρκία κατασκευάζει πάνω από 
το κεφάλι μας πυρηνικό εργοστάσιο 
στη σεισμογενή περιοχή του Akkuyu, 
κοντά σε τεκτονικό ρήγμα, και οι 
συμπολίτες μας Τουρκοκύπριοι, 
εκτός από ελάχιστες γενναίες φω-
νές, λούφαξαν κυριολεκτικά από 

φόβο ή για να μην κακοφανίσουν 
τη μητέρα Τουρκία! Ούτε εμείς, πι-
στεύω, αντιδράσαμε στον βαθμό που 
έπρεπε. Σε περίπτωση, όμως, ο μοι 
γένοιτο, ατυχήματος, κινδυνεύει όχι 
μόνον η Κύπρος αλλά και ολόκληρη 
η ανατολική Μεσόγειος από ολοκαύ-
τωμα, με πρώτα θύματα, βεβαίως, 
τους Τουρκοκυπρίους, οι οποίοι 
θα πρέπει να το εμπεδώσουν και 
να αντιδράσουν μαζί μας δυναμικά 
πριν να είναι πολύ αργά! 

10. Κατά τ’ άλλα, εμείς συνε-
χίζουμε να μετακινούμαστε με 
αυτοκίνητα, ακόμη και για μικρές 
αποστάσεις. Απορρίπτουμε όπου 
λάχει μπαταρίες, ληγμένα φάρμακα, 
επικίνδυνα υγρά, μπάζα, σκύβαλα 
και ό,τι άλλο δηλητηριάζει το υπέ-
δαφός μας, με την ψευδαίσθηση, 
αδιαφορία, αναισθησία, ότι τίποτε 
δεν θα μας επηρεάσει. Όχι όλοι μας. 
Ευτυχώς υπάρχουν και αρκετοί 
ευσυνείδητοι πολίτες. 

11. Καθήκον της Πολιτείας είναι 
να ενθαρρύνει τους ευσυνείδητους 
πολίτες και να υιοθετήσει τέτοια 
μέτρα, όπως π.χ. την λήψη φορολο-
γικών και άλλων κινήτρων, όπως 
την αύξηση της επιχορήγησης για 
την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών 
συστημάτων με την παράλληλη 
ενδυνάμωση του ηλεκτρικού 
δικτύου της Α.Η.Κ., ώστε να ευ-
αισθητοποιήσει και τους υπόλοι-
πους πολίτες για να αποκτήσουν 
περιβαλλοντολογική συνείδηση. 

12. Ας πάρουμε παράδειγμα 
από τις προαναφερθείσες χώρες 
και ας εφεύρουμε και τους δικούς 
μας τρόπους για αντιμετώπιση του 
όλου προβλήματος. ∆εν είναι ανά-
γκη να σπαταλήσουμε πολύ χρήμα 
για να βρούμε τρόπους. ∆όξα τω 
Θεώ, ζούμε σε νησί με άφθονο ήλιο 
και άνεμο. Υπουργείο Ενέργειας 
έχουμε. Ας λάβει πρωταγωνιστικό 
ρόλο και ας μην ασχολείται μόνο 
με τους υδρογονάνθρακες. 

*∆ικηγόρος, πρώην Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας

Πράσινη ενέργεια: Η σωτηρία του μέλλοντος 
ΑΠΟΨΗ 
ΚΛΑΙΛΙΑ ΤΟΜΠΟΛΗ-
ΘΕΟ∆ΟΥΛΟΥ*

ΑΠΟΨΗ 
∆Ρ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ 
ΘΕΟ∆ΟΥΛΟΥ*

Βλέποντας κάποιος τη δια-
μάχη μεταξύ του Ισραήλ 
και της Χαμάς,  παρατηρεί 

την επιρροή που έχουν σχετικά 
με αυτήν και γενικά στην περιοχή 
οι ∆υνάμεις του Κόλπου, Κατάρ, 
Σαουδική Αραβία και Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα. Αυτό επισημαί-
νεται και από πολιτικούς αναλυτές 
(βλ. π.χ. Christina Paschyn, “The 
Gulf’s new power brokers”, The 
World Today, February and 
March, 2024, Volume 90, no.1, 

σελ. 15-16).
Το Κατάρ, με τα πετροδολάριά 

του και τις πολλές φιλοδοξίες του, 
θέλει οπωσδήποτε να παίξει έναν 
ρόλο στη διεθνή σκηνή και, à 
fortiori, στην περιοχή του.

Κατόρθωσε να διεξαγάγει 
επιτυχώς διαπραγματεύσεις με 
το Ισραήλ και τη Χαμάς για την 
απελευθέρωση των ομήρων και 
για βοήθεια μέσα στη Γάζα (οπ. 
παρ.). Αυτό οφείλεται, επίσης, στις 
καλές σχέσεις του Κατάρ με τις 

δυο πλευρές, τις ∆υτικές ∆υνά-
μεις αλλά και γκρουπς που έχουν 
σχέση με τη Χαμάς. Φαίνεται ότι το 
Κατάρ έχει κατορθώσει να κατα-
στεί για πολλούς ένας αξιόπιστος 
μεσολαβητής για προβλήματα της 
περιοχής. 

Όσον αφορά τη Σαουδικήν Αρα-
βία και τα Εμιράτα, η απογοήτευσή 
τους με την πολιτικήν των Η.Π.Α. 
τούς έκαμε να βλέπουν πρώτα τον 
εαυτόν τους, σ’ αυτήν την υπόθεση, 
και μετά οτιδήποτε άλλο.

Οι δυο αραβικές χώρες πλησί-
ασαν το Ιράν και επίσης τη Ρωσία 
και την Κίνα. Οι Η.Π.Α. δεν φαίνεται 
να τους δίδουν τη σιγουριά  που 
χρειάζονται.

Η Σαουδική Αραβία πάντοτε 
φαινόταν ή ήθελε να είναι η κύρια 
∆ύναμη της περιοχής. Το σημα-
ντικότερο ίσως πρόβλημα για τους 
Παλαιστινίους είναι το ξεχωριστό 
κράτος τους. Αυτό προνοήθηκε 
από το 1948, ήτοι δυο κράτη στη 
περιοχή. Κι ενώ το Ισραήλ έκα-

με το κράτος του, οι Παλαιστίνιοι 
αναμένουν το δικό τους.

Η επιρροή που έχουν σήμερα 
τα κράτη του Κόλπου στην περι-
οχή τα  ωθεί να πιστεύουν ότι θα 
μπορούσαν ίσως να πείσουν και 
να αναγκάσουν τον Ισραήλ να δε-
χθεί ένα παλαιστινιακό κράτος με 
αντάλλαγμα την ομαλότητα στην 
περιοχή. Αυτό βέβαια είναι πολύ 
επιθυμητό, αλλά πολύ δύσκολο 
να επιτευχθεί σύντομα.
*∆ιεθνολόγος και πολιτικός αναλυτής 

Τα κράτη του Κόλπου στην πολιτική της περιοχής
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Οι δηλώσεις του Βρετανού 
Υπάτου Αρμοστή ότι,  «για 
να συμφωνήσουν σε δι-

απραγματεύσεις οι Τ/κ, πρέπει 
οι Ε/κ να τους δώσουν κίνητρα», 
επαναφέρει την ανάγκη αντίδρα-
σης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
προς τη δόλια αυτή συμπεριφορά.

Η βρετανική στάση στο Κυπρι-
ακό, αδιόρθωτη. Μονίμως εχθρική 
προς την Κυπριακή Δημοκρατία 
και την ελληνική κυπριακή πλευρά. 
Και μονίμως συντασσόμενη με τις 
τουρκικές επιδιώξεις. Αρχιτέκτο-
νας της «Πράσινης Γραμμής» τη 
δεκαετία του 1960, ανοχή και εν-
θάρρυνση της τουρκικής εισβολής 
το 1974, άρνηση ανάληψης των 
εγγυητικών της υποχρεώσεων 
έναντι της παράνομης ανακήρυ-
ξης του ψευδοκράτους το 1983.

Δυστυχώς, η αβρότητα και η 
αιδήμων στάση, που επιδείχθηκε 
από πλευράς Κυπριακής Δημο-
κρατίας, είχε ως αποτέλεσμα την 
αποθράσυνση της βρετανικής 
συμπεριφοράς έναντι της Κύ-
πρου. Ας υπενθυμίσουμε μια 
σειρά ενεργειών της Βρετανίας,  
απροκάλυπτα εχθρικών προς 
την Κυπριακή Δημοκρατία.

Κατά σαφή παραβίαση των 
υποχρεώσεών της δυνάμει της 
Συνθήκης Εγγυήσεως και 

Συμμαχίας αρνήθηκε να παρε-
μποδίσει την τουρκική εισβολή το 
1974. Αντίθετα, διά πράξεων και 
παραλείψεων υπήρξε συνένοχος 
στο δίδυμο έγκλημα εις βάρος της 
πατρίδας μας. Στη συνέχεια αρ-
νείται συστηματικά να ενεργήσει 
για τον τερματισμό της τουρκικής 
κατοχής και την αποκατάσταση της 
ανεξαρτησίας, της κυριαρχίας και 
της εδαφικής ακεραιότητας της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Παρέλειψε 
να λάβει, ως όφειλε, οποιοδήποτε 
μέτρο για την αποτροπή και ανα-
τροπή της παράνομης ανακήρυξης 

του ψευδοκράτους.
Με βάση όλα αυτά είναι φανερό 

ότι η Βρετανία, ακόμα και αν γινό-
ταν αποδεκτό οποιοδήποτε ψήγμα 
διεθνούς νομιμότητας στη Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης, έχει υποπέσει στο 
αδίκημα της κατά συρροήν και 
κατ’ εξακολούθησιν μονομερούς 
παραβίασης της Συνθήκης.

Εξακολουθούν να επιμένουν 
στη διατήρηση των «κυρίαρχων» 
στρατιωτικών Βάσεων στην Κύπρο 
κατά παραβίαση επανειλημμένων 
ψηφισμάτων της Γενικής Συνέ-
λευσης του ΟΗΕ ότι συνιστούν 
κατάλοιπα εποικισμού (vestiges 
of colonialism).

Όμως, πέραν των Συνθηκών 
Εγγυήσεως και Συμμαχίας καθώς 
και της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης,  
υπάρχει και μια σημαντική ανε-
ξάρτητη συμφωνία μεταξύ Κύπρου 
και Αγγλίας, η οποία συνοδεύει 

τα άλλα έγγραφα και συνθήκες 
που ρυθμίζουν το καθεστώς της 
Κύπρου και η οποία προβλέπει 
την καταβολή χρηματικών ποσών 
προς την Κυπριακή Δημοκρατία 
ανά πενταετία. Το 1965 κατέβα-
λαν το ποσό των 12 εκατομμυρίων 
αγγλικών λιρών. Έκτοτε αρνού-
νται πεισμόνως να καταβάλουν 
οποιοδήποτε ποσό.

Η άρνηση της αγγλικής κυ-
βέρνησης να εκπληρώσει αυτήν 
τη ρητή νομική της υποχρέωση,  
καταβάλλοντας ανά πενταετία 
οικονομική βοήθεια προς την 
Κυπριακή Δημοκρατία για κάθε 
πενταετία μετά το 1965, συνιστά 
παραβίαση συμβατικής υποχρέ-
ωσης, για την οποία η Κυπριακή 
Κυβέρνηση όφειλε να κινηθεί με 
όλα τα προσφερόμενα νομικά μέσα.

Η Κυβέρνηση κατέχει τις γνωμο-
δοτήσεις της Νομικής Υπηρεσίας 

πάνω στο θέμα της νομικής δυνα-
τότητας διεκδίκησης των πιο πάνω 
ποσών. Ουδέποτε οι Κυπριακές 
Κυβερνήσεις αξιοποίησαν αυτές 
τις γνωμοδοτήσεις, που είναι από-
λυτα θετικές ως προς το βάσιμο και 
δικαιολογημένο της διεκδίκησης 
από Βρετανούς καταβολής προς 
την Κυπριακή Δημοκρατία αυτών 
των ποσών.

Όταν η αλαζονεία της ισχύος και 
η συνεχής άρνηση εκπλήρωσης 
στοιχειωδών συμβατικών υποχρε-
ώσεων είναι τα χαρακτηριστικά 
γνωρίσματα της βρετανικής συ-
μπεριφοράς, το καθήκον μας δεν 
είναι ούτε η αβροφροσύνη ούτε η 
αιδήμων σιωπή. Λόγοι στοιχειώ-
δους κρατικής αυτοάμυνας επι-
βάλλουν την ανάλογη αντίδραση.

Υπάρχει όμως και το θέμα της 
λεγόμενης κυριαρχίας των Βρε-
τανικών Βάσεων. Οι Βάσεις δεν 
είναι κυρίαρχες και όχι μόνο για 
κατάδηλα και αυτόδηλα πολιτικούς 
λόγους. 

Οι ίδιοι οι Βρετανοί μέσα από 
επίσημα έγγραφα του Υπουργείου 
Εξωτερικών και Κοινοπολιτείας 
και του Γραφείου Αποικιών και 
τα οποία έχουν αποδεσμευθεί από 
χρόνια, ουσιαστικά παραδέχονται 

ότι δεν τίθεται θέμα κυριαρχίας 
παρά το ότι δεν αναμένεται ότι θα 
δηλώσουν δημοσίως κάτι τέτοιο.

Αλλά και στις 25.2.2019 το 
Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης 
στη γνωστή προσφυγή του κρά-
τους του Μαυρικίου εναντίον του 
Ηνωμένου Βασιλείου γνωμοδότησε 
ότι οι Βρετανοί έχουν υποχρέωση 
να τερματίσουν τη διοίκηση του 
αρχιπελάγους «Τσάγκος», επειδή 
δεν ολοκληρώθηκε η διαδικασία 
αποαποικιοποίησης και επειδή η 
αποικιοκρατία συνιστά παραβίαση 
του Διεθνούς Δικαίου. Μια γνω-
μοδότηση που ισχύει erga omnes 
(έναντι πάντων). Η Κυπριακή Δη-
μοκρατία, που παρευρέθη στην επί 
Δικαστηρίω διαδικασία ως ενδια-
φερόμενο μέρος, ουδέν έπραξε για 
να αξιοποιήσει τη  γνωμοδότηση 
της Χάγης.

Η Κυβέρνηση της Βρετανίας 
θα πρέπει να πάρει το μήνυμα ότι 
δεν μπορεί να συμπεριφέρεται με 
την αυθαιρεσία και την υπεροψία 
της ισχύος απέναντι σε έναν τόπο 
που είχε χρέος να προστατεύει. 
Ούτε ότι μπορεί να εφαρμόζει 
αντιλήψεις παρωχημένες και 
νοοτροπίες σκουριασμένες, στις 
οποίες παρέμεινε δογματικά 
προσκολλημένη από την εποχή 
της αγγλικής παντοκρατορίας. Θα 
αποτολμήσουμε όμως έμπρακτα 
να δώσουμε αυτό το μήνυμα; Θα 
τολμήσει η Κυπριακή Κυβέρνηση 
να θέσει επίσημα προς τους Βρε-
τανούς τις πελώριες ευθύνες τους 
για το συνεχιζόμενο έγκλημα σε 
βάρος της Κύπρου, την παραβίαση 
και αθέτηση των συμβατικών τους 
υποχρεώσεων και να τους καλέ-
σει να εγκαταλείψουν τον δήθεν 
μεσολαβητικό τους ρόλο προω-
θώντας τις εμμονικές διχοτομικές 
τους ιδέες;

*Πρώην Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων

Περί της βρετανικής δολιότητας 
ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

Κυρία Αννίτα Δημητρίου,

Με τη δήλωσή σας, σχετικά 
με την απουσία σας από 
το παν-εθνικής σημα-

σίας μνημόσυνο του ελευθερω-
τή της Κύπρου και Αρχηγού της 
ΕΟΚΑ, Γεωργίου Γρίβα - Διγενή, 
παρασπονδήσατε προς τις αρχές 
και τις αξίες των εθνικών μας πα-
ραδόσεων.

Τη λέξη που εκστομίσατε: 
«οποιοσ-δήποτε» και που περι-

ελάμβανε, τόσο τον Διγενή, όσον 
και γενικότερα τους αγωνιστές του 
Έθνους του 1821, δεν ήτο ατυχής 
απλώς, ήτο βάρβαρη!  Καταδεικνύει 
το ποιόν του χαρακτήρα σας, την 
παιδεία σας, τις εθνικές και ηθικές 

σας αξίες!
Ο Διγενής και οι αγωνιστές του 

1821, κυρία Αννίτα, δεν είναι οι 
«οποιοι-δήποτε», είναι οι άγιοι του 
Έθνους.  Η προσφορά τους προς την 
πατρίδα δεν μπορεί να συγκριθεί 

με οιανδήποτε άλλη προσφορά!  
Είναι ανεπανάληπτη!  Ο Διγενής 
είναι ο απελευθερωτής της Κύπρου, 
αυτής που σήμερα σάς τιμά με 
το ανώτερο πολιτειακό αξίωμα! 
Ο Διγενής είναι αυτός που σας 
προσέφερε αυτό το αξίωμα!  Άσχετο 
αν άτομα με το αυτό επάγγελμα 
ή λειτούργημα, αν το θέλετε, με 
το δικό σας, ξενοκινούμενα, μας 
‘‘επαναπροσάρμοσαν’’ στον ίδιο 
ζυγό το 1960 (συμφωνίες Λον-
δίνου - Ζυρίχης) και υποφέρουμε 

μέχρι σήμερα!
Προσωπικά, κυρία Αννίτα, δεν 

είμαι απλώς αισιόδοξος, αλλά 
απόλυτα βέβαιος ότι σύντομα θα 
απαλλαγούμε απ’ αυτό το τέρας 
που λέγεται Foreign Office και 
όλοι θα λογοδοτήσουμε για το τι 
κάναμε και τι δεν κάναμε

Κυρία Αννίτα, μαζέψτε τη γλώσ-
σα σας και δημιουργήστε άλλη 
εικόνα για τον χαρακτήρα σας.  Ο 
σημερινός, δεν σάς τιμά!

*Ταγματάρχης ε.α.

Ανοικτή επιστολή προς κ. Αννίτα Δημητρίου, 
Πρόεδρο Βουλής Αντιπροσώπων – ΔΗΣΥ

Η βρετανική στάση στο Κυπριακό, αδιόρ-
θωτη. Μονίμως εχθρική προς την Κυπρι-
ακή Δημοκρατία και την ελληνική κυπρι-
ακή πλευρά. Και μονίμως συντασσόμενη 

με τις τουρκικές επιδιώξεις 

Ο Διγενής και οι αγωνιστές του 1821, 
κυρία Αννίτα, δεν είναι οι «οποιοι-δήπο-

τε», είναι οι άγιοι του Έθνους

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 

ΑΥΓΟΥΣΤΗΣ*
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Προσέλκυση ποιοτικών
και παραγωγικών επενδύσεων

Το νέο οικονομικό μοντέλο της 
Κύπρου θα είναι βιώσιμο 
και ανθεκτικό, εάν επιτύ-

χουμε την διεύρυνση της παρα-
γωγικής βάσης, μέσα και από την 
προσέλκυση ποιοτικών και παρα-
γωγικών επενδύσεων, με ένταση 
στη γνώση. Επενδύσεις μεγάλης 
προστιθέμενης αξίας συμβάλλουν 
στη δημιουργία θέσεων εργασίας 
και στην ενίσχυση της οικονομίας 
μας, αλλά, κυρίως, στην ανάπτυξη 
της κοινωνίας μας συνολικά, για 
παράδειγμα μέσα από τη μεταφορά 
τεχνολογίας ή τεχνογνωσίας.

Η συνεργασία και η ανατροφο-
δότηση με επενδυτές που βρίσκο-
νται στη χώρα είναι απαραίτητη, 
ώστε να βελτιώσουμε την ανταγω-
νιστικότητα του επιχειρηματικού 
μας περιβάλλοντος και να προ-
σελκύσουμε και νέες επενδύσεις, 
κάτι που αποτελεί προτεραιότητα 
της διακυβέρνησης του Προέδρου 
Νίκου Χριστοδουλίδη και όλων 
εμάς των συνεργατών του. Άλλωστε 
οι επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν 
επιλέξει τη  χώρα μας, είναι από 
τους καλύτερους πρεσβευτές μας 
στο εξωτερικό.

Στο πλαίσιο αυτό, η Προεδρία 
της Δημοκρατίας, σε στενή συνερ-
γασία με τον Κυπριακό Οργανισμό 
Προώθησης Επενδύσεων, διορ-
γάνωσε πρόσφατα εκδήλωση με 
συμμετοχή πέραν των 100 ξένων 
επενδυτών, οι οποίοι δραστηριο-
ποιούνται στην Κύπρο. Στόχος ήταν 

η ενημέρωσή τους για τις πρωτο-
βουλίες που ανέλαβε πρόσφατα 
η Κυβέρνηση για βελτίωση του 
επιχειρηματικού και επενδυτικού 
περιβάλλοντος στην Κύπρο. Επίσης, 
έγινε παρουσίαση της επικαιρο-
ποιημένης Στρατηγικής Προσέλ-
κυσης Επενδύσεων, και Ταλέντου, 
η οποία εμπλουτίστηκε με τις εξής 
νέες δράσεις, για βελτίωση των 
μακροχρόνιας παραμονής των 
ξένων επιχειρήσεων και επεν-
δύσεων στην Κύπρο:

• Εφαρμογή της Οδηγίας για 
την Μπλε Κάρτα, η οποία βελτιώ-
νει τις προϋποθέσεις εισόδου και 
διαμονής υπηκόων τρίτων χωρών 
με σκοπό την απασχόληση υψη-
λής εξειδίκευσης στα Κράτη Μέλη 
και επιτρέπει την κινητικότητα των 
κατόχων της εντός της ΕΕ. 

• Παροχή διευκολύνσεων 
για κάλυψη των εκπαιδευτικών 
αναγκών των παιδιών των ξένων 
εργαζομένων στην Κύπρο, όπως η 
διευκόλυνση της αδειοδότησης των 
σχολείων αλλά και η συμβατότη-
τα των κανονισμών των σχολείων 
με τους κανονισμούς στη χώρα 
προέλευσης, π.χ. ηλικία έναρξης 
δημοτικής εκπαίδευσης. 

• Αντιμετώπιση των προβλη-
μάτων στέγασης επαγγελματιών 
ξένων εταιρειών, μέσα από την 
εφαρμογής της νέας στεγαστικής 
πολιτικής για προσιτή στέγη και 
συγκεκριμένα τις δράσεις που 
αφορούν το «build to rent» και 

την αναθεώρηση των πολεοδο-
μικών κινήτρων για αύξηση της 
κατασκευής και διάθεσης μονάδων 
προσιτής στέγασης.

• Ενίσχυση της πρόσβασης στη 
χρηματοδότηση και ανάπτυξη 
εναλλακτικών μορφών χρημα-
τοδότησης όπως η σύσταση του 
Κυπριακού Ταμείου Χρηματοδό-
τησης Κεφαλαίου.

• Καθιέρωση διαλόγου με ξένους 
επενδυτές για τη διασφάλιση συνε-

χούς επικοινωνίας για ανταλλαγή 
απόψεων και αλληλοενημέρωσης.

 Η Κυβέρνησή μας παραμένει 
προσηλωμένη στην εφαρμογή της 
Στρατηγικής για Προσέλκυση 
Επενδύσεων και Ταλέντου στην 
Κύπρο. Μια επιτυχημένη Στρα-
τηγική, η οποία υιοθετήθηκε από 
την προηγούμενη διακυβέρνηση 
το 2022, με πολύ καλά αποτελέ-
σματα. Άλλωστε, η αναθεώρηση 
και επικαιροποίηση στρατηγικών 
σε τακτά χρονικά διαστήματα είναι 
κάτι το οποίο απαιτείται, ώστε να 
προσαρμόζονται σε νέες συνθήκες 
και προκλήσεις και να εκσυγχρο-

νίζονται. 
Ως πρώτο βήμα, το καλοκαίρι 

του 2023 διοργανώθηκε συζήτηση 
με μικρό αριθμό ξένων επενδυτών, 
η οποία αποδείχθηκε εξαιρετικά 
εποικοδομητική και χρήσιμη. Κατά 
τη διάρκεια της συζήτησης πραγ-
ματοποιήθηκε ανταλλαγή απόψεων 
για τις ανάγκες των επενδυτών και 
έγιναν εισηγήσεις για υιοθέτηση πο-
λιτικών που θα βοηθήσουν τη χώρα 
μας να καθιερωθεί ως επενδυτικός 

και επιχειρηματικός προορισμός. 
Στη βάση των αποτελεσμάτων της 
συζήτησης στρογγυλής τραπέζης 
αλλά και σειράς επαφών στην Κύ-
προς και το εξωτερικό, με επενδυτές 
που βρίσκονται ή ενδιαφέρονται 
να επενδύσουν στην χώρα μας, 
επικαιροποιήθηκε η Στρατηγική 
και παρουσιάστηκε στην εκδήλω-
ση που πραγματοποιήθηκε στις 8 
Φεβρουαρίου, ώστε όλοι να γίνουν 
κοινωνοί των αλλαγών. 

Η εκδήλωση παρείχε ακόμα μια 
ευκαιρία για ανταλλαγή απόψεων 
και καταγραφή προκλήσεων που 
αντιμετωπίζουν οι επενδυτές κατά 

την μεταφορά της επιχειρηματικής 
τους έδρας στην Κύπρο, αλλά και 
τη δραστηριοποίησή τους στη χώρα 
μας, ώστε να μπορέσουν να ανα-
πτυχθούν γρήγορα και βιώσιμα. 

Πρόθεσή μας είναι ο συστη-
ματικός διάλογος με όλους τους 
επενδυτές. Εντός του 2025 προχω-
ρούμε με αντίστοιχη διαδικασία με 
Κύπριους επιχειρηματίες, με σκοπό 
τη συνέχιση των μεταρρυθμίσεων, 
που θα ενισχύουν την επιχειρη-
ματική δραστηριότητα. 

Ενισχυτικά στην όλη προσπά-
θεια θα συμβάλουν και οι ενέργειες 
στις οποίες προβαίνει η Κυβέρ-
νηση για την αποκατάσταση του 
κύρους της Κύπρου ως αξιόπιστου 
επιχειρηματικού και χρηματοοι-
κονομικού κέντρου, συμπεριλαμ-
βανομένης της αποτελεσματικής 
επικοινωνίας της προόδου που 
έχει σημειώσει η Κύπρος τα τε-
λευταία χρόνια στον αγώνα κατά 
της νομιμοποίησης εσόδων από 
παράνομες δραστηριότητες, αλλά 
και της ανάδειξης των ανταγωνι-
στικών πλεονεκτημάτων της χώ-
ρας, μέσω μιας ολοκληρωμένης 
εκστρατείας προώθησης (branding) 
της χώρας μας.

Η σταθερή δέσμευσή μας στη 
βελτίωση του επιχειρείν και προ-
σέλκυση νέων επενδύσεων απο-
τελεί εγγύηση για ένα δυναμικό 
και ανταγωνιστικό μέλλον για την 
Κύπρο μας.

*Υφυπουργός παρά τω Προέδρω

Επικαιροποιημένη Στρατηγική για βελτίω-
ση των μακροχρόνιας παραμονής ξένων 

επιχειρήσεων και επενδύσεων στην Κύπρο

Κατάφερε η Τουρκία και επέβαλε εδώ και 
50 χρόνια και συνεχίζει να προωθεί τη 

δική της επιθυμία, κατ’ επίκλησιν ουσια-
στικά της δύναμης του ισχυρού 

ΑΠΟΨΗ  
ΕΙΡΗΝΗ ΠΙΚΗ*

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ*

Ηανατροπή της θέλησης 
του κυρίαρχου λαού 
και η ύπαρξη, όχι τυχαία, 

στρατιωτικής χούντας στην Ελλάδα 
ήταν η ιδανική κατάσταση για την 
Τουρκία, ώστε, μετά την 15.7.1974, 
με πραξικοπηματική «κυβέρνη-
ση» στην Κύπρο, να προωθήσει 
ως δήθεν εγγυήτρια της ύπαρξης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, τα 
επεκτατικά της σχέδια με τη στρα-
τιωτική εισβολή και κατοχή στην 
Κύπρο. Έκτοτε παραμένει κυρίαρ-
χος στην υπό κατοχήν περιοχή, 
την οποία φρόντισε ο κ. Ερντογάν 
κατά τις υποδείξεις και σχεδιασμούς 
Νιχάτ Ερίμ και την ανοχή άλλων 
συμμάχων της, να την αλλοιώσει 
δημογραφικά με τον εκτοπισμό 
των Ελληνοκυπρίων κατοίκων 
τής περιοχής και διενεργώντας 
συστηματικό παράνομο εποικι-
σμό, ώστε να διεκδικεί σήμερα, 
με όσα έκτοτε άλλα λάθη και υπο-
χωρήσεις βαρύνουν την πλευρά 

μας, τη δημιουργία στην Κύπρο 
«δύο κρατών»! 

Κατάφερε η Τουρκία και επέ-
βαλε εδώ και 50 χρόνια και συ-
νεχίζει να προωθεί τη δική της 
επιθυμία, κατ’ επίκλησιν ουσια-
στικά της δύναμης του ισχυρού. 
Εμείς, μικροί ως χώρα και σε ισχύ, 

δικαίως στραφήκαμε στις γενικές 
αρχές του διεθνούς δικαίου, της 
καλής γειτονίας, του αδιατάρακτου 
των συνόρων και επιζητούμε ως 
κράτος μέλος όχι μόνο του ΟΗΕ 
αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, την επιβολή των αρχών και 

των αξιών του Διεθνούς και Ευ-
ρωπαϊκού Δικαίου. Ανάγκη και 
τακτική που όμως πολλές φορές 
εγκαταλείψαμε, ανταποκρινόμενοι 
σε προτροπές από δήθεν φίλους. 

Τα όσα πέτυχε το μικρό μας κρά-
τος με τα καταδικαστικά ψηφίσματα 
του ΟΗΕ κατά της Τουρκίας, αλλά 

και οι δικαστικές αποφάσεις του 
Διεθνούς Δικαστηρίου Ανθρωπί-
νων Δικαιωμάτων, ως είναι η 4η 
Διακρατική Προσφυγή της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας εναντίον της 
Τουρκίας, της Τιτίνας Λοïζίδου, ο 
Αποστολίδης και άλλες αποφάσεις 

δεν οδήγησαν σε δικαίωση. 
Υπεροχή των αλλότριων 

συμφερόντων και της ισχύος, 
αντί της επιβολής του δικαίου 
έναντι όλων των παραβατών 
του Διεθνούς Δικαίου. Σ’ αυτό 
το αντιφατικό και κακόπιστο αδι-
έξοδο, η Κυπριακή Δημοκρατία 
θα πρέπει, επιτέλους, με τη βοή-
θεια επί τούτου της Ελλάδος, να 
αξιώσει ώστε να προωθήσει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, τουλάχιστον 
αποφασιστικά τις ίδιες αρχές για 
επιβολή τιμωρίας, έστω και τώρα 
προς επίλυση της αδικίας, πα-
ρανομίας και παραβίασης του 
Διεθνούς Δικαίου, που συνεχίζει 
να επιβάλλει η Τουρκία σε βάρος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
των πολιτών της, που είναι και 
πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η μνήμη της κατοχής, διαί-
ρεσης και δημογραφικής αλλοί-
ωσης που επέφερε η Τουρκία 
στην Κυπριακή Δημοκρατία 

επιβάλλει την ανάγκη της κα-
θαρής διεκδίκησης του δικαί-
ου. Η ειρήνη στην περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου δεν θα 
επέλθει με υποχωρήσεις έναντι 
της βουλιμίας τής στρατιωτικά 
ισχυρής Τουρκίας. Η επιδεικτική 
αλαζονεία του κ. Ερντογάν, που 
στηρίζεται στη στρατιωτική ισχύ 
της Τουρκίας και την οποία υπο-
δαυλίζει η συμπεριφορά κάποιων 
χωρών του ΝΑΤΟ, δεν πρέπει να 
γίνει ανεκτή από την κοινωνία 
των πολιτών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και κυρίως από εμάς ως 
κράτος - μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. Αντί να προετοιμάζουμε 
διάφορες εκδηλώσεις καταδίκης 
για τα 50 χρόνια της τούρκικης 
κατοχής, ας οργανωθούμε στο να 
αποτύχουν πριν από τη  συμπλή-
ρωση 50 χρόνων, τα όποια σχέδια 
της Τουρκίας. Ένας αγώνας που 
θέλει, όμως, συμμετοχή. 

*Δικηγόρος – πρώην Βουλευτής

Η τουρκική εισβολή



ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ 30 18.02.2024

Tο Φυσικό Μεταλλικό Νερό 
ΚΥΚΚΟΣ κατέκτησε για τρίτη 
συνεχόμενη χρονιά το βραβείο 
Superior Taste Award με 3 
αστέρια και για πρώτη φορά 
το βραβείο Crystal Taste Award 
από τον οργανισμό International 
Taste Institute, αναγνωρισμέ-
νο φορέα βράβευσης για την 
αριστεία στη γεύση και την ποι-
ότητα των προϊόντων. Η τιμη-
τική διάκριση με το Superior 
Taste Award για 7η συνεχό-
μενη χρονιά υπογραμμίζει την 
άριστη ποιότητα νερού και την 
υψηλή γευστική εμπειρία που 
προσφέρει το Φυσικό Μεταλ-
λικό Νερό ΚΥΚΚΟΣ, ενώ το 
Crystal Taste Award έρχεται 
ως εξαιρετικό επίτευγμα, που 
απονέμεται μόνο σε προϊόντα 
που έχουν αξιολογηθεί με 3 
αστέρια Superior Taste Award 
για τρεις συνεχόμενες χρονιές, 
καθιστώντας το Φυσικό Μεταλ-
λικό Νερό ΚΥΚΚΟΣ το μόνο 
Κυπριακό Φυσικό Μεταλλικό 
Νερό με αυτήν τη διάκριση και 
με πέραν των 20 βραβείων. Οι 
διακρίσεις αυτές  αποτελούν 
αναγνώριση της συνεχούς 
επένδυσης που γίνεται από 
την Coca-Cola HBC Kύπρου 
στο Φυσικό Μεταλλικό Νερό 

Κύκκος, με βασικό στόχο την 
προσφορά της υψηλότερης ποι-
ότητας προς τους καταναλωτές. 
Ταυτόχρονα, οι διακρίσεις πι-
στοποιούν ότι εφαρμόζονται και 
τηρούνται απαρέγκλιτα όλοι οι 
σύγχρονοι κανόνες υγιεινής και 
ασφάλειας. Για να διασφαλιστεί 
η άριστη ποιότητα νερού από 
την πηγή μέχρι την τοποθέτησή 
του στο μπουκάλι γίνεται συνε-
χής έλεγχος από εξειδικευμένη 
ομάδα επιστημόνων. Ξεκινώντας 
από τη γεώτρηση, ακολουθεί η 
εμφιάλωση και ο έλεγχος του 
τελικού προϊόντος. Η εμφιάλωση 
του Φυσικού Μεταλλικού Νερού 
ΚΥΚΚΟΣ τηρεί όλες τις προ-
διαγραφές και τα κριτήρια της 
Coca-Cola ΗΒC Kύπρου, ενώ 
κάθε χρόνο πραγματοποιούνται 
περίπου 6000 έλεγχοι με πολύ 
αυστηρά κριτήρια ποιότητας.

Με την ελπίδα το 2024 να 
είναι άλλη μια επιτυχημένη 
και προσοδοφόρα χρονιά για 
την Ασφαλιστική Βιομηχανία, 
ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών 
Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ) 
πραγματοποίησε την καθιερω-
μένη τελετή κοπής βασιλόπιτας 
την Τετάρτη, 7 Φεβρουαρίου, 
στη Λευκωσία. Στην εκδήλωση 
παρευρέθη σύσσωμο το Διοικη-
τικό Συμβούλιο του Συνδέσμου, 
αντιπρόσωποι των 29 μελών/
εταιρειών του ΣΑΕΚ, συνεργάτες, 
φίλοι, αφυπηρετήσαντα στελέχη 
του κλάδου ασφάλισης καθώς 
και εκπρόσωποι των Μέσων 
Μαζικής Ενημέρωσης. Την τε-
λετή τίμησε με την παρουσία 
του ο Υπουργός Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως, Μάριος 
Χαρτσιώτης. Η κοπή της βασι-
λόπιτας του ΣΑΕΚ αποτέλεσε 
την ιδανική περίσταση, για τους 
πρωταγωνιστές της Ασφαλιστι-
κής Βιομηχανίας του τόπου, 
να ανταλλάξουν απόψεις και 
να προβούν στις εκτιμήσεις 
τους, σε ένα όμορφο κλίμα. 
Καλωσορίζοντας τους παρευ-
ρισκομένους, ο Πρόεδρος του 
ΣΑΕΚ, Ευάγγελος Αναστασιά-

δης, αφού τους ευχαρίστησε για 
την παρουσία τους, ευχήθηκε 
το νέο έτος να φέρει λιγότερα 
εμπόδια και εξωγενείς κρίσεις 
στη βιομηχανία, ώστε να συ-
νεχίσει να αναπτύσσεται. Στον 
δικό του χαιρετισμό, ο Γενικός 
Διευθυντής του ΣΑΕΚ, Ανδρέας 
Αθανασιάδης, με τη δική του 
σειρά ευχήθηκε και το 2024 
η Ασφαλιστική Βιομηχανία 
να συνεχίσει την ανοδική της 
πορεία, αποδεικνύοντας με 
αυτόν τον τρόπο όχι μόνο την 
ανθεκτικότητά της αλλά και 
την τεράστια προοπτική της. 
Περισσότερα για την αποστο-
λή και το έργο του ΣΑΕΚ στην 
ιστοσελίδα του Συνδέσμου στο 
www.iac.org.cy.

Δεν υπάρχει καλύτερο αντίδοτο 
σε μια κοπιαστική ημέρα από ένα 
διάλειμμα σε έναν  χώρο φτιαγ-
μένο για να προσφέρει στιγμές 
χαλάρωσης παρέα με αγαπημέ-
να πρόσωπα και υπέροχες γεύ-
σεις. Έναν φιλόξενο χώρο που 
εκπέμπει ενθουσιασμό, θετική 
διάθεση, και ενέργεια. Σε αυτήν 
ακριβώς τη φιλοσοφία βασίζεται 
το νέο κατάστημα Bean Bar, στη 
Λεωφόρο Κολωνακίου στη Λεμεσό, 
που άνοιξε πρόσφατα τις πύλες του 
για τους καταναλωτές. Στα πρότυπα 
λειτουργίας του καταστήματος Bean 
Bar 360 στη Λευκωσία, το Bean 
Βar στη Λεωφόρο Κολωνακίου 
αποτελεί τη ναυαρχίδα του brand 
στη Λεμεσό, με συνεχή λειτουργία 
από τις 7:30 το πρωί μέχρι τις 11 
το βράδυ. Με ιδιαίτερη διακόσμη-
ση και εξωτική ατμόσφαιρα που 
σε ταξιδεύει σε μακρινούς προ-
ορισμούς, το κατάστημα διαθέτει 
εκτός από τα εκλεκτά χαρμάνια 
της εταιρείας, τους χυμούς και 
τα έτοιμα snacks, ένα μοναδικό 
μενού που περιλαμβάνει πρωινό, 
brunch, μεσημεριανό και βραδινό. 
Από το απόγευμα και μετά, ο χώ-

ρος μπαίνει σε πιο lounge κλίμα, 
προσκαλώντας τους πελάτες να 
απολαύσουν το ποτό τους, υπό 
τους ήχους χαλαρής μουσικής. 
Το μενού του νέου καταστήματος 
διακρίνεται για τους προσεγμένους 
συνδυασμούς γεύσεων και υλι-
κών. Από τις 8 το πρωί έως τις 5 
το απόγευμα, οι πελάτες θα βρουν 
πλούσια πιάτα πρωινού και brunch 
που περιλαμβάνουν αβγά ποσέ 
με καπνιστό σολομό, τη γαλλική 
συνταγή Croque Madame, ομελέτα 
με ασπράδι αυγού, σπαράγγια και 
μανιτάρια, μπριός με υπέροχους 
συνδυασμούς υλικών, καθώς και 
την παραδοσιακή ελληνική στρα-
πατσάδα με γραβιέρα Κρήτης. Λα-
χταριστά είναι και τα burger και τα 
σάντουιτς του μενού, με ποιοτικά 
υλικά, όπως Black Angus, βοδι-

νό μπρίσκετ, γαρίδες, χαλλούμι 
και ισπανικό χαμόν. Αποκορύ-
φωμα των γευστικών επιλογών 
του καταστήματος αποτελούν τα 
κυρίως πιάτα, που σερβίρονται 
από τις 12 το μεσημέρι έως τις 8 
το βράδυ. Οι πελάτες μπορούν, 
επίσης, να επιλέξουν πλούσιους 
και τονωτικούς συνδυασμούς 
φρούτων και λαχανικών, ενώ πέρα 
από τα εκλεκτά χαρμάνια καφέ, 
υπάρχουν και πολλές ποικιλίες 
τσαγιού, milkshakes και αναψυ-
κτικών. Ετικέτες από αμπελώνες 
της Κύπρου, της Ελλάδας και του 
εξωτερικού συνθέτουν την προσε-
κτικά επιλεγμένη λίστα κρασιών 
του Βean Bar Κολωνακίου, ενώ 
διαθέσιμα είναι και διαφορετικά 
είδη ποτών, με βάση τη βότκα, το 
ουίσκι και το τζιν, όπως και μπύρες. 
Το brand συνεργάζεται, επίσης, με 
τις γνωστές πλατφόρμες παραγ-
γελίας φαγητού Foody και Bolt, 
ενώ οι καταναλωτές μπορούν να 
παραγγέλνουν τα αγαπημένα τους 
Bean Bar προϊόντα, μέσω του Bean 
Bar Αpp, παραλαμβάνοντας την 
παραγγελία τους από το κατάστημα 
της περιοχής τους.

Η αγαπημένη μάρκα μπισκό-
των στην Κύπρο Φρου Φρου, με 
60 χρόνια ιστορίας, ξεκίνησε το τα-
ξίδι της στην ελληνική αγορά. Οι 
αγαπημένες σοκολατένιες λιχουδιές 
Frou Frou Morning Coffee Chocos 
έχουν φτάσει επιτέλους στην Ελλάδα, 
εγκαινιάζοντας μια νέα διάσταση στην 
απόλαυση. Τα Frou Frou Morning 
Coffee Chocos είναι σοκολατένιες 
μπάλες με βελούδινη σοκολάτα και 
πυρήνα μπισκότου Morning Coffee, 
του νούμερο ένα μπισκότου στην 
Κύπρο. Κυκλοφορούν σε δύο τύπους, 

με σοκολάτα γάλακτος και σοκο-
λάτα υγείας. Έχοντας λανσαριστεί 
στην αγορά της Κύπρου το 2021, 
γνώρισαν ασύγκριτη επιτυχία και 
ανυπομονούμε να βρουν την αντί-
στοιχη αποδοχή από τους Έλληνες 
καταναλωτές. Τα Frou Frou Morning 

Coffee Chocos είναι συσκευασμένα 
σε κυλινδρική μεταλλική συσκευασία 
των 400 gr, η οποία αντανακλά το 
επίπεδο της ποιότητάς τους, αλλά και 
προστατεύει το προϊόν. Τα προϊόντα 
είναι πλέον διαθέσιμα σε Καταστή-
ματα ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗΣ στην Ελλάδα. 

Η Τράπεζα Κύπρου σπάει για 
άλλη μια φορά τα στερεότυπα, κα-
θώς γίνεται η πρώτη Τράπεζα στην 
Κύπρο που δίνει στους πελάτες 
της τη δυνατότητα των συναλλα-
γών χωρίς κάρτα στις Αυτόματες 
Ταμειακές Μηχανές (ΑΤΜ). Η νέα 
καινοτομία έρχεται να απλοποιήσει 
ακόμη περισσότερο την εμπειρία 
των πελατών της, οι οποίοι μπορούν 
πλέον να χρησιμοποιούν τις ΑΤΜ 
για τις καθημερινές τους συναλ-
λαγές χωρίς να είναι αναγκαία 
η χρήση της κάρτας τους. Αρκεί 
απλώς ένα πέρασμα του ψηφια-
κού πορτοφολιού (wallet) μέσω 
του κινητού τηλεφώνου ή του έξυ-
πνου ρολογιού (smart watch) για 
να εξυπηρετηθούν από τις ΑΤΜ.

Συγκεκριμένα, οι πελάτες της 
Τράπεζας μπορούν να πραγματο-
ποιήσουν τις συναλλαγές τους με τις 
κάρτες της Τράπεζας Κύπρου που 
έχουν καταχωρίσει στο ψηφιακό 
τους πορτοφόλι εύκολα, γρήγορα 
και με ασφάλεια. Το μόνο που χρει-
άζεται να κάνουν όταν φτάσουν σε 
μια ΑΤΜ του δικτύου της Τράπεζας 
είναι να ξεκλειδώσουν τη συσκευή 
τους και να περάσουν το ψηφιακό 

τους πορτοφόλι πάνω από τη σή-
μανση για ανέπαφες συναλλαγές 
για μερικά δευτερόλεπτα. Όταν 
ακουστεί ο χαρακτηριστικός ήχος 
τότε μπορούν να προχωρήσουν 
στη συναλλαγή που επιθυμούν, 
καταχωρώντας όπως πάντοτε τον 
μυστικό κωδικό τους για μέγιστη 
ασφάλεια. Η υπηρεσία είναι δι-
αθέσιμη μόνο για τις κάρτες της 
Τράπεζας Κύπρου και προσφέρεται 
σε όλο το δίκτυο ATM της Τράπε-
ζας και δεν απαιτεί πρόσβαση στο 
διαδίκτυο. Διευκρινίζεται ότι η νέα 
καινοτομία δεν επηρεάζει τη χρήση 
κάρτας στις ΑΤΜ, η οποία μπορεί 
να συνεχίσει να χρησιμοποιείται 
ανέπαφα ή μέσω της χρήσης καρ-
τοαναγνώστη. 

Ο ΣΑΕΚ έκοψε τη βασιλόπιτά του 
και ευχήθηκε τα καλύτερα για την 
Ασφαλιστική Βιομηχανία το 2024

Διεθνείς διακρίσεις για το 
Φυσικό Μεταλλικό Νερό Κύκκος

Η ΦΡΟΥ ΦΡΟΥ εισέρχεται δυναμικά στην Ελλάδα

Συναλλαγές χωρίς κάρτα στις ΑΤΜ; 
Στην Τράπεζα Κύπρου μπορείς

Bean Bar Κολωνακίου: All day προορισμός, 
με γεύσεις που ξεχωρίζουν 
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Η Eurolife διαγράφει μια πο-
ρεία επιτυχιών και διακρίσεων, 
η οποία συνεχώς αναγνωρίζε-
ται. Αυτό πιστοποιούν δύο νέα 
βραβεία που έλαβε η Eurolife 
στα «Global Banking and Finance 
Awards, 2023». Μία σημαντική 
επιτυχία που αποτελεί ισχυρή 
απόδειξη της σκληρής δουλειάς 
και της αφοσίωσης της Εταιρεί-
ας για παροχή αναβαθμισμένων 
υπηρεσιών στους πελάτες της. H 
Eurolife ξεχώρισε γι’ ακόμη μια 
χρονιά στον διαγωνισμό ως:  Best 
Life Insurance Company Cyprus 
και  Best Insurance Management 

Team Cyprus. Πέραν των πιο 
πάνω, η Eurolife διακρίθηκε ως 
η κορυφαία ασφαλιστική εταιρεία 
Κλάδου Ζωής στην Κύπρο στα 
World Finance Awards, 2023, 
ενώ το Σχέδιο Επαγγελματικών 
Συντάξεων Smart Future διακρί-
θηκε στα IPE European Pension 
Fund Awards, 2023. 

Για 8η χρονιά τα βραχιόλια του 
Μάρτη κάνουν νωρίς-νωρίς την 
εμφάνισή τους, προσφέροντας από 
τα καθαρά έσοδα των πωλήσεών 
τους στην ενίσχυση του φιλανθρω-
πικού έργου του TELETHON Κύ-
πρου. Για το φετινό βραχιόλι του 
Μάρτη η δημιουργός του, Mia 
Lagou, επέλεξε το λουλούδι, τον 
αφυπνιστή της Ζωής. Το Μαρτά-
κι  φέρνει μαζί του την αισιοδοξία 
και την ελπίδα της νέας εποχής. 
Όπως η φύση ξαναζωντανεύει, έτσι 
και το Μαρτάκι δίνει πνοή για ένα 
καλύτερο αύριο και μια καλύτε-
ρη ζωή για τους συνανθρώπους 
μας με νευρομυϊκές, γενετικές 
και άλλες παθήσεις. Στηρίζοντας 
την προσπάθεια και φορώντας 
το Μαρτάκι 2024, με περηφά-
νια δίνουμε απλόχερα ελπίδα. 
Μοσχοβολάει ο κόσμος αγάπη! 
Η ομάδα του TELETHON Κύπρου 
μάς προσκαλεί να φορέσουμε το 
πιο φωτεινό μας χαμόγελο και να 
διαδώσουμε τον σκοπό, με τη χρή-

ση του βραχιολιού. Το βραχιόλι 
διατίθεται στην τιμή των €5, εκ 
των οποίων τα €4 θα διατεθούν 
στο TELETHON Κύπρου. 

Το Μαρτάκι 2024 δεν είναι μόνο 
του, σε αυτήν την προσπάθεια έχει 
μαζί του τούς διαχρονικούς υποστη-
ριχτές του: το τυπογραφείο Κώνος, 
την ACS Courier, τον Σύνδεσμος 
Μυοπαθών Κύπρου, αλλά και πολ-
λούς εθελοντές που αγκαλιάζουν 
κάθε καινούργια ιδέα. Για παραγ-
γελίες και πληροφορίες μπορείτε 
να αποταθείτε στα τηλ. 22392610, 
22392608 και 22392815, μέσω 
email στο mda@cing.ac.cy, στην 
ιστοσελίδα www.cing.ac.cy/telethon 
ή στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης.

Eurolife - Σε συνεχή 
πορεία διακρίσεων

Ένα «Μαρτάκι» αφιερωμένο 
στο ΤELETHON Κύπρου

Οργανωμένες αποστολές 
από Ελλάδα προς Κύπρο

Ο νέος διαγωνισμός της ΚΕΑΝ 
θα σε στείλει… στην Αθήνα 

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Μένοικος Μιχάλης: Λεωφ. 
Λάρνακος 73 Α, Αγλαντζιά. Τηλ.: 
22332165, 22330865. 
Κάφουρου Έλενα: Εθνικής Φρου-
ράς 3 Α (πάροδος Λεωφ. Μακα-
ρίου Γ,   έναντι Χίλτον), Λευκωσία. 
Τηλ.: 22377313, 96391001. 
Κουσίδης Γιώργος: Λεωφόρος 
Αγίου Παύλου 30Α (300μ. από 
δημοτικό σχολείο Αγ. Ανδρέα 
και ψαροταβέρνα Λατσί προς 
Ιππόδρομο), Λευκωσία. Τηλ.: 
22107057, 96356292. 
Γιαννή Αλεξάνδρα: Λεωφ. 
Αρχαγγέλου Μιχαήλ 3 (φώτα 
K-CINEPLEX προς round about  
Δία/Σίγμα, Παρισινός/πρώην 
στρατόπεδο), Έγκωμη. Τηλ.: 
22018559. 
Κοντόπουλου Άννα: Περικλέους 
15Β (μεταξύ Λεωφ. Στροβό-
λου και Εξωτερικών Ιατρείων 
Στροβόλου), Στρόβολος. Τηλ.: 
22752927, 22879914. 

Λεμεσός 
Αντωνιάδης Πόλυς: Αγίας 
Ζώνης 30 (έναντι εκκλησίας 
Αγίας Ζώνης), Λεμεσός. Τηλ.: 
25358034, 25356371. 
Έρεφιτς Συλβάνα: Ομήρου 31 
(δρόμος Χαλκούτσας, πλησίον 

φούρνου Ζορπάς, απέναντι από 
σχολείο Pascal, πρώην Folleys), 
Λεμεσός. Τηλ.: 25772708. 
Παπασπύρου - Καντωνίδου 
Μάρω: Φραγκλίνου Ρούσβελτ 
272 (Ζακάκι, δίπλα από φούρνο 
Sunfresh), Λεμεσός. Τηλ.: 
25390354, 25388448. 
Ιερείδης Μιχαλάκης: Νίκου 
Παττίχη 2 - Ρούμπενς (δρόμος 
Πολεμιδιών), Λεμεσός. Τηλ.: 
25336242, 25334653. 

Λάρνακα 
Νικολάου Μαρίνα: Λεωφ. Γιάν-
νου Κρανιδιώτη 30 (πάρκινγκ 
ΑΛΦΑ ΜΕΓΑ), Λάρνακα. Τηλ.: 
24660688, 99881018. 
Καΐμης Κύπρος: Αρχιεπισκό-
που Μακαρίου ΙΙΙ 88 (έναντι 
PEUGEOT), Λάρνακα. Τηλ.: 
24637044, 24626339. 

Πάφος 
Σαββίδης Πανίκος: Ευαγόρα 
Παλληκαρίδη 61 (δίπλα από 
Μέγαρο Τράπεζας Κύπρου), 
Πάφος. Τηλ.: 26933568, 
26934034. 

Παραλίμνι 
Αλαπαή Χριστίνα: Γρίβα Διγενή 
8 (δίπλα από ΚΕΔΙΠΕΣ - πλα-
τεία Παραλιμνίου), Παραλίμνι. 
Τηλ.: 23742002, 23744155. 

Οικονομικά Αποτε-
λέσματα ΠΑΣΥΚΑΦ 
2023

Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Καρκινοπαθών και Φίλων, 
ΠΑΣΥΚΑΦ, σύμφωνα με τα 
αποτελέσματα του οικονομι-
κού ελέγχου που έγινε από 
την εταιρεία PwC, παρουσία-
σε τα εξής Οικονομικά Απο-
τελέσματα για το έτος 2023 με 
βάση την άδεια εράνου που 
εξασφάλισε από το Υπουργείο 
Εσωτερικών για την περίοδο 
01/08/2023 - 31/12/2023. 
Αριθμός Αδείας Ν.Π. 43/2023: 
Έσοδα €802.634,98, Έξοδα 
€180.913,88.

Εκδρομές ΙΕΠ
Το Ινστιτούτο Ελληνικού 

Πολιτισμού διοργανώνει 
τις πιο κάτω εκδρομές σε 
Ελλάδα, Κωνσταντινούπο-
λη και Κ. Ιταλία και καλεί 
τους ενδιαφερόμενους να 
δηλώσουν συμμετοχή στο 
τηλέφωνο 96674383 ή στο 
Skylab Travel 22 775639. Οι 
θέσεις είναι περιορισμένες 
και θα παραχωρηθούν κατά 
σειρά προτεραιότητας κατάθε-
σης προκαταβολής. Τριήμε-
ρη εκδρομή 16-19 Μαρτίου, 
Καρναβάλι «Γιαννίτσαροι και 
Μπούλες», Νάουσα - Πιερία 
- Ακτές Ολύμπου - Φαράγγι 
Ενιππέα - Λιτόχωρο - Χιονο-
δρομικό 3-5 Πηγάδια. Τιμή 
€445, διαμονή 3*.  17-21 
Μαρτίου, Θαλασσινό Καρνα-
βάλι Χαλκίδας, Βλάχικος Γάμος 
Θήβας, Καθαρά Δευτέρα και 
εξορμήσεις σε Λίμνη Πλαστή-
ρα - Τρίκαλα - Αλπική Πίνδο - 
Μετέωρα. Τιμή €580. Διαμονή 
ένα βράδυ στην Εύβοια και 
τρία βράδια στο επιβλητικό 
Kazarma Lake Resort & Spa 
5* φτιαγμένο από πέτρα και 
ξύλο στην ελατοσκέπαστη 
Λίμνη Πλαστήρα. 6ήμερη 
εκδρομή 7-12 Μαρτίου, Κων-
σταντινούπολη-Πριγκηπόνη-
σα - Κρουαζιέρα Βοσπόρου, 
€690,  διαμονή 4*. Λουτρά 
Υπάτης - Καρπενήσι – Ρούμε-
λη, 31/3-4/4, €490, διαμονή 
3*. 6ήμερη επιχορηγημένη 
εκδρομή 24 - 29/4, €495, 
Ναυπακτία- Αιτωλοακαρ-
νανία - Λίμνη Τριχωνίδα/
Εκδηλώσεις Ηρωικής Εξόδου 
Μεσολογγίου, διαμονή σε 3*. 
Πασχαλινή εκδρομή Κέρκυρα 
- Ιόνιο 2 - 7/ 5 σε 3* και 4* και 
πασχαλινό γλέντι. Πασχαλινή 
εκδρομή στην Κωνσταντινού-
πολη - Θράκη 1-8/5 σε 4*. 
Αρκαδικό/Τσακώνικο Πάσχα 
1- 8/5 οκταήμερη εκδρομή 
στο Λεωνίδιο για το έθιμο με τα 
αερόστατα και με παραδοσιακά 
έθιμα της ελληνικής υπαίθρου 
στα χωριά του ελατοσκέπαστου 
Πάρνωνα, διαμονή 3* superior 
και  παραδοσιακοί ξενώνες. 
Αναλυτικό πρόγραμμα στην 
ιστοσελίδα www.iep.org.cy. 

Η ΚΕΑΝ κάνει για άλλη μια 
φορά πραγματικότητα το σλόγκαν 
της «Μες τη ζωή μαζί» μέσα από 
τον νέο ομώνυμο διαγωνισμό στα 
social media, που καλεί τους 
χρήστες να διεκδικήσουν μια 
mini απόδραση γεμάτη όμορ-
φες στιγμές και πολύ γέλιο. Στο 
πλευρό της έχει τον Λούη Πα-
τσαλίδη, τον δημοφιλή stand-up 
κωμικό, ο οποίος ετοιμάζεται για 
την περιοδεία του στην Ελλάδα, 
αλλά δεν θα είναι μόνος… Κι αυτό 
γιατί η ΚΕΑΝ θα στείλει έναν/μία 
τυχερό/ή σε ένα διήμερο ταξίδι 
στην Αθήνα (05-07/03/2024) 
για δύο άτομα, με όλα τα έξοδα 
πληρωμένα, καθώς και δύο ει-
σιτήρια για την παράσταση του 
Λούη Πατσαλίδη, στις 6 Μαρτίου 
στο Θέατρο Άλφα. Και αφού το 
#MesTiZoiMazi δεν είναι ένα 
απλό σλόγκαν, αλλά μία ολόκληρη 

φιλοσοφία για να απολαμβάνου-
με περισσότερο τη ζωή, ο Λούης 
Πατσαλίδης ντύθηκε… αρχαίος 
Αθηναίος φιλόσοφος για το 
video και το post του διαγωνι-
σμού που τρέχουν στα social 
media της ΚΕΑΝ και καλούν 
τους χρήστες να κάνουν follow 
την KEAN, Like στα posts και tag 
σε σχόλιο το άτομο με το οποίο 
θέλουν να μοιραστούν το ταξίδι 
στην Αθήνα. Επιπλέον, στo πλαίσιo 
του διαγωνισμού τα social media 
της ΚΕΑΝ θα γεμίσουν επίσης 
από τις #KEANοφιλοσοφίες, 
κοινώς τις πάντα χιουμοριστι-
κές συμβουλές της ΚΕΑΝ για 
να περνάμε όλοι καλύτερα… 
μες στη ζωή μαζί. Ο διαγωνισμός 
θα τρέξει στο Facebook και το 
Instagram της ΚΕΑΝ μέχρι σήμε-
ρα, 18/02/2024, γι’ αυτό μην το 
φιλοσοφείτε… Πάρτε μέρος τώρα! 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 25200194, 
MEDITERRANEAN 
HOSPITAL, Στυγός 9, 3117, 
Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 24636343, 
ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙ-

ΝΑ, Παύλου Βαλδασερίδη 10, 
6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ, ΠΙ για ενήλικες & 
ΠΙ για παιδιά: 26848113, ΙΔΙΩ-
ΤΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕ-
ΛΙΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος,
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ, ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά: 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι.

(14-15 Οκτωβρίου)

Ο κύβος ερρίφθη. Ο Υφυπουρ-
γός Τουρισμού Κώστας Κουμής 
αποδέχθηκε πρόταση του Ινστι-
τούτου Ελληνικού Πολιτισμού για 
ουσιαστική ενίσχυση των πολιτι-
σμικών, εθνικών και κοινωνικών 
δεσμών Κύπρου - Ελλάδας μέσω 
στοχευμένων δράσεων. Δίδοντας 
τα χέρια για την επιτευχθείσα συμ-
φωνία, ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου,  
Ξενής Ξενοφώντος, εμφανώς ικα-
νοποιημένος, τόνισε πως ανοίγει 
διάπλατα ο δρόμος για οργανω-
μένες και στοχευμένες επισκέψεις 
από την Ελλάδα προς την Κύπρο σε 
περιόδους μη τουριστικής αιχμής. 

Ένα μεγάλο ευχαριστώ στον 
Υφυπουργό και στο προσωπικό 
του γραφείου του, που αγκάλιασαν 
με θέρμη και χωρίς περιστροφές 
την πρότασή μας, η οποία θέτει τα 

θεμέλια για ουσιαστική σύζευξη της 
κοινωνίας των πολιτών Κύπρου - 
Ελλάδας με πολλαπλά οφέλη για 
τις δύο αδελφές χώρες και για τον 
Ελληνισμό ευρύτερα. Το πρόγραμμα 
θα περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, 
επισκέψεις και ξεναγήσεις σε εμ-
βληματικούς εθνικούς, ιστορικούς 
και πολιτισμικούς χώρους, ενώ θα 
γίνεται περιεκτική αναφορά στην 
Ιστορία της Κύπρου και στο χρονίζον 
κυπριακό ζήτημα. Λεπτομέρειες 
αυτού του φιλόδοξου προγράμματος 
θα ανακοινωθούν αργότερα.
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Στη  φετι-
νή περίοδο 
ο Ντογκα-

λά έχει πε-
τύχει πάνω 

από το 
30% των 
τερμάτων 
του με τη 

φανέλα 
του ΑΠΟΕΛ 
και έδωσε 

το 40% 
των ασίστ 
του στην 

τετραετία

Τ
ο ξαναγράψαμε προ 
μερικών εβδομάδων 
ότι η φετινή χρονιά 
του ΑΠΟΕΛ θα είναι 
ένα ειδικό οδοιπορι-
κό προς μελέτη. Από 
την απαξίωση των 

πρώτων αγωνιστικών, ουρά βέβαια 
όλων των προηγούμενων περιό-
δων ανομβρίας, στην αποθέωση. 
Αποθέωση, γιατί παίζει εξαιρετική 
μπάλα και την συνδυάζει με την 
πρωτιά. Ανεξάρτητα από το αν θα 
τερματίσει πρώτος (είναι πρώτο φα-
βορί, ειδικά μετά τη νίκη επί του 
Άρη) ή δεύτερος, η πορεία είναι 
αξιοσημείωτη. Ειδικά αν κάποιος 
δει πίσω. Όχι πολύ μακριά. Τέσ-
σερεις χρονιές χωρίς τίτλο, χωρίς 
ευρωπαϊκό όμιλο, με την οικονομική 
κατάσταση να είναι όλο και πιο ζό-
ρικη. Οι περισσότεροι παίκτες υπό 
αμφισβήτηση, κάποιοι να μένουν 
λόγω αδυναμίας στο να σπάσει το 
συμβόλαιο. Ο προπονητής βρέθη-
κε υπό αμφισβήτηση, η απόφα-
ση παραμονής με την τετράμηνη 
τιμωρία, ήταν ίσως πρωτοφανής 
στα ποδοσφαιρικά χρονικά. Γιατί 
όμως είναι εκεί που είναι, πρώτος 
και πιο πειστικός; Γιατί πάνω απ’ 
όλα έχει ποδοσφαιρική ποιότητα 
σε μονάδες. Σχεδόν όλοι οι παίκτες 
πέρασαν από αμφισβήτηση. Ο Μπέ-
λετς μετά την τριάρα στη Σουηδία, 
ο Τσεμπάκ και ο Σούσιτς (πόσες 
φορές αυτοί οι δύο;). Πόσα άκου-
σε ο «ανεπαρκής» Ντάλσιο; Πόση 
συζήτηση έγινε για το πόσο... αργός 
είναι ο Κονσταντίνοφ και άλλο τόσο 
ο Ντβάλι. Κουβέντα για τον «γυάλι-
νο» Βιγιαφάνες, τον «χασογκόλη» 
Κβιλιτάια. Η ποιότητα όμως ήταν 
εκεί, όλοι αυτοί οι παίκτες είχαν 
μία υποδομή, μία ιστορία και, μέσα 
από χημεία και καλή προετοιμασία, 
βγάζουν αποτέλεσμα. Ο Μπέλετς 
πιάνει ό,τι πιάνεται, ο Τσεμπάκ κά-
νει παπάδες δεξιά και σκοράρει. Ο 
Σούσιτς παίζει σε όλες τις θέσεις της 
άμυνας. Ο Ντβάλι είναι εγγύηση 
και έχει και επιθετικά μερίσματα. Ο 
Κονσταντίνοφ είναι αυτήν τη χρο-
νιά η επιτομή του ανασταλτικού, ο 
Ντάλσιο ιδανική περίπτωση box το 
box, ο Βιγιαφάνες, από την ώρα που 
πήρε και τις... μπάλες του Σαρφό, 
είναι άψογος. Αν ο Κβιλιτάια είχε 
7-8 γκολ παραπάνω, δεν θα έπαιζε 
στην Κύπρο. Το κατέβασμα, η πρώτη 
κίνηση στα 3-4 μέτρα, το σπάσιμο 
του Γεωργιανού είναι σπάνια και 
σαφώς ο βαθμός τεχνικής του κατάρ-
τισης είναι 1-2 σκαλοπατάκια πάνω 
από το επίπεδο του πρωταθλήματος. 
Πλην του νεοφερμένου Πέτροβιτς 
(τον αποκαλώ ποδοσφαιρικά σοφό 

γιατί το μυαλωμένο του παιχνίδι 
είναι για σεμινάριο), αναφερθήκαμε 
στους «παλιούς». Αφήσαμε πίσω 
τον «παλαιότερο». Που είναι και το 
πρόσωπο των ημερών για το γκολ 
στο ντέρμπι. Καταπληκτικό τελείω-
μα, γκολ κορυφής, πανηγυρισμός 
διαμαρτυρίας για τον εμφύλιο στη 
χώρα του, Ντιεμερσί Ντογκαλά. 

Αυτός και αν...
Η τριετής συμφωνία ΑΠΟΕΛ 

και Ντογκαλά ανακοινώθηκε το 
καλοκαίρι του 2020. Η ομάδα της 
Λευκωσίας έφερνε έναν  παίκτη σε 
εξαιρετική ηλικία (δεν είχε κλείσει τα 
τριάντα). Με σταδιακά προοδευτική 
πορεία στην καριέρα του. Από το 
Λουξεμβούργο (στην πάλαι πότε 
κραταιά Ζενές Ες), σε μικρό σύλ-
λογο του Βελγίου (Λα Λουβιέρ), 
σε ένα μεσαίο (Σαρλερουά) και 

ακολούθως στα μεγάλα σαλόνια 
(Σταντάρ, Γκεντ, Γκενκ)  και με ένα 
πέρασμα στην Τουρκία. Εξαιρετικό 

βιογραφικό, εξαιρετικές 
συστάσεις, αλλά ήρθε 

στη χειρότερη φάση. 
Το ρόστερ που δο-

μήθηκε εκείνην 
τη χρονιά ήταν 

το χειρότερο 
της 20ετίας 
(εξ ου και το 
β’ Γκρουπ). 
Μετριότατη 
ώς κακή η 

πρώτη χρονιά. 
Πολλοί τραυμα-

τισμοί και γενικά 
μία αστάθεια σε 
όλην  την τριετία. 

Ο Κονγκολέζος 
είχε εξάρσεις. 

Μερικά καλά ματς στη σειρά και 
ώς εκεί. Στο run n’ gun μοντέλο επί 
Αυγουστή έκανε κάποια σπουδαία 
ματς. Έβλεπες όμως ότι σε κάποιες 
στιγμές, σε κάποια βράδια ο Ντο-
γκαλά έδειχνε τα στοιχεία που τον 
ήθελαν ως «μπελά» για κάθε ακραίο 
αμυντικό και ως φοβερό στο ένας 
εναντίον ενός. Αλλά, στην προηγού-
μενη τριετία, αυτός και αν άκου-
σε, αυτός και αν αμφισβητήθηκε. 
Μέχρι και φράσεις περί «παλτού», 
για μερικές εκατοντάδες ευρώ τον 
χρόνο που πάνε στον κάδο. Πέρσι, 
πάντως, άρχισε να ηρεμεί η κατά-
σταση.  Σύμφωνα με τον Πρόδρομο 
Πετρίδη, η επιμονή του Σα Πίντο 
ήταν που ώθησε τη διοίκηση να τον 
κρατήσει για την τρέχουσα σεζόν. Η 
απόκτηση Φετφατζίδη και η συνεχής 
αναζήτηση ακόμη και μέσα στον 
Αύγουστο γι’ ακόμη έναν ακραίο 
έδειχναν, όμως,   πως ο Ντογκαλά 
λογιζόταν για παγκίτης. Αλλά είναι 
βασικός και αναντικατάστατος. Και 
κάνει καταπληκτική δουλειά. Είναι 
αυτά που δείχνουν οι αριθμοί της 
βιτρίνας, σε συμμετοχές, γκολ, ασίστ. 
Είναι και αυτά που δεν φαίνονται 
πάντα ή που δεν καταγράφονται 
ποτέ. Τρεξίματα, επιστροφές, παρεμ-
βάσεις στην άμυνα, πολύ λίγα λάθη. 
Δεν θα καταγραφεί σε νούμερο η 
επιτυχία σε ντρίμπλες ή η αντίληψη 
της φάσης. Ο Ντογκαλά μπορεί να 
κόψει... τη μέση του αντιπάλου του 
σε πολύ κλειστό χώρο. Θα διαβά-
σει άψογα τον χώρο, τον ελεύθερο 
χώρο. Το πότε θα επιταχύνει χω-
ρίς την μπάλα, πώς θα δώσει στον 
συμπαίκτη του την επιλογή. Είναι 
επίσης ένας ψύχραιμος και προ-
σγειωμένος παίκτης. Να είμαστε 
σαφείς, δεν είναι παράδειγμα προς 
μίμηση η τετραετία του. Άργησε 
πολύ να αποδώσει το επιθυμητό. 
Αλλά ιδού που σε κάποιες περι-
πτώσεις ο χρόνος και οι συνθήκες 
μπορούν να βοηθήσουν έναν πο-
δοσφαιριστή να βγάλει έστω και 
αργά το βεληνεκές του. Ο Ντιεμερσί 
Ντογκαλά είναι ήδη υποψήφιος για 
MVP της χρονιάς, μέσα από έναν 
τρομερό πάντως «γαλαζοκίτρινο» 
ανταγωνισμό. 

Ο Ντογκαλά σε αριθμούς
Έχει ήδη ξεπεράσει τις 100 

συμμετοχές με τον ΑΠΟΕΛ σε 
όλες τις διοργανώσεις. Έπρεπε 
να ήταν παραπάνω. Αν όλα πάνε 
καλά, θα πιάσει τριψήφιο σε αγώνες 
πρωταθλήματος, αφού είναι ήδη 
στις 95. Συνολικά είναι στις 117 
συμμετοχές με την ομάδα της Λευ-
κωσίας, έχει 14 γκολ και έβγαλε 
18 ασίστ. Αλλά έχει ήδη  φέτος 5 
γκολ  (πάνω από 1/3 του συνο-
λικού ) και 7 ασίστ (40% χοντρά). 
Συνολικά στην καριέρα του μετρά  
365 συμμετοχές, σκοράροντας 48 
φορές και ετοιμάζοντας 51 γκολ 
για τους συμπαίκτες του.

O MVP 
των ημερών 
και όχι μόνο

Το γκολ του Ντογκαλά με τον Άρη είναι, 
μέχρι στιγμής, το σημαντικότερο της χρονιάς. 

Ο Κονγκολέζος, που αμφισβητήθηκε όσο κανείς 
τα τελευταία χρόνια, κάνει εξαιρετική σεζόν 

και αποδεικνύει, έστω και τώρα, την κλάση του

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ
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